
 رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.
رئیس سازمان وظیفه عمومی نیروی انتظامی ضمن ردشایعه بخشش اضافه خدمت 
سنواتی سربازان حین خدمت به مناسبت روز پدر، ضوابط و مقررات بخشش اضافه خدمت 

سنواتی کارکنان وظیفه حین خدمت را تشریح کرد.
سردارتقی مهری با تکذیب شایعه بخشش اضافه خدمت سربازان به مناسبت روز پدر، 
اظهارکرد: در حال حاضر ابلاغیه جدیدی مبنی بر بخشش اضافه خدمت سنواتی سربازی 

ارسال نشده و سربازان حین خدمت می توانند برابر ضوابط قبلی از بخشش اضافه خدمت 
سنواتی بهره مند شوند.

وی درباره ضوابط و مقررات مربوطه، گفت: در صورتی که در سوابق خدمتی سربازان 
حسن خلق، جدیت در وظایف محوله، ابراز شجاعت و فداکاری و... از سوی فرماندهان تایید 
شود، تمام یا بخشی از اضافه خدمت سنواتی آنان برابر ضوابط مورد بخشش قرار می گیرد.

رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.

نایب رئیس کانون سراسری مرغداران گوشتی با بیان 
اینکه در تامین مرغ شب عید مشکلی وجود ندارد،گفت: با 
توجه به شیوع کرونا و شرایط بازار، نگران سیاست گذاری 

های انجام شده در حوزه افزایش تولید هستیم.
حبیب اسدالله نژاد با بیان اینکه هیچ مشکلی در تأمین 
مرغ شــب عید وجود ندارد، گفت: با توجه به سیاســت 
گذاری های انجام شده در حوزه افزایش میزان تولید، نگران 
مرغداران هســتیم چرا که تصور نمی کنیم برای عید بازار 
خوبی داشته باشــیم.وی با اشاره به سیاست گذاری های 
انجام شده برای ۱۲۰ میلیون قطعه جوجه ریزی در ماه های 
دی و بهمن، افزود: با توجه به شــیوع کرونا در کشــور و 
تعطیلی مجالس و افت تقاضا، نگرانیم ماجرای تلخ ســال 

گذشته تکرار شود و تولیدکنندگان زیان کنند.
این فعال بخش خصوصی در بخش دیگری از سخنان 
خود با بیان اینکه قیمت دستوری در بازار مرغ جایگاهی 
نــدارد و بازار تابع عرضه و تقاضاســت، افزود: هم اکنون 
قیمــت مرغ بــه دلیل بحث عرضه و تقاضــا حتی از نرخ 

مصوب نیز کمتر است.
اسدالله نژاد قیمت هر کیلوگرم مرغ زنده را بین ۱۳,۷۰۰ 
تومان تــا ۱۴,۵۰۰ تومان اعلام و اضافه کرد: قیمت مرغ 

گرم نیز بین ۱۹ تا ۲۰ هزارتومان است.
وی با اشــاره به تغییر نرخ مصوب تخم مرغ و احتمال 
تغییــر قیمت مصوب مرغ نیز گفت: بــا توجه به افزایش 
قیمت مصوب مؤلفه های تولید بویژه افزایش ۵۰ درصدی 
نرخ مصوب جوجه یکروزه از سوی ستاد تنظیم بازار، باید 
این ســتاد در همان جلســه که درباره قیمت مؤلفه های 
تولید تصمیم گیری می کرد نرخ مصوب مرغ را نیز تغییر 
مــی داد که این اتفاق نیفتاده و تولیدکنندگان خواســتار 

اصلاح این نرخ هستند.
اسدالله نژاد با بیان اینکه تصور نمی کنیم در هفته جاری 
این اصلاح قیمت انجام شود، افزود: وزارت جهاد کشاورزی 
هنوز نرخ اصلاحی را به ستاد تنظیم بازار ارائه نکرده است 
و این احتمال وجود دارد که اواســط هفته آینده در این 

زمینه تصمیم گیری شود.
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استفاده از مازوت در نیروگاه های 
کلانشهرها ممنوع شد

ربیعی از تصمیم دولت برای مقابله با آلودگی هوا خبر داد

علی ربیعی، سخنگوی دولت با ابراز اطمینان از اینکه سلامت مردم از دغدغه های 
دولت است، اعلام کرد که ما در زمینه صادرات مازوت مشکل نداریم؛ اما برای اینکه 
کلانشهرها متأثر نشوند، تصمیم بر این شد نیروگاه تهران یا دیگر کلانشهرها از مازوت 
استفاده نکنند. به گزارش »ایرنا«، او روز گذشته در نشست خبری خود با خبرنگاران 
که به صورت ویدیوکنفرانسی برگزار شد، با تأکید بر اینکه مصرف مازوت در کلانشهرها 
بویژه تهران صورت نگرفت، افزود: البته این هم موقت است، تلاش براین است گاز رسانی 
را به جهتی ببریم که چند نیروگاه هم از مازوت استفاده نکنند. در این راستا برخی 
صنایع مانند صنایع ســیمان تعطیل و ۱۱ واحد آلاینده در استان تهران پلمب شد. 
ربیعی، وارونگی هوا در فصل زمســتان به همراه افزایش مصرف انرژی بویژه گاز را از 
دلایل آلودگی هوا برشمرد و ادامه داد: ممکن است تلاش برای جلوگیری از خاموشی، 
آلودگی را تشدید کند و این موضوع در کلانشهرها موجب نگرانی هایی شده است، چرا 

که هزار میلیون متر مکعب گاز تولید می کنیم که
۶۰۰ میلیون متر مکعب آن برای بخش مصارف خانگی اســت. دستیار ارتباطات 
اجتماعی رئیس جمهوری، این میزان مصرف گاز را بســیار بالا دانست و با اشاره به 
اینکه اگر مصرف گاز در بخش خانگی را کنترل نکنیم گاز به صنایع نمی رسد و اولین 
اثر این امر، خاموشی است، اظهارکرد: از ابتدای آذر تا دهم دی ماه ۹۹ نسبت به مدت 
مشابه سال قبل، فقط در تهران مصرف گاز ۱۵ درصد افزایش داشت، از این رو انتظار 
می رود مقداری در مصرف گاز صرفه جویی کنیم، که در اینجا بحث سیاســت گذاری 
مطرح نیست، بلکه بحث همراهی مطرح است، زیرا جداسازی اقدامات دولت از مردم 
میســر نیست. ســخنگوی دولت با اشاره به فعالیت ۱۲۹ نیروگاه در کشور گفت: در 
مواقع اضطراری فقط ۵ یا ۶ نیروگاه از مازوت استفاده می کنند و بیشتر از این نیست.

ربیعی درباره کشتی توقیف شده کره ای در خلیج فارس نیز با بیان اینکه اگر بحث 
گروگانگیری مطرح باشد، این دولت کره است که به بهانه های واهی بیش از ۷ میلیارد 
دلار ما را گروگان گرفته است، اظهارکرد: حتی در مورد کالاهایی که ادعا می شد تحریم 

نیستند، مانند واردات نهاده و دارو برای مردم هم به بهانه های واهی امتناع کردند.
او با اشاره به اینکه دولت کره جنوبی هیچ تلاشی انجام نداد تا این پول در مسیر 
خدمــت به مردم قرار بگیرد، تصریح کرد: باوجود همه این ها، آنچه مقامات نظامی و 
قضایی درباره این کشتی اعلام کردند )این واقعیت است( که بنا بر حکم قضایی و به علت 
آلودگی نفتی در خلیج فارس توقیف شده است، ضمن اینکه درخواست )برای توقیف 
کشتی( یک درخواست فنی و از سوی یک نهاد فنی بود که در دنیا هم مرسوم است.

 سخنگوی دولت در واکنش به ابراز نگرانی برخی کشورهای اروپایی برای ازسر گیری 
غنی سازی ۲۰ درصدی اورانیوم در ایران، اولاً این اقدام را مطابق با بند ۳۶ برجام دانست 
و در مرحله بعد، خطاب به اتحادیه اروپا گفت که به جای صدور بیانیه و اعلام نگرانی 
نسبت به استفاده ایران از حقوق خود، فکری به حال تعهدات بر زمین مانده خود بکند.

ربیعی همچنین با اشــاره به اینکه  این اقدام براساس مصوبه مجلس انجام گرفته 
اســت، افزود: تا وقتی همه طرف ها به تعهدات خود پایبند نباشــند، ایران حق خود 
می داند اقدام مقتضی را انجام دهد. با این حال بارها گفتیم و تکرار می کنیم که همه 
این تصمیمات به ســرعت و به محض بازگشت طرفین به تعهدات خود مطابق متن 

برجام، بازگشت پذیر است.
دســتیار ارتباطات اجتماعی رئیس جمهوری در بخش دیگری از این نشســت، 
دوگانه ســازی های داخلی و خارجی درباره واکسن کرونا را رد کرد، دوگانه هایی که 
از سوی رسانه های خارجی با هدف تلقین ضعف علمی ایران و در داخل نیز به بهانه 
حمایت از طب سنتی و مخالفت با نهادهای بین المللی صورت می گیرد. ربیعی با بیان 
اینکه این  دوگانه ســازی ها به اصول پزشکی توجه  چندانی ندارند، اظهارکرد: شاهد 
یک جریان ســازی با اهداف سیاسی و به منظور تخریب ذهن شهروندان هستیم که 
بیشتر از سوی جریان های رسانه ای خارج از کشور دامن زده شد و خواستند مردم را 
نسبت به تولید واکسن در داخل ناامید کنند. سخنگوی دولت با اشاره به اینکه اصل 
مهم برای دولت حفظ جان شهروندان است و ما تسلیم جریان سازی و دوگانه سازی 
کاذب نشــدیم و نخواهیم شد، درباره دوگانه سازی با منشأ داخلی هم گفت: به باور 
من جریان اخیر »نه به واکسن داخلی و خارجی« هم وهن آموزه های دینی ما است 
و هم میان این جریان افرادی قرار دارند که می خواهند با دوگانه ســازی هایی روح و 

روان جامعه را اذیت کنند.
ربیعی اضافه کرد: سؤال از افرادی که مخالف واکسیناسیون هستند این است که 
کرونا را باور ندارند یا واکسیناسیون را؟ اگر کرونا را باور ندارند چرا در تجمع ماسک 
زده بودند؟ اگر واکسیناسیون را قبول ندارند، یعنی می خواهند بگویند خود و اعضای 
خانواده شــان از کودکی تاکنون هیچ واکسنی دریافت نکرده اند؟ دستیار ارتباطات 
اجتماعی رئیس جمهوری، هم خرید و هم تولید را، دو رویکرد دولت نسبت به واکسن 
کرونا از ابتدای شیوع این ویروس عنوان کرد و گفت: از روزهای اول داده ها و یافته های 
تولید واکسن را در اختیار مجامع بین المللی قرار دادیم، حتی با کشورهای پیشرفته در 

امور پزشکی، مبادلاتی صورت گرفته و ما با آنها به تولید مشترک رسیدیم.

برای تامین مرغ شب 
عید مشکلی ندارد

منطقی کردن نرخ تعرفه واردات و یکسان سازی نرخ ارز می تواند 
شفافیت بیشتری در واردات و صادرات به همراه آورد و به طور کلی 
قاچاق را کاهــش دهد.هربارکه قیمت ارز بالا رود، واردات و قاچاق 
افزایشی و صادرات کاهشی خواهد شد. در طول سنوات گذشته این 
موضوع را شاهد بودیم که افزایش ارز به قاچاق منجرشده زیرا قیمت 

کالا افزایش یافته است.
وقتی بهای یخچال برفرض  ۱۰۰۰ دلار باشــد و قیمت ارز ۳۰ 
هزار تومان، یخچال ۳۰ میلیون تومان خواهد شد و چنانچه قیمت 
ارز ۱۰ هزارتومان باشــد، ۱۰ میلیون تومان خواهد بود. پس قیمت 
ارز بر قاچاق کالا اثرگذار اســت و در این امر تردیدی وجود ندارد. 
نکته بعدی این اســت، زمانی در این خصوص فاجعه ایجاد می شود 
که قیمت ارز چند نرخی باشــد. اتفاقی که در مورد دان مرغ افتاد 
ناشــی از همین امر اســت. یعنی دان مرغ به قیمت ۴۲۰۰ تومان 
بود، ولی مرغ در بازار به قیمت نرخ ارز آزاد خرید و فروش می شد.

نکتــه تاثیرگذار بعدی در این زمینه تعرفه ها اســت. به هر دلیل 
وقتی تعرفه ها غیرواقعی است بر قاچاق موثر است. به این معنا وقتی 
تعرفه کالا را یکباره دو، سه یا چند برابر می کنیم، قاچاق در چنین 
شرایطی توجیه پیدا می کند. شاید بهتر باشد این را بگوییم که اگر 
تعرفه کالا را گران کنیم، به طور حتم افزایش قاچاق خواهیم داشت. 
با تعرفه و نرخ ارز نی توان قاچاق را در اقتصاد کشــور قابل توجیه یا 

فاقد توجیه کرد.
منطقی کردن نرخ تعرفه و  یکسان سازی نرخ ارز می تواند  شفافیت 
بیشــتری در صادرات و واردات به همراه آورد و به طور کلی قاچاق  
خروجی و ورودی را کاهش دهد.بانک مرکزی و دستگاه های مسئول 
در واقع مجری قوانین هســتند. وقتی در هیئت وزیران یا مجلس یا 
هر نهاد تصیم گیر دیگرتعرفه غیرواقعی تصویب می شود، دیگر بانک 
مرکزی یا سایر دستگاه ها کاری ازدستشان برنمی آید زیرا باید قوانین 
بالا دســتی را اجرا کنند، البته به این معنا نیست که هیچ اقداماتی 
انجام ندهند، ولی اشکال اساسی در سیستم است که نیاز به اصلاح 
دارد.درباره اصلاح ساختاری اقتصاد ایران زیاد سخن گفته می شود، 
یکــی از آن ها همین تک نرخی کردن ارز و واقعی شــدن تعرفه ها 
است زیرا تا زمانی که شرایط به این شکل است، کنترل بسیار سخت 
خواهد بود. از سوی دیگر چون در شرایط جنگ اقتصادی واقع شدیم 
باید قیمت ارز را واقعی کرد زیرا منابع ارزی کشور کمیاب و محدود 
است.بسیار واضح است، زمانی که در بیابان گیر کردید و یک قمقمه 
آب بیشتردر اختیار ندارید، آن را باید با دقت بیشتر و قطره به قطره 
مورد استفاده قرار دهید، در غیر این صورت آن بطری آب را هم از 

دست خواهید داد.

بانک آینــده، به عنوان بانکی پیشــرو در عرصه ارائه 
خدمات و محصولات متنوع و منطبق بر نیاز مشــتریان، 
برای نخســتین بار در عرصه بانکداری کشور با مشارکت 
صندوق اعتباری هنر، از طرح منحصر به فرد »هنرکارت« 

رونمایی کرد.
این محصول که در پاسخ به مطالبات اصحاب فرهنگ، 
هنر و رســانه و بر اساس نیازسنجی های صورت پذیرفته، 
طراحی و عملیاتی گردید، با در برداشتن کلیه اطلاعات 
هنرمندان شامل: نام و نام خانوادگی )به دو زبان فارسی 
و انگلیسی(، رسته هنری و تصویری از هنرمندان گرامی، 
به عنــوان کارت هویتی هر یک از هنرمنــدان نیز قابل 

بهره برداری است.
»هنرکارت« بانک آینــده، از تمام قابلیت های کارت 
نقــدی متصل به شــبکه برخــوردار بــوده و در تمامی 
دســتگاه های خودپرداز و پذیرنده، قابل استفاده است. 
درج کد دو بعُدی )QR Code( اختصاصی برای هر کارت 
با هدف شناســایی دارنده آن، از دیگر ویژگی هنرکارت 
به شمار می رود. در این کارت، هم چنین علاوه بر سازوکار 
»بازگشت نقدی« )cashback( ایران کارت، امکان تعریف 
»cashback« ویژه باشگاه پذیرندگان هنرکارت نیز فراهم 

شده است.
معرفی هنرمندان محترم برای افتتاح حساب و دریافت 
»هنرکارت«، تنها از طریق صندوق اعتباری هنر، میسر 
بوده و آن دسته از هنرمندانی که عضو صندوق اعتباری 
هنر نیســتند، بایــد ضمن مراجعه به ســامانه اینترنتی 
هنرکارت به نشانی www.honar.cards، نسبت به ثبت نام 

در این سامانه، اقدام نمایند.

»هنر کارت«؛ محصول 
ویژه بانک آینده برای 

فعالان عرصه فرهنگ و 
هنر کشور
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
چهارشنبه  1399/10/17

شماره : 995
راه حلی که خود بخشی از مشکل است !

وزیر صمت اخیرا در جمع فعالان اقتصادی از مهم ترین اقدامات آتی خود 
سخن گفت. مواردی همچون: »تلاش برای حذف کارت بازرگانی«، »بازبینی 
در تجارت خارجی کشــور«، »کاهش دخالت های دستگاه های غیرمرتبط در 
حوزه تجارت خارجی« و »توسعه متوازن با توانمندی های شرکت های برتر« 
و »مدیریت راهبردی بازار«. بررسی هر یک از وعده های فوق و امکان اجرایی 
شدن هریک از آنها زمان و مجالی مناسب می طلبد. در این میان شاید یکی 
از وعده ها تا حدودی جدید و قابل تامل بیشــتر است: وعده سپردن کارهای 
اقتصادی کشــور به دست ۱۰۰ یا ۲۰۰ شرکت توانمند و برتر کشور و دادن 

کارت سبز به آنها .
آقای رزم حســینی می گوید: »من به دنبال ۱۰۰ یا ۲۰۰ شرکت توانمند و 
برتر هستم که کارهای اقتصادی کشور را به دست آنها بسپارم... ما می خواهیم 
از این شــرکت ها کمک بگیریم برای توســعه متوازن کشور و کوچک کردن 
دولت. ما به دنبال مدیریت توســعه شــرکت ها هستیم. وزارتخانه باید به این 

شرکت ها کارت سبز بدهد.« )رسانه ها - ۹/8(
۱- اینکه بنگاه های صنعتی و اقتصادی موفق را مبنای سیاســت گذاری و 
تصمیم گیری قرار دهیم، امری مبارک و ارزشمند و قابل تقدیر است. چنانکه 
»مایکل پورتر« اقتصاددان برجســته امریکایی نیز عنوان می کند که » توان 
رقابتی یک کشور بستگی دارد به توان و ظرفیت نوآوری در بنگاه های صنعتی 
آن کشــور و این بنگاه ها هستند که در صنایع جهانی با هم رقابت می کنند 
و نه کشــورها«. در واقع این کارآفرینان هســتند که با تلفیقی از خلاقیت، 
نوآوری، علم و هنر مبارزه، سخت کوشی، ریسک پذیری و شناخت خواسته ها 
و نیازهای اقتصادی پنهان و جدید مردم و تامین آن طی یک فرآیند خلاقانه، 
موجب می شوند که امکانات بالقوه اقتصادی جامعه به فعل درآید، فرصت های 
اقتصادی در کشــور شناسایی شده و با رشد کسب و کارها اشتغال و درآمد 

پایدار برای افراد واجد شرایط فراهم شود.
۲-  امــا مشــکل هنگام تعریــف بنگاه های » توانمنــد « و » برتر« بروز 
می کند. در اقتصاد کشــورهای صنعتی و پیشــرفته کار تقریبا راحت است و 
متر و ملاک ها مشــخص . چرا که اساسا شــکل گیری و رشد و بلوغ بنگاه ها 
در فضایی رقابتی و روند »تخریب خلاق« بوده اســت. روندی که »شومپیتر 
« در کتاب »کاپیتالیســم، سوسیالیســم و دموکراسی « )۱۹۴۲( درباره آن 
می نویســد »ایجاد بازارهای جدید داخلی یا خارجی و توســعه سازمانی از 
یک مغازه کوچک به شــرکتی مثل یو اس. اســتیل فرآیندهای مشابهی از 
جهش صنعتی را به نمایش می گذارند که به طور پیوســته ساختارهای کهنه 
را نابودکرده و ساختار جدیدی را به وجود می آورد«. در واقع رشد اقتصادی 
و صنعتی در غرب، صرفا فرآیندی از ماشــین بهتر و بیشــتر و افراد آموزش 
دیده بهتر و بیشــتر نیســت، بلکه فرآیندی دگرگون شونده و بی ثبات کننده 
مرتبط با تخریب خلاق گسترده هم هست. در مجموع چنین تحول عمیقی 
چارچوب نهادی را طلب می کند که استعداد فردی در هر سطحی از جامعه 
را به نیروی مثبت کارآفرین تبدیل و ایجاد بنگاه های صنعتی در حوزه هایی 

جدید و نو را امکانپذیر سازد.
۳- آیا فضای اقتصادی کشورمان در طی دهه ها چنین بوده و بنگاه های برتر 
کشورمان در چنین فضایی رشد و نمو کرده و توسعه یافته اند؟! متاسفانه پاسخ 
خیر است. فضای غالب بر توسعه اقتصادی کشورمان غیر رقابتی و درونگرایانه 
بوده و بنگاه های برتر، در دامان دولت زاده و بزرگ و بزرگ تر شده اند. به همین 
سبب است که بهره وری کل عوامل تولید نسبت به اندازه بنگاه ها در کشور ما 
نزولی است. یعنی در صنعت ایران هر چه بنگاه ها بزرگ تر می شوند بهره وری 
آنها کاهش می یابد )افزایش توان رقابت پذیری صنعتی ایران- نیلی، درگاهی، 
فاطمی ۱۳۹۱( . لذا رجوع به بنگاه های برتر زمانی عامل توسعه کشور است 
که این بنگاه ها در فرآیندی طبیعی و رقابتی به این رجحان و برتری رسیده 
باشند . والا مجموعه ای از بنگاه های دولتی که بزرگ متولد شده و در فضای 
انحصاری بزرگ و بزرگ تر شده اند چه مشورت و مشاوره ای می توانند به وزیر 
و وزارت صمت و اصولا اقتصاد و توســعه کشور ارایه نمایند؟! شاید بدبینانه 
باشد اما توصیه این شرکت ها و بنگاه ها احتمالا این خواهد بود که نرخ ارز و 
نرخ سود بانکی و قیمت حامل های انرژی و...  تا جایی که می شود دستوری 
و غیر بازاری تعیین شود و دیوار تعرفه بالا و بالاتر رود و ارتباطات و تبادلات 
دانشی و فناورانه با جهان خارج در محدوده ای مشخص تعیین شود و...، یعنی 
همان شــرایطی که خود در آن رشــد کرده و بزرگ شده اند و اکنون نیز در 

همین چارچوب امکان رشد و تداوم حیات دارند؟ !
با نگاهی به ردیف اول صف برندگان جوایز مختلف بهره وری و صادرات و... 
همواره نام همین بنگاه های خودروساز و فولادساز و تولید کننده مواد شیمیایی 
و پتروشــیمی و... به ظاهر برتر را می توان مشاهده کرد و در فهرست ۱۰۰و 
۲۰۰ بنگاه برتر کشور )سازمان مدیریت صنعتی( نیز اکثرا با همین بنگاه های 
اقتصادی به اصطلاح خصوصی و صادراتی و اشتغالزا و... مواجه ایم؛ بنگاه هایی 
که نه فقط راه حل نیستند بلکه خود بخشی از مساله و مشکل توسعه نیافتگی 

اقتصادی و صنعتی کشورند.

رئیس مرکز ملی فرش ایران گفت: سرانه 
اشتغال زایی در هنر صنعت فرش دستباف 
فقط ۱۵ میلیون تومان اســت که می توان 
بــا انجــام حمایت هــای لازم، کارآفرینی 

گسترده ای در این صنعت انجام داد.
»فرح ناز رافــع« در آیین امضای تفاهم 
نامه همکاری بیــن مرکز ملی فرش ایران 
و شرکت سهامی بیمه ایران در محل بیمه 
ایران افزود: عمده تولیدات فرش دستباف 
در سال های گذشــته به دیگر کشورهای 
جهان صادر می شده است اما پس از تحریم 
هــا، صادرات این محصول با کاهش مواجه 
شده و حمایت بیمه ای می تواند جهشی در 

صادرات آن ایجاد کند.
وی خواســتار کمــک بیمه ایــران در 
اشــتغازایی و ترویج این هنر- صنعت شد 
که هر روز در حال ضعیف تر شــدن است 
و گفــت: قالیبافان در اقصی نقاط کشــور 
با دســتمزدهای پایین، از ۵۰۰ هزار تا دو 
میلیــون تومان و بدون هیچ گونه حمایتی 

در حال فعالیت هستند.
رافع به سیلاب ســال گذشته در بندر 
ترکمن استان گلستان اشاره کرد و گفت: در 
پی این حادثه، همه داشته ها و سرمایه های 
قالی بافان از بین رفت و حتی نتوانستند یک 

دار قالی را مجدد برپا کنند.
وی حمایت های بیمه ای را  تضمین کننده 

کار و فعالیت این هنر- صنعت عنوان کرد 
و گفت:  در یک ســال گذشته فعال سازی 
خدمات بیمه روستایی و عشایری را در کنار 
بیمه تامین اجتماعــی برای فعالان فرش 
دســتباف در دســتور کار قرار دادیم اما از 
آنجا که فاقد بیمه درمانی بود، به این نتیجه 
رســیدیم که بیمه دولتی ایــران می تواند 

بهترین بیمه برای این قشر باشد که دارای 
شعبات متعددی در سراسر کشور بوده و به 

صورت آنلاین خدمات ارائه می دهد.
رئیس مرکز ملی فرش ایران بیان داشت: 
اکنــون ۲۶۱ هزار نفــر از قالی بافان تحت 
پوشــش بیمه تامین اجتماعی هستند که 
همه آنان درخواســت بیمه تکمیلی دارند 

؛ ضمــن اینکه بیش از ۳۴۰ هزار نفر برای 
بیمه روســتایی ثبت نام کردند که تاکنون 

۱۰۶ هزار نفر آن به بیمه معرفی شده اند.
همچنین در این مراسم »محمد رضایی« 
مدیرعامــل بیمه ایران نیــز گفت: با انجام 
ایــن تفاهــم بیــش از ۲۰۰ هــزار نفر از 
قالیبافان تحت پوشــش بیمه تکمیلی قرار 

خواهنــد گرفت. وی هــدف از این تفاهم 
نامه را، حمایت از صنعت قالی بافی کشور 
دانســت و ابراز امیدواری کرد: در موضوع 
صادرات نیز بتــوان حمایت های ویژه ای از 
این هنــر- صنعت انجــام داد، به ویژه در 
خصوص ریسک های بیمه اعتباری صادراتی 
در حوزه فرش آمادگی کامل برای حمایت 
وجود دارد. پیش تر سخنگوی گمرک ایران 
اعلام کرده بود که در هشــت ماهه امسال 
۴۷ میلیــون و ۹۱۹ هزار ۶۶۳ دلار فرش 
دســتباف به جهان صادر شده است که با 
مدت مشــابه سال قبل کمتر از 8۰۰ هزار 

دلار فاصله دارد.
مجموع جهانی صادرات فرش دستباف 
در سال ۲۰۱۹ افزون بر 8۰۰ میلیون دلار 
بوده که سهم ایران ۷۳ میلیون دلار از این 

رقم ثبت شد.
مطابق آمارها تا پایان خرداد امسال یک 
میلیــون و ۲۰۰ هــزار و ۶۵۲ نفر قالیباف 
در کشــور فعالیت داشتند و تعداد شاغلان 
حرفه های وابسته به آن ۱۹۱ هزار و ۵۴۵ 
نفر است.اکنون ۱۰۳ مجتمع قالی بافی، پنج 
هــزار و ۲۱ کارگاه متمرکز و غیرمتمرکز، 
۱۳۶ تعاونــی روســتایی، یک هزار و ۹۲۳ 
تعاونی ثبت شده شهری و ۴۰ هزار و ۹۳۳ 
واحد صنفی مرتبط با فرش دســتباف در 

سراسر کشور فعالیت می کنند.

سرانه اشتغال زایی در فرش دستباف ۱۵ میلیون تومان است

 
 

 
 

 خبر
 برگزاری اولین نمایشــگاه مجازی اختصاصی صادرات کالای 

ساخت ایران به عراق
مدیرکل دفتر عربی و آفریقایی ســازمان توسعه تجارت ایران گفت: اولین 
نمایشــگاه مجازی اختصاصی صادرات کالای ساخت ایران به عراق از ۱۳ تا 

۱۹ بهمن سال جاری برگزار می شود.
به گزارش ســازمان توسعه تجارت ایران، »فرزاد پیلتن« اظهار داشت: در 
چارچوب برنامه های این سازمان در سال جاری در زمینه توسعه صادرات به 
کشورهای همسایه از طریق برگزاری نمایشگاه های معرفی کالا و محصولات 
ایرانی با اســتفاده از ظرفیت های فضای مجازی، این نمایشــگاه از ۱۳ تا ۱۹ 
بهمن ماه سال جاری توسط شرکت مجری خدمات نمایشگاهی پارس رستاک 

و تحت نظارت دفتر عربی آفریقایی برگزار خواهد شد.
وی افزود: این نمایشــگاه مجازی دارای مجوز از ســازمان توسعه تجارت 
ایران است و موضوع فعالیت آن لوازم و تجهیزات ساختمان، مواد شوینده و 
بهداشتی، دارو و تجهیزات پزشکی، مبلمان و دکوراسیون خانه و آشپزخانه، 
مواد غذایی و صنایع مرتبط، انواع ماشــین آلات، پلاستیک و صنایع وابسته، 
تمام صنایع مورد نیاز عراق و توریســم سلامت بوده و مشارکت کنندگان در 
آن از تسهیلات حمایتی سازمان توسعه تجارت ایران برخوردار خواهند بود.

مدیرکل دفتر عربی و آفریقایی سازمان توسعه تجارت ایران تصریح کرد: 
این نمایشگاه به صورت دو بعدی برگزار و مشارکت کنندگان امکان بارگذاری 
اطلاعات شرکت خود، نمایش محصولات، پخش تیزر و بروشور را در سامانه 

آن خواهند داشت.
پیلتن گفت: همچنین بازدیدکنندگان می توانند بعد از مشاهده اطلاعات 
مشــارکت کنندگان در این نمایشگاه که شامل بروشورهای دوزبانه فارسی و 
عربی، تماشــای تیزر با زیرنویس انگلیســی با غرفه دار از طریق فضای وب 

تماس گرفته و مذاکره کنند.
وی خاطرنشان کرد: با توجه به اینکه نفوذ شبکه های اجتماعی و اینترنت 
در کشور عراق و به ویژه اقلیم کردستان بسیار بالاست، امیدواریم که برگزاری 
این نمایشگاه مجازی بتواند فرصت مناسب و کم هزینه ای برای معرفی بیشتر 
محصولات کشــور به بازار عراق و برقراری ارتباط میان شرکت های ایرانی و 

تجار عراقی فراهم کند.
علاقه مندان جهت مشارکت در نمایشگاه مجازی اختصاصی صادرات کالای 
ســاخت ایران به عراق می توانند جهت کســب اطلاعات بیشتر و ثبت نام، با 
مراجعه به پورتال سازمان توسعه تجارت ایران از طریق فراخوان این رویداد 

با شرکت مجری تماس حاصل کنند.

وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: رسوب کالا در گمرک به حداقل خواهد 
رسید تا تاثیر مناسب بر بازار را شاهد باشیم.

»علیرضا رزم حســینی« در حاشیه جلسه ســتاد تنظیم بازار در جمع 
خبرنگاران اظهار داشــت: مصوبات لازم در زمینه کاهش رســوب کالا در 
گمرکات را پیگیری خواهیم کرد تا تسریع در ترخیص کالا ادامه داشته باشد.

وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره به گزارش گمرک مبنی بر ترخیص 
۱۶ میلیون تن کالای اساســی، خاطرنشــان کــرد: روان کردن ترخیص 
کالاهای دپو شده از برنامه های جدی این وزارتخانه و وزارت امور اقتصادی 
و دارایی اســت و بر اساس مصوبه ستاد اقتصادی دولت با همکاری گمرک 
نسبت به ترخیص کالاهای بنادر کشور اقدام کرده ایم.وی تاکید کرد: چهار 
میلیون تن کالا در بنــادر وجود دارد که در حال انجام مراحل قانونی برای 
ترخیص اســت تا مواد اولیه کارخانجات تولید داخل به موقع تامین شــود 
زیــرا در عرضــه کالا در بازار تاثیر گذار اســت و همچنین تامین کالاهای 
اساســی نیز طبق برنامه واردات انجام می شــود.رزم حسینی با بیان اینکه 
نســبت به تامین ذخایر کالاهای راهبردی اقدامــات خوبی صورت گرفته 
 اســت، تصریح کرد: از ذخایر خوبی برخوردار هســتیم تا با عرضه به موقع 

در مقاطعی نسبت به تنظیم بازار اقدام کنیم.

 ثبات قیمت ها در بازار در دستور کار قرار دارد
وزیر صنعت، معدن و تجارت درخصوص بررســی قیمت کالاها در بازار، 
اظهار داشت: ۱۰۰ قلم کالا در دستور کار ستاد تنظیم بازار قرار گرفته است 
که حدود ۴۰ قلم از آن از ثبات نسبی برخوردار است و ۶۰ قلم دارای نوسانات 
قیمتی بود که با برنامه ریزی های صورت گرفته مقرر شد سازمان حمایت و 

دیگر نهادهای مسئول در جهت کاهش قیمت و تنظیم بازار اقدام کنند.

 بازرسی و تعیین قیمت به استانداران واگذار شده است
رزم حسینی با بیان اینکه تفویض اختیار بازرسی و تعیین قیمت کالایی 
به استانداران و ستادهای استانی انجام شده است، خاطرنشان کرد: بازرسی 
کالاها به ویژه در بنادر، انبارها و بنکداران در سراســر کشــور از سوی ستاد 

تنظیم بازار واگذار شده است تا به طور متمرکزتر انجام شود.
وزیر صنعت، معدن و تجارت با تاکید بر اینکه تمام دســتگاه ها مصوبات 
مربوط به سامانه جامع تجارت را اجرایی کنند، تصریح کرد: بر اساس مصوبات 

ابلاغ شده از سوی رئیس جمهوری باید همه دستگاه های مسئول به این سامانه 
متصل باشند تا شاهد مشکلات در این زمینه نباشیم.وی افزود: دستگاه هایی 
نظارتی باید با نهادهایی که تاکنون بر اســاس این مصوبات اقدام نکرده اند، 

نظارت داشته باشند و طبق قانون با آنها برخورد کند.

 در تعیین قیمت پایه کالاهای عرضه شــده در بورس تجدید 
نظر شود

وزیــر صنعت، معدن و تجــارت گفت: بورس در شــرایط صلح یکی از 
ابزارهای مناســب برای تنظیم بازار بوده اســت، اما باید در شــرایط فعلی 
در خصــوص عرضــه کالا در ایــن بــازار اقدامات خوبی صــورت بگیرد و 
 لازم اســت شــرایط ویژه برای ایــن بخش به ویژه در فولاد، پتروشــیمی

 و نفت تنظیم کنیم.وی با بیان اینکه افزایش قیمت برخی اقلام در بازار به 
علت تعیین قیمت پایه در بورس بوده است، اظهار داشت: در این زمینه باید 
تجدید نظری صورت بگیرد و امیدواریم با نظارت همه دستگاه ها شاهد ثبات 
قیمتی در بازار باشیم.به گفته وی، برای تامین کالاهای اساسی و اقلام مورد 

نیاز در ایام عید نیز پیش بینی های لازم انجام شده است.

یــک کارشــناس بازار ســرمایه به ریســک های 
تهدیدکننده عرضه اولیه در بازار ســرمایه اشاره کرد 
و گفت: از جمله ریسک هایی که موفقیت عرضه های 
اولیه را با چالش مواجه می کند، شرایط خاص اقتصادی 
ناشی از تحریم ها، ارزش گذاری سهام مشمول عرضه 

اولیه و ریسک سیستماتیک بازار سرمایه است.
»ســیدمحمد هاشــمی نژاد« به افزایــش تعداد 
سرمایه گذاران در بازار سرمایه نسبت به سال گذشته 
اشــاره کرد و افزود: صدور فرمان تاریخی رهبر معظم 
انقلاب در ۹ اردیبهشــت ماه سال جاری در خصوص 
»آزاد سازی سهام عدالت« و تاکید بر اعمال »مدیریت 
مستقیم« سهامداران سهام عدالت بر سبد دارایی های 
خود نقطه عطفی در تاریخ ۵۰ ساله بازار سرمایه کشور، 

به شمار می رود.  
وی اظهار داشت: در واقع، ورود حدود ۵۰ میلیون 
سهامدار سهام عدالت به بازار سرمایه که بیش از نیمی 
از جمعیت کشور را شامل می شود، فرصت بی نظیری را 
برای افزایش سهم بازار سرمایه در تجمیع پس اندازهای 
خرد و توسعه فرهنگ سهامداری فراهم ساخته است؛ 
امری که با نگاهی به میزان مشــارکت ســهامداران 
حقیقی در عرضه های اولیه سهام شرکت ها به خوبی 

قابل مشاهده است.  
هاشمی نژاد خاطرنشــان کرد: بر اساس آمارهای 
رســمی منتشر شده از سوی شــرکت سپرده گذاری 
مرکزی و تسویه وجوه، تعداد کل کدهای سهامداری 
فعال در شــهریور ماه ۹۹، حدود ۲۱ میلیون بود، این 
در حالیست که این عدد در شهریور ماه ۹8 نیز حدود 

۹ میلیون کد بوده است.
این کارشــناس بازار ســرمایه اظهار داشت:  رشد 
۱۳۶ درصــدی کدهــای فعــال در یکســال اخیر، 

جذابیــت بالایــی را بــرای ورود شــرکت های تازه 
 بــه بازار ســرمایه ایجاده کــرده اســت، زیرا صرف

 نظر از تامین مالی مناســب بنگاه هــا از بازار، وجود 
چشــم انداز مثبت سهامداران به عرضه  اولیه ها سبب 
شد که فعالان بازار اقبال زیادی به این قبیل عرضه ها 

از خود نشان دهند.

 افزایش مشارکت سهامداران در عرضه های 
اولیه

وی گفت: بررسی عرضه های اولیه در نیمه نخست 
۹۹، نشان می دهد که در اولین عرضه اولیه امسال در 
۲۰ فروردین ماه که مربوط به شرکت سرمایه گذاری 
صبا تامین )صبا( بود، حدود دو میلیون نفر مشارکت 
داشــتند؛ این در حالیســت که در عرضه اولیه های 

پایانی امسال حدود ۵.۵ میلیون نفر، مشارکت داشتند.
به گفته هاشــمی نــژاد، این افزایش چشــمگیر 
مشــارکت در عرضه های اولیه می تواند فرصت بسیار 
مناسبی را برای بنگاه های اقتصادی کشور برای تامین 

مالی ایجاد کند.
این کارشناس بازار سرمایه با بیان اینکه بررسی های 
موجود نشان دهنده برآیند مثبت عرضه های اولیه طی 
دو سال اخیر بوده است، افزود: به نوعی که صف های 
خرید میلیونی و کسب بازدهی های حداکثری علاوه 
بر افزایش مشــارکت ســبب ایجاد جو خوش بینی و 
مثبــت به تداوم ســرمایه گذرهای حقیقی ها در بازار 

سرمایه شده است.
وی با بیان اینکه بررســی تاریخچه ای عرضه های 
اولیه، حاکی از آن اســت که تعدادی از شــرکت های 

عرضــه شــده در روزهای بعــد از عرضه نــه تنها با 
استقبال خرید روبرو نشده اند، بلکه شاهد قیمت های 
پایین تــر از روز عرضه اولیه خــود نیز بوده اند، گفت: 
عمده دلیل این رویداد نیز جدا از تفاوت دیدگاه های 
 ارزش گذاری ها به شرایط خاص بازار در زمان عرضه که 
عمدتا هم ناشــی از ریســک های سیستماتیک بوده 

است باز می گردد.
هاشمی نژاد خاطرنشان کرد: با توجه به اینکه نرخ 
مشــارکت در آخرین عرضه های اولیه امســال حدود 
پنج میلیون نفر بوده است؛ بنابراین می توان این گونه 
نتیجه گیری کرد که بازار سرمایه بستر مناسبی را برای 
عرضه سهام بنگاه های اقتصادی و تامین مالی شرکتی 
فراهم کرده اســت. این کارشناس بازار سرمایه گفت: 
افزایش سهم بازار ســرمایه در تامین مالی نسبت به 
بازار پول، موضوعی اســت که در برنامه های مختلف 
توســعه مورد تاکید مســوولان اقتصادی کشور قرار 
گرفته است و از این رو می توان حضور پررنگ فعالان 
در عرضه های اولیــه را مانند ابزاری برای تحقق این 
برنامه در نظر گرفت. وی اظهار داشــت: وجود قوانین 
و دستورالعمل های حمایتی بازار که برجسته ترین آن، 
الزام داشــتن بازارگردان برای کلیه سهام در بورس و 
فرابورس است، به عنوان محرک برای دو طرف عرضه 

و تقاضا عمل می کند.
هاشــمی نژاد افزود: همچنین تسهیل در فرآیند 
پذیرش شــرکت ها در بورس و فرابورس که ســبب 
شــود شــرکت هایی با عملکرد مناســب و ســودده 
زودتــر مورد پذیرش در بازار ســرمایه قــرار گیرند، 
 می تواند ســبب افزایش اعتمــاد عمومی در خصوص 
عرضه های اولیه گردد و عرضه این شرکت ها با موفقیت 

انجام شود.

رسوب کالا در گمرک به حداقل می رسد

ریسک های تهدیدکننده عرضه های اولیه بورس کدامند؟

صادرات ۴۰ میلیون دلاری پوشاک در ۷ ماهه امسال
نایب رییس اتحادیه تولید و صادرات نساجی و پوشاک 
ایران گفت: مطابق آمارهای رســمی، از ابتدای امسال تا 
پایان مهرماه بیش از ۴۰ میلیون دلار پوشــاک به خارج 

از کشور صادر شد.
»مجید نامی« افزود: بخش دیگری از صادرات که حجم 
زیادی را نیز به خود اختصاص داده، به صورت غیررسمی 

انجام می شود.
وی، به حضور تجار و بازرگانانی از کشورهای همسایه از 
جمله عراق، افغانستان و آسیای میانه در کشور اشاره کرد 
که به صورت ریالی به خرید پوشاک پرداخته و به صورت 

قانونی یا غیرقانونی به کشورهای خود منتقل می کنند.
نامی اظهار داشــت: این هم نوعی از صادرات است که 

منفعت آن به تولیدکننده داخلی نمی رسد.
وی خاطرنشان کرد: آمار هفت ماهه امسال در حالی به 
ثبت رسیده که در سال های گذشته به طور متوسط بین 
۵۰ تا ۶۰ میلیون دلار صادرات پوشاک به خارج از کشور 

انجام می شد.

 خروج برندهای خارجی
نایب رییس اتحادیه تولید و صادرات نساجی و پوشاک 

ایران در ادامه، به خــروج برندهای خارجی تولیدکننده 
پوشاک از کشور در دو سال گذشته، همچنین تصمیم دولت 
به جلوگیری از واردات پوشاک اشاره کرد که فرصت بسیار 

خوبی برای تولیدکنندگان ایرانی فراهم کرد.
به گفته این مقام صنفی، بخش خصوصی باید با نهایت 

استفاده از فرصت یاد شده، به تقویت زیرساخت های تولید، 
ارتقای کیفیت و کمیت تولیدات و کار علمی بپردازد تا در 
صورتی که به هر دلیل دوباره درهای کشور به روی واردات 

باز شد، توان رقابت داشته باشد.
وی خاطرنشان کرد: اکنون همه تولیدکنندگان با تمام 

ظرفیت در حال تولید برای ایام پایانی سال و شب عید و 
امیدوار به بهبود شرایط هستند.

 از دست رفتن درآمدها ناشی از کرونا
وی، تعطیلی های سال گذشته ناشی از شیوع کرونا را 
یادآور شد و تصریح کرد: این تعطیلی ها با توجه به فصلی 
و مُدی بودن پوشاک، زیان سنگینی به تولیدکنندگان وارد 
کرد، به طوری که به طور متوسط ۹۰ درصد درآمدهایشان 

را از دست دادند.
نامی خاطرنشان کرد:  با این حال، گام های خوبی برای 
فروش اینترنتی تولیدات در فروشگاه های آنلاین و دیجیتال 
برداشته شد و حتی پلتفرم های ایرانی به این منظور تهیه 

شده و با استقبال مردم نیز مواجه شده است.
وی گفت: در مجموع، اکنون شرایط تولید خوب است 
اما تولیدکنندگان همچنان با چالش ها و نگرانی هایی مواجه 
هستند که از جمله، تامین مواد اولیه و ماشین آلات ناشی 

از تخصیص قطره چکانی ارز قابل اشاره است.
 ۳۰ رشــد  پوشــاک  صنعــت  کارشناســان 
 درصــدی صــادرات این محصــولات را تا پایان ســال

 پیش بینی می کنند.
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حذف ارز ۴۲۰۰ می تواند ۲.۵ برابر رقم 
پیشنهادی مجلس برای طرح تامین کالاهای 
اساسی منبع جدید ایجاد کند و یارانه سه 
دهک پایین درآمــدی را به هر نفر حدود 

۳۵۰ هزار تومان افزایش دهد.
با قصــور دولــت در انجــام اصلاحات 
ساختاری در لایحه بودجه ۱۴۰۰ کل کشور، 
اینک این مسئولیت سنگین بر دوش مجلس 
است که با اتخاذ تصمیمات بزرگ، بار اصلاح 

ساختار را به سرمنزل مقصود برساند. 
به اذعان کارشناسان، حذف ارز ترجیحی 
۴۲۰۰ تومانی که بیش از ســه سال است 
میهمان اقتصاد ایران اســت و در این مدت 
خســارات فراوانی را متوجه ســفره مردم، 
فعــالان شناســنامه دار اقتصادی و فضای 
کسب و کار کشور کرده، از جمله اصلاحات 
مهمی است که انتظار می رود توسط مجلس 

اتخاذ شود. 
فروردین ۹۷ بود که دولت تصمیم گرفت 
نرخ ارز را تک نرخی کرده و هرگونه معامله 
در قیمت های بالاتر از آن را قاچاق اعلام کند. 
اسحاق جهانگیری در این باره گفت: دولت 
مصمم است به مردم اطمینان دهد که قادر 
است اقتصاد کشــور را باثبات، با اطمینان 
و قابــل پیش بینــی اداره کنــد. به همین 
دلیل تصمیــم گرفتیم که نرخ دلار برای 
تمام فعالان اقتصــادی و برای رفع همه 
نیازهــای قانونــی و اداری آنان، نیازهای 
خدماتی مســافران، دانشجویان، محققان 
و دانشمندانی که برای کارهای تحقیقاتی 
خود به ارز نیاز دارند، ۴,۲۰۰ تومان باشد.

اکثر قریب به اتفاق کارشناسان اقتصادی 
این تصمیم را به ضد منافع مردم دانستند 
و احتمــال بروز انواع و اقســام فســاد را 
گوشــزد کردند اما گــوش دولت بدهکار 
هیچکــدام از این انتقــادات نبود؛ تبعات 
و فســاد توزیــع ارز ۴۲۰۰ تومانی چنان 
گســترده شــد که صدای فعالان بخش 

خصوصی را هم درآورد.
 فعالان شناسنامه دار بخش خصوصی 
بارها اذعان کردند ارز ۴۲۰۰ تومانی رانت 
ویژه ای است که در اختیار افرادی خاص 
قــرار می گیرد و قدرت رقابت را از بخش 

دار سلب می کند. خصوصی شناسنامه 
رئیــس اتــاق بازرگانــی، صنایــع و 
معــادن تهــران نیز اخیــراً ارز ترجیحی 
 را »ام الفســاد« اقتصاد ایــران خواند و

 خواستار حذف آن شد.

 ارز دولتــی ثابت ماند اما قیمت 
برخی کالاها دوبرابر شد!

سیاست ارز ترجیحی نه فقط قدرت رقابت 
فعالان اقتصادی شناسنامه دار را تضعیف و 
بازار برخی کالاهــای وارداتی را در انحصار 
برخی واردکنندگان خاص قرار داد بلکه حتی 
در کنتــرل قیمت کالاها نیز آنگونه که باید 
مؤثر نبود. خلاف آنچه مورد انتظار مسئولان 
کشور بود باعث ثابت ماندن قیمت کالاهای 
اساسی نشد. با مقایسه قیمت کالاهایی مانند 
گوشت قرمز و یا چای متوجه می شویم که با 
وجود ثابت ماندن نرخ ارز ترجیحی قیمت 
این کالاها از اســفند ۹۶ تا آذر ۹8 بیش از 
دو برابر شده است! جزئیات این تغییرات در 
جدولی که مرکز پژوهش های مجلس آن را 

تدوین کرده آمده است.

 ارز ترجیحی هم بیت المال را به 
یغما برد هم تولید را نابود کرد

نکتــه قابل توجه آنجاســت که نه فقط 
توزیع ارز ۴۲۰۰ تومانی باعث کنترل قیمت 
نشــد، بلکه مســئولان برای کنترل قیمت 
در برخی بازارها، بــه افزایش واردات روی 
آوردند. مرکــز پژوهش های مجلس معتقد 
اســت هرچند قیمت برخی از کالاها پس 
از یک دوره نوسان شدید )مانند مرغ، شکر 
و ...( در بازار کنترل شــده اســت، اما این 
کنترل قیمتی، با هزینه حجم بالای واردات 

این کالاها و درنتیجه آسیب به تولید داخل 
و هدررفت منابع ارزی صورت گرفته است. 
برای مثال در حالی که ایران در ســال های 
گذشــته صادرکننده مرغ بوده، در نه ماهه 
نخست سال ۱۳۹8 بیش از دو میلیون دلار 
واردات گوشت مرغ داشته است.کنترل های 
قیمتی صورت گرفته بر روی قیمت مرغ باعث 
آســیب جدی به تولید مرغ در ایران شده و 
ضــرر و زیان برای این واحدهای تولیدی به 
همراه داشــته است و این درحالی است که 
دولت با اختصــاص ارز ۴۲۰۰ به نهاده های 
تولید، ادعای حمایت از تولیدکنندگان این 

محصولات را دارد.

 ۱۴۰۰ بودجه  در  ترجیحــی  ارز   
وجود دارد؟  

این سیاســت اشــتباه باعث شده تا به 
بهانه گران نشــدن کالای اساســی جیب 
واردکنندگان پر پول شــود و در بسیاری از 
موارد )مانند مواردی که در جدول بالا آمد( 
قیمت نیز کنترل نشود. این در حالی است 
که می تــوان با حــذف ارز ۴۲۰۰ تومانی، 
یارانه دهک های پایین درآمدی جامعه را به 
گونه ای افزایش داد که اثر حذف ارز ۴۲۰۰ 
تومانی خنثی شود. در بودجه ۱۴۰۰ هرچند 
صحبتی از ارز ۴۲۰۰ تومانی نشده است اما 
اقتصادی  امور  حمید پورمحمدی معــاون 
ســازمان برنامه در اظهارنظری گفته است: 

در لایحه بودجه سال آینده، 8 میلیارد دلار 
ارز ۴۲۰۰ تومانی شامل ۲ میلیارد دلار برای 
معیشــت و ۶ میلیــارد دلار برای نهاده ها و 
کالاهای اساسی دیده شده است.البته دولت 
در بودجه ۱۴۰۰ به نحو زیرکانه ای راه را برای 
حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی باز گذاشته است. در 
بند ۴ جز ب تبصره ۱ بودجه آمده است، در 
صورت تغییر نرخ ترجیحی مورد استفاده در 
این قانون به نرخ سامانه معاملات الکترونیکی 
)ETS(، به دولت اجازه داده می شــود منابع 
وصولی را به ردیف درآمدی شماره ۱۶۰۱۳۶ 
جدول شماره )۵( این قانون واریز نماید. منابع 
واریزی از محل ردیف شماره ۷۱-۵۳۰۰۰۰ 
جدول شــماره )۹( این قانون صرف تأمین 

معیشت و سلامت مردم می شود.

درآمدی  پایین  یارانه دهک های   
می تواند ۷ برابر شود

اگر نرخ ارز در حال حاضر حدود ۲۴ هزار 
تومان در نظر گرفته شود. مابه التفاوت ارز 
ترجیحــی و ارز آزاد برای 8 میلیارد دلاری 
که قرار است در سال آتی صرف ارز ترجیحی 
شود، رقم ۱۶۰ هزار میلیارد تومان می شود؛ 
این در حالی است که رقم در نظر گرفته شده 
برای طرح تأمین کالاهایی اساسی که توسط 
مجلس تصویب شد حدود ۳۰ هزار میلیارد 
تومان برای ۶ ماه بود که دولت را مکلف به 
پرداخت ۱۲۰ هزار تومان به ازای هر نفر برای 

ســه دهک پایین درآمدی جامعه کرد. اگر 
مبنای محاسبه طرح تأمین کالاهای اساسی 
را مبنا قرار دهیم، با حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی 
می توان یارانه ســه دهک پایین درآمدی را 
۳۰۰ هــزار تومان بــه ازای هر نفر افزایش 
داد کــه با رقم پرداختی فعلی، حدود ۳۵۰ 
هزارتومان می شــود.معاون اقتصادی مرکز 
پژوهش های مجلس درباره راه های جایگزین 
تخصیص ارز ۴۲۰۰ تومانی می گوید: بخشی 
از پــول حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی را می توان 
مستقیماً به مصرف کنندگان اختصاص داد 
اما نه لزوماً به همه مردم. سه یا چهار دهک 
اول جامعه مانند پزشکان و وکلا لزومی ندارد 

که یارانه بگیرند.

 دولتی که حاضر نیست با تبعات 
اجتماعی یک تصمیم درســت مواجه 

شود!
یکی از دلایل مهمی که بنظر می رســد 
موجب شــده دولت نتواند برای حذف ارز 
۴۲۰۰ تومانی تصمیم قاطع اتخاذ کند، بیم 
از تبعات و هزینه های اجتماعی این تصمیم 
است. به هرحال ذینفعان ارز ۴۲۰۰ تومانی 
در بخش واردات که طی ســه سال گذشته 
از منافع ارز ترجیحی بصورت نامشروع بهره 
مند بــوده و با سوءاســتفاده از این یارانه، 
میلیاردها تومان سود به جیب زده اند، نظاره 
گــر حذف این ارز نخواهنــد بود و چنانچه 
دولت نتواند ذینفعان و بازیگران این زنجیره 
شامل واردکنندگان، توزیع کنندگان، خرده 
فروشان و مردم را درباره این تصمیم و تبعات 
واقعی و حواشی احتمالی آن توجیه و قانع 
کند، حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی با هزینه های 
اجتماعی جدی مواجه خواهد شــد. ناتوانی 
دولــت در مدیریت ذینفعــان و اقناع افکار 
عمومــی جهت حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی در 
حالی است که متأسفانه دولت طی سالهای 
گذشته در تصمیمات اشتباه خود، هزینه های 
اجتماعی زیادی به کشور تحمیل کرده است 
کــه نمونه اخیر آن، اصلاح قیمت بنزین در 
آبان ماه ۱۳۹8 بود.طبق اطلاع برخی منابع 
آگاه، کمیسیون تلفیق قصد تک نرخی کردن 
ارز و افزایــش یارانه دهک دهم درآمدی تا 
۵۰۰ هزار تومان را دارد اما باید دید درنهایت 
آیا کمیســیون تلفیق می تواند در راستای 
اصلاح ســاختار بودجه کــه جزو مطالبات 
مهم رهبری است، حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی 

را به سرانجام برساند یا خیر.

حذف ارز ترجیحی؛ گام بلند اصلاح ساختار بودجه 

بحران خاک جدی است
خاک به قشر بسیار نازک و سطحی گفته می شود که در اثر متلاشی شدن 
ســنگ ها درزمانی بسیار زیاد و تحت تأثیر عوامل طبیعی تشکیل شده است. 
خاک، حاوی موجودات زنده و مواد آلی و بســتر طبیعی برای رشد و تولید 
گیاهان است. خاک، اساس و زیربنای کشاورزی است و ادامه حیات و بقای 
انســان، حیوانات و گیاهان بدون آن ممکن نیســت. خــاک، از منابع مهم 
پالاینده و تصفیه کننده طبیعت اســت. آب وخاک از ملزومات جدایی ناپذیر 

حیات انسانی و جانوری و گیاهی است.
عواملی مانند رشــد شهرنشــینی، ازدیاد زباله های شــهری و صنعتی و 
جذب شــدن برخی مواد شــیمیایی در خاک، حفاری هــای معادن، چرای 
بی رویه دام ها، اســتفاده از سموم و آفت کش ها و مصرف بیش ازحد کودهای 
شــیمیایی به فرسایش و آلودگی خاک و تخریب ســطح زمین می انجامد. 
خــاک یکی از مهم ترین منابع طبیعی هر کشــوری بــوده و یکی از عوامل 
اصلی تولید بخش کشــاورزی اســت. به جرئت می توان اذعان کرد فرسایش 
خاک به عنوان خطری تهدیدکننده برای حیات و رفاه انســان حال حاضر و 
نســل های آینده به شــمار می رود. در مناطقی که فرسایش خاک کنترل و 
مدیریت نمی شود، خاک ها به تدریج فرسایش یافته و حاصلخیزی خود را از 
دســت می دهند. چنانچه قابلیت نفوذ آب یا هوا در خاک، براثر کم شدن یا 
از بین رفتن ماده آلی و تأثیر ســایر عوامل کاهش یابد، خاکدانه ها متلاشی 

و از هم جداشــده و درنتیجه، ساختمان خاک متراکم می شود.
این وضعیت در فصل مرطوب، محیط نامســاعدی ایجاد می کند و خاک 
قادر نیســت آب را برای فصل خشــکی در خود ذخیره کند و شرایط خاک 
ازنظر شــیمیایی و بیولوژیکی بسیار نامساعد می شــود. در چنین محیطی 
به تدریج موجودات کوچک خاک زی )میکروارگانیســم ها( و مواد آلی خاک 
از بین می رود. با این فعل وانفعالات صورت گرفته خاک، حاصلخیزی خود را 
از دســت می دهد. حاصلخیزی خاک نه تنها براثر فرسایش کاهش یافته بلکه 
براثر جاری شــدن آبرفت های نامرغوب و شور و بادرفت های شور در سطح 
زمین های دایر نیز در معــرض خطر قرار می گیرد. همه این فعل وانفعالات، 
حاصلخیــزی خاک را کاهش داده و ادامه این رونــد بدون مدیریت بهینه، 
آن زمیــن حاصلخیز را بــه زمین بایر تبدیل می کند. بــه دلیل فقر خاک، 
نهاده های تولید به کار گرفته شــده که بابت آن هزینه پرداخت شــده است، 
بــازده و عملکرد محصول کمــی را به بــار آورده و ارزش کاهش عملکرد 
ناشــی از فقیر شــدن خاک به دلیل فرسایش، یکی از خسارت و زیان هایی 
اســت که به کشاورز و اقتصاد ملی وارد می شود. به طوری که درآمد کشاورز 
و ارزش تولیــد بخش کشــاورزی را کاهش داده و از طــرف دیگر به دلیل 
کاهش تولید داخلی، وابســتگی به واردات و خروج ارز از کشور را به دنبال 
دارد. علاوه بر این با فرســایش خاک و عدم جذب آب در خاک ســفره های 
آب زیرزمینــی کاهش یافته که اصلی تریــن منبع آبیاری گیاهان در مناطق 
خشــک اســت. ادامه روند فرســایش در طول زمان و به طور مستمر باعث 
خواهد شــد آب وخاکی وجود نداشته که یک کشاورز بتواند درآمدی برای 
گذران ابتدایی زندگی خود داشــته باشد و به ناچار به سایر مناطق مهاجرت 
می نماید. افزایش مهاجرت به دنبال جستجوی شغل به خصوص در کشوری 
مانند ایران که بحران بیکاری یکی از پدیده های نامطلوب اقتصادی کشــور 
اســت، فرسایش خاک این بحران را تشدید نموده و مدیریت بحران بیکاری 
را نیز با مشــکل مواجه می ســازد و از طرف دیگر کشــاورز مجبور شده به 
مهاجرت را که فردی فعال و تولیدکننده و بانشــاط بوده را تبدیل به فردی 

سرخورده و غیرفعال می کند.
از ســوی دیگر کانون های تولیدی کشــور که امنیت غذایی و سیاســی 
کشــور را تأمین می نمودند خالی از ســکنه شــده و هزینه های اقتصادی و 
سیاســی و امنیتی فراوانی برای کشــور به ارمغان می آورد. نگاهی به آمار 
مهاجرت در کشور نشــان می دهد که توجه ناکافی به مسئله آب وخاک که 
دو نهاده اصلی تولید بخش کشــاورزی و روســتایی کشور هستند، می تواند 
تأثیر بســزایی در افزایش مهاجرت های روســتایی به شهر و یا شهرهای بر 
پایه اقتصادی کشــاورزی را داشته باشد. بر اساس اطلاعات مرکز آمار ایران 
در ســال ۱۳۹۵ کل مهاجران کشــور در حدود ۴,۷ میلیــون نفر بوده که 
در حــدود ۳,۹ میلیون نفر یعنی حــدود 8۴,۴ درصد مهاجرت ها با مقصد 
شــهری بوده و ۱۵,۶ درصد با مقصد روســتایی بوده است. در سال ۱۳۹۰ 
تعداد مهاجران کشــور در حدود ۵,۵ میلیون نفر بوده که در حدود ۷۷,۷ 
درصد مقصد شــهری و ۲۲,۳ درصد مقصد روســتایی داشــته اند. ملاحظه 
می شــود که طی دوره پنج ســاله ۱۳۹۰ تا ۱۳۹۵ از میزان مهاجران کشور 
در حدود 8۲۶ هزار نفر کاســته شده اما در کنار آن عمدتاً مقصد مهاجران 
به سوی مناطق شهری بوده است و از مقصد مهاجرت روستایی کاسته شده 
اســت. در سال ۱۳۹۵ اســتان تهران بیشترین سهم از مهاجران را داشته و 
بعدازآن اســتان خراسان رضوی با ۷,۳ درصد و اصفهان با ۶,8 درصد قرار 
دارد. یعنی شــهرهای بزرگ مأمن مهاجران مختلف از مناطق کشــور بوده 
اســت. آنچه مسلم است افزایش جمعیت شهرهای بزرگ به دلیل مهاجرت 
به آن مدیریت شــهری و توســعه پایدار آن را با مشکل مواجه می سازد. در 
صورت افزایش بی رویه جمعیت و عدم برنامه ریزی و ایجاد زیرســاخت های 
مناســب اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی و محیط زیســتی و توزیع متعادل 
آن در سراســر نقاط کشور شاهد تراکم بی رویه جمعیت در چند کلان شهر 
بزرگ خواهیم بود. بروز این اتفاق حرکت به ســمت توسعه اقتصادی پایدار 

را دشوار می سازد.
از ســوی دیگر مهاجرت روستاییان به شــهر تنها تغییر مکان جغرافیایی 
نیست، بلکه پیامدها و آثار دیگری نیز به همراه دارد. با مهاجرت، روستایی 
شــغل کشاورزی را رها می کند و به جای آن به شغل و حرفه ای که در شهر 
وجود دارد مشــغول می شــود )که عموماً خدماتی است(. بنابراین مهاجرت 
روســتاییان به شــهر همواره با ترک زمین و عدم کشت و تولید محصولات 
کشاورزی روبه رو است. یعنی یک روستایی که قبل از مهاجرت تولیدکننده 
کالا و محصول کشاورزی بوده پس از مهاجرت به شهر به یک مصرف کننده 
کالای بخش کشــاورزی تبدیل می شــود. به مفهومی دیگر از دست رفتن 
تولید و اضافه شــدن به مصرف کننده کالا یکی از پیامدهای مهاجرت است. 
اگــر تولید بخش کشــاورزی افزایش نیابد طبیعتاً بــرای تأمین تقاضا باید 
متوسل به واردات محصولات کشاورزی شد و افزایش واردات برابر با خروج 
ارز از کشــور و تهدید امنیت غذایی اســت. با مهاجــرت جوانان، در آینده 
زادوولد در مناطق روســتایی کاهش می یابــد و به دنبال آن جمعیت فعال 
در روســتاها کاهش می یابد و تولید محصول و اقتصاد روســتایی نیز دچار 
افت می شــود. حفظ امنیت منطقه ای که روســتاها خالی از سکنه شده اند، 
نیازمنــد تأمین بودجه بوده و هزینه های گزافی را بر دولت تحمیل می کند 
و مخاطرات بی شــماری را برای امنیت سیاســی کشور خصوصاً در مرزهای 
کشور فراهم می ســازد. تأمین بودجه و نیروی انسانی برای برقراری امنیت 
برای مناطق خالی شده از سکنه در ایران گاها غیرممکن بوده و کیان کشور 
را با خطر جدی مواجه می ســازد. موارد برشمرده گوشه ای از آثار نامطلوب 
مهاجرت های منطقه ای در کشــور و خصوصاً مناطق مرزی کشــور است که 
همــه این موارد این نکته را گوشــزد می نماید که بــرای کنترل و مدیریت 
مهاجرت نیاز به برنامه ای مطلوب و منطبق با شرایط هر منطقه دارد. در این 
میــان توجه به کاهش بحران آب وخاک می تواند مؤثر با کاهش مهاجرت ها 
و طی کردن مســیر توســعه پایدار باشــد. در کنار این هزینه های فردی و 
اجتماعی ســنگین، فرســایش خاک در مناطق جنگلی و مرتعی هزینه های 

زیست محیطی فراوانی را به دنبال دارد.

 
 

یک مقام مســئول در ستاد مبارزه با قاچاق کالا با 
اشــاره به اجرای طرح آزمایشی مقابله با عرضه سیگار 
قاچاق در شــهر تهران گفت:تاکنون بیش از 8 میلیون 

نخ سیگار قاچاق کشف و جمع آوری شده است.
چندی پیش قاچاق ســالانه ۲۰ تا ۳۰ میلیارد نخ 
سیگار، واکنش رئیس دستگاه قضائی را در پی داشت؛ 
آیت الله رئیسی با اشاره به گزارش های صدا و سیما در 
مورد عرضه عیان سیگار قاچاق در بازار تهران، خواستار 
ورود جدی ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز برای مقابله 
با این معضل شد. به نظر می رسد پس از تأکید رئیس 
قوه قضائیه، مبارزه با قاچاق سیگار با جدیت بیشتری 
در حال پیگیری بوده و بعد از مدت ها انتظار، سرانجام 
مبارزه با قاچاق دخانیات در سطح عرضه از ۲۲ آذرماه 

آغاز شد.
یاسر سوادکوهی مدیرکل دفتر هماهنگی امور مقابله 
و رصد جریان مالی قاچاق ستاد مرکزی مبارزه با قاچاق 
کالا و ارز در گفت وگو با خبرنگار مهر با اشاره به اینکه 
طرح آزمایشــی مقابله با عرضه سیگار قاچاق در حال 
اجرا است، گفت: این طرح ابتدا در شهر تهران اجرایی 
می شود و سپس به سراسر کشور تعمیم پیدا می کند.

 بیش از ۹۷ درصد واحدهای صنفی سیگار 
قاچاق عرضه می کنند!

وی ادامــه داد: تاکنون بیش از ۷۰ واحد صنفی در 
شــهر تهران مورد بازرسی قرار گرفته اند که برای ۶8 
مــورد از آن ها در زمینه فروش ســیگار قاچاق پرونده 
تشــکیل شــده و در مجموع نزدیک به ۴۰۰ هزار نخ 

سیگار قاچاق جمع آوری شده است.
سوادکوهی با بیان اینکه برخورد با توزیع کنندگان 
عمده سیگار قاچاق نیز در دستور کار نهادهای نظارتی 
اســت، گفت: با بررسی انبارهای سیگار و دخانیات در 
استان تهران بیش از ۱ میلیون نخ سیگار قاچاق از بازار 

مولوی کشف و جمع آوری شده است.
مدیرکل دفتر هماهنگی امور مقابله ستاد مبارزه با 
قاچاق کالا و ارز در ادامه افزود: مقابله با قاچاق دخانیات 
در مبادی ورودی نیز مورد توجه نهادهای متولی مبارزه 
بــا قاچاق قرار گرفته اســت؛ در حال حاضر ۳ پرونده 

مهم در اســتان های جنوبی تشــکیل شده است. لازم 
به ذکر اســت که به علت شرایط جوی و سرما، قاچاق 
دخانیات از مرزهای غربی کشــور به مرزهای جنوبی 

انتقال یافته است.
وی در همین رابطه اظهار داشت: با ضربه به برخی 
از عناصر قاچاق ســیگار در جنوب کشور تاکنون بیش 
از ۷ میلیون نخ سیگار قاچاق کشف و جمع آوری شده، 

که شامل برندهای محرز قاچاق هستند.

 انتظار برای تغییــر رفتار عرضه کنندگان 

دخانیات قاچاق
سوادکوهی با تأکید بر اینکه مبارزه با قاچاق سیگار 
در سطح عرضه ادامه می یابد، گفت: این طرح به مرور 
در سراســر کشور اجرایی می شــود؛ البته باید به این 
مســئله توجه کرد که هدف از برخورد با قاچاق از بین 
بردن معیشــت مردم نیست، بلکه هدف ما تنها تغییر 

رفتار متخلفان و عرضه کنندگان سیگار قاچاق است.
مدیرکل دفتر هماهنگی امور مقابله ستاد مبارزه با 
قاچاق کالا و ارز ادامه داد: هماهنگی های لازم با مقامات 
استانی انجام شده است و تمامی نهادهای ذی صلاح در 
جریان جزئیات برخورد با قاچاق سیگار قرار گرفته اند و 
به زودی تمامی برندهای غیرقانونی قاچاق ســیگار در 

سطح عرضه جمع آوری می شوند.
ضرر مضاعف محصولات دخانی قاچاق مورد تأیید 
آزمایشگاه های مطرح کشور قرار گرفته است و متأسفانه 
در برخی از ســیگارهای قاچاق از مــواد اولیه تقلبی 
و غیر اســتاندارد استفاده می شــود؛ به گفته عطاالله 
معروف خانــی، رئیس مرکز برنامه ریــزی و نظارت بر 
دخانیات کشــور در حال حاضر بیش از ۷۰۰ نوع برند 
ســیگار قاچاق در بازار وجود دارد که بسیاری از آن ها 
آســیب جدی به سلامت مردم می زند. گفتنی است با 
اســتقرار کامل طرح شناســه کالا و شناسه رهگیری 
سیگار، امکان تشخیص ســیگار قاچاق از غیر قاچاق 
میســر شــده و به نظر می رســد با توجه به مطالبات 
جدی مردم و دستگاه قضائی از نهادهای نظارتی، روند 
مبارزه با قاچاق دخانیات در سطح عرضه بیش از پیش 

تسریع خواهد شد.

اجرای طرح مبارزه با عرضه سیگار قاچاق در سراسر کشور

استقبال بازار اروپا از کاشی و سرامیک ایرانی
عضو انجمن صنفی تولیدکنندگان کاشی و سرامیک 
گفت: امروز تولیدات کیفی کاشــی و سرامیک ایران در 
بازار اروپا از جمله در ایتالیا، اسپانیا، آلمان و روسیه مورد 

استقبال قرار گرفته است.
»مهدی فکری« در نشستی خبری تصریح کرد: بررسی 
ها نشــان می دهد کاشی و سرامیک ایران از نظر کیفی 
اندکی پایین تر از ایتالیا و اسپانیا ارزیابی می شود، اما از 
لحاظ قیمت ارزان تر است و از همین رو آنها توان رقابت 

با نرخ های ایران را ندارند.
فکری تصریح کرد: از مجموع ۱۴۷ واحد تولید کاشی و 
سرامیک در سطح کشور، تعداد یکصد واحد مازاد محسوب 
می شوند.آمار تولید، مصرف کاشی و سرامیک در سال های 
۹۶- ۱۳۹۲ گویای آن اســت که میزان متوسط تولید در 
دوره مورد بررســی بالغ بر ۳8۰ میلیون متر مربع بوده و 
مصرف هم در این مدت بطور متوسط ۲۳۰ میلیون متر 

مربع ثبت شده است.
عضو انجمن یاد شده، خاطرنشان ساخت: امروز رویکرد 
به تامین نیاز از بازار داخلی توسط واحهای کاشی و سرامیک 
بیش از هر زمان مورد توجه قرار گرفته، بگونه ای اکنون 
یکی از ســه برند برتر این بخش بالغ بر ۹۵ درصد خرید 
مــورد نیاز خود را از بازار داخلی تامین می کند که ۵۰۰ 

هزار دلار صرفه جویی ارزی بهمراه داشته است.

 صادرات ۱۶۱ میلیون متر مربعی  
بررســی های آماری گویای آن است که سال گذشته 
صنعت کاشی و سرامیک کشور صادرات ۱۶۱ میلیون متر 
مربعی را ثبت کرد و این با توجه به شرایط تحریم و کرونا 
محقق شد.فکری با بیان اینکه پارسال ارزش صادرات یک 
میلیون و ۴۰۰ هزار دلاری به اروپا توسط این واحد تولیدی 
انجام شد، گفت: امروز تولیدات این مجموعه مورد استقبال 
کشورهای چین، هند، اسپانیا، ایتالیا،آلمان و روسیه قرار 
دارد.وی از امضــای قرار داد صادرات ۵۰۰ هزار متر مربع 
کاشی و سرامیک در ظرف ۱۰ روز گذشته خبر داد و افزود: 
صادرات به عراق دارای پیچیدگی زیادی است که شرکت 
های ایرانی توسط واسطه ها به شکل ریالی اقدام می کنند 
کــه دلالان ریالی خرید می کنند و به طرف عراقی ارزی 
به شــیوه های خاص می فروشند که بهره زیادی از این 
محل بدست می آورند.مدیرعامل صنایع کاشی و سرامیک 
الوند تصریح کرد: اکنون ایران ۱۴۷ شرکت فعال کاشی و 
سرامیک دارد که باید با رویکرد صادراتی به فعالیت بپردازند 

و این رمز بقا در این صنعت محسوب می شود. 

 سهم ۵۰ درصدی بازار داخلی 
براساس آمارهای انجمن صنفی تولید کنندگان کاشی 
و سرامیک سال گذشته بالغ بر ۵۰ درصد تولید کاشی و 

سرامیک کشور در بازار داخل با رقم ۲۰۰ میلیون متر مربع 
جذب شد و پیش بینی شده تا پایان امسال به همین حدود 
در بازار داخل به مصرف برسد.فکری خاطرنشان ساخت: 
رشد صنعت ساختمان، پیامد ارتقای فعالیت در صنعت 
کاشی و سرامیک به دنبال دارد و انتظار می رود با برطرف 
شدن موانع در عرصه صادرات، تولیدات کشورمان بخوبی 
در بازارهای هدف قابلیت های خود را بروز دهند.وی توضیح 
داد: ظرفیت این واحد تولیدی امروز به رقم هفت میلیون و 
۲۰۰ هزار متر مربع کاشی، سرامیک و پرسلان)کاشی های 
پرسلان با استفاده از خاک رس بسیار خاص به علاوه ماسه 
ریز دانه و فلدسپات ساخته می شود( رسیده و انتظار می رود 

به میزان عملکرد سال گذشته تولید انجام شود.

  تولید ۷۰۰ میلیون متر مربع برابر سند چشم 
انداز  

بررسی های وزارت صنعت، معدن و تجارت حاکی است، 
صنعت کاشی و سرامیک در بین هفت صنعت راهبردی 
کشور جای دارد و براساس سند چشم انداز ۱۴۰۴ پیش 
بینی تولید ۷۰۰ میلیون متر مربع کاشی و سرامیک شده 
است.فکری گفت: امروز تحولات اقتصادی در کشور پیامد 
صعود و رشــد برخی از بنگاه های تولیدی را فراهم کرده 
که از جمله آنها صنعت مس و فولاد، اما صنعت کاشــی 

و ســرامیک بر بستر عرضه و تقاضا و صادرات به فعالیت 
خود ادامه می دهد و انتظار می رود با خود اتکایی بیشتر، 
حرف های زیادی در این عرصه داشــته باشیم.وی یادآور 
شد: برخی از صنایع با بهره مندی از افزایش نرخ ارز، از سود 
دهی بالایی برخوردار شدند، ضمن اینکه بعضی از صنایع 
تولیــدات خاص به بازار عرضه کردند و یا رقیبی ندارند و 

نیز مشتریانشان در صف خرید قرار گرفته اند.

   تنوع تولیدات عامــل حضور در بازارهای 
صادراتی 

فکری بابیان اینکه امروز بازارهای جهانی تنوع طلبی 
دارد و تولیدات به روز را خواستار است، گفت: تولیدکنندگان 
ایرانی به این خواسته بازار باید توجه لازم را داشته باشد 
و برهمین اســاس این واحد تولیدی در نیمه نخســت 
امسال نسبت به مدت مشابه سال قبل  ۴۴۹ درصد رشد 
سود داشــت و از هفت میلیارد و ۳۰۰ میلیون تومان به 
۳۳ میلیارد و ۷8 میلیون تومان رســید.  آمارهای مورد 
بررسی نشان می دهد سالهای ابتدایی دهه ۹۰، ایران بین 
پنج کشــور تولیدکننده و صادرکننده کاشی و سرامیک 
جای داشــت، اما اکنون ضمن حفظ جایگاه خود در بین 
تولیدکنندگان، از لحاظ صادرات براثر شرایط بین المللی 

در رده های نهم یا دهم جای دارد.



۴

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
چهارشنبه  1399/10/17

شماره : 995
 ۱3۱ پروژه بخش کشاورزی آذربایجان غربی به بهره برداری می رسد

رئیس سازمان جهاد کشاورزی آذربایجان غربی از افتتاح ۱۳۱ پروژه کشاورزی 
استان خبرداد. رسول جلیلی در این خصوص گفت: در جریان سفر دو روزه کاظم 
خاوازی وزیر جهاد کشــاورزی و هیئت همراه به آذربایجان غربی، همزمان ۱۳۱ 
پروژه بخش کشاورزی با اعتباری بالغ بر ۴۴۵ میلیارد ریال در سراسر استان به 
صورت ویدئو کنفرانس به بهره برداری می رسد و از ۱8 رقم دستاورد تحقیقاتی 

بخش کشاورزی رونمایی می شود.
وی افزود: این طرح ها ۱۲۳ طرح در بخش آب و خاک، ۴ طرح در زیربخش 
صنایع تبدیلی و غذایی، ۱8 طرح تحقیقاتی، ۳ طرح در زیربخش تولیدات گیاهی 

و همچنین یک طرح شیلاتی را شامل می شود.
جلیلی اضافه کرد: با بهره  برداری از طرح های یاد شده برای ۵۰8 نفر در سراسر 

استان به صورت مستقیم شغل ایجاد می شود.
رئیس سازمان جهاد کشــاورزی در خصوص جزئیات این سفر تصریح کرد: 
بازدید از چند واحد تولیدی اعم از واحد سورت و بسته بندی و سردخانه نگهداری 
میوه، شرکت رویان پژوهش، شرکت در جلسه شورای راهبردی بخش کشاورزی 
در شهرســتان ارومیه ، شرکت معاونین در جلسه کارگروه زنجیره سیب استان 
، کارگروه زیر بنایی، کارگروه رونق تولید و تشــکل ها، شرکت در جلسه بررسی 
مسایل و مشکلات بخش کشاورزی با حضور استاندار و مجمع نمایندگان استان 
در مجلس شورای اسلامی ، حضور در نشست خبری با اصحاب رسانه برای  ارائه 
گزارش سفر دو روزه از اهم برنامه های سفر وزیر جهاد کشاورزی و هیئت همراه 

به استان خواهد بود.

 افزایش تقاضای خرید شــالیزارها از سوی هموطنان استان های 
کم آب

مدیر جهاد کشاورزی شهرستان لنگرود گفت: هموطنان استان های کم آب به 
متقاضیان ساخت خانه های دوم از استان های بد هوا برای خرید شالیزارها افزوده 
شده اند.محمدباقر قاسم پور گفت: برای حفاظت از شالیزارها و جلوگیری از تغییر 
کاربری های این اراضی ارزشمند گشت و نظارت ها را افزایش داده ایم و توانسته ایم 

متخلفان بیشتری را شناسایی کنیم.
وی با اشــاره به افزایش قیمت زمین کشاورزی اضافه کرد: برای جلوگیری از 
وسوسه کشاورزان برای فروش زمین اطلاع رسانی هایی انجام شده است، تا منافع 

آنی را فدای منافع آتی نکنند.
قاســم پور تصریح کرد: شالیزارهای لنگرود فقط باید برای تولید برنج و سایر 
محصولات کشت دوم کشاورزی اختصاص یابند و هر فرد غیر بومی که بخواهد 
شــالیزار بخرد، باید زمین خریداری شده را برای کشت برنج اختصاص دهد در 
غیر اینصورت با انجام هرگونه ساخت و ساز، حتما بناها را در شالیزارها تخریب 

و قلع و قمع خواهیم کرد.
وی با بیان اینکه این شهرستان از نزدیکی نعمت دریا و کوه برخوردار است، 
خاطرنشان کرد: خوب است که هموطنان برای گذراندن چند روزی ایام خوش از 
زیبایی های لنگرود به صورت گردشگری بهره ببرند و برای تحقق این امر به جای 

ساخت خانه های دوم باید از اماکن گردشگری استفاده کنند.  
مدیر جهاد کشــاورزی شهرســتان لنگرود افزود: ویلانشینی با کشاورزی در 
روســتاها مغایرت دارد، زیرا افراد ویلانشــین به فکر خوش گذرانی و تفریح و 
کشاورزان به فکر تولید و پرورش دام هستند و خوش گذرانی موجب می شود که 
تحمل بوی دامداری را نداشته باشند و به همین دلیل از کشاورزان برای نگهداری 
دام شــکایت می کنند.   وی گفت: کشــاورزان با نگهداری از دام و طیور سعی 
می  کنند، علاوه بر تولید برنج با پرداخت به دیگر مشاغل جانبی از قبیل دامداری 
و پرورش مرغ بومی درآمد خود را افزایش دهند، اما به دلیل ناخوشایند بودن بوی 
دامداری برای ویلانشینان مجبور می شوند، دامداری و پرورش مرغ بومی را کنار 
بگذارند.قاسم پور افزود: کشاورزان ما از سر ناچاری و نیاز زمین شان را می فروشند 
و متاسفانه دهیارانی هم هستند که برای کسب درآمد بیشتر دهیاری با خریداران 

زمین همکاری می کنند.
وی با اشاره به اینکه حضور ویلانشینان به فرهنگ و زندگی عادی روستایی 
آسیب وارد می کند و گاهی به ما گزارش می شود که مشاجراتی بین روستاییان 
و ویلانشینان در روستاها بوجود آمده، خاطرنشان کرد: علاوه بر اینکه از استان های 
با آلودگی هوا، شاهد هجوم برخی افراد برای خرید زمین به روستاهای خوش آب 
و هوای لنگرود هستیم، اخیرا به تعداد متقاضیان اراضی کشاورزی از استان های 

کم آب هم افزوده شده اند.
مدیر جهاد کشــاورزی شهرستان لنگرود گفت: برخی از خریداران شالیزارها 
به قصد کشت و کار برنج این اراضی را خریدند اما به دلیل نداشتن مهارت لازم 
نتوانستند کارنامه درخشانی را در کشت برنج بگیرند و به ناچار به صورت استیجاری 
به کشاروزان گیلان می دهند و یا متاسفانه برخی از شالیزارها به صورت بایر رها 

کرده اند که در این مورد برخورد قانونی انجام خواهد شد.
وی افزود: لنگرود یکی از شهرستان های تولید کننده برنج باکیفیت است و حدود 
۲۰هزار تن برنج سفید کشور را تامین می کند که اغلب آن از نوع هاشمی است.

 فـراتـحـلـیـل در عـلوم کـشاورزی
انجمن علمی دانشجویی زراعت و اصلاح نباتات دانشگاه تهران، کارگاه فراتحلیل 

در علوم کشاورزی با تاکید بر علوم بذر را برگزار می کند.
»انواع روش های ترکیب پژوهش ها«، »نمونه هایی از کاربرد فراتحلیل«، »مراحل 
فراتحلیل«، »روشی آماری برای فراتحلیل«، »مزایای فراتحلیل« و »محدودیت 
های فراتحلیل« از مباحث و سرفصل های این کارگاه آموزشی است.این کارگاه با 
سخنرانی آقای دکتر الیاس سلطانی ـ دانشیار گروه زراعت و اصلاح نباتات پردیس 
ابوریحان دانشگاه تهران روز شنبه ۲۰ دی ماه ساعت ۱۱ الی ۱۲ به صورت مجازی 
برگزار می شود. علاقه مندان می توانند برای ثبت نام و کسب اطلاعات بیشتر با 

شماره تماس ۰۹۳8۰۴۲۹۵۷8 در واتس اپ ارتباط برقرار کنند.

 »مرغ آرین« تا 3۰ روز آینده به بازار عرضه می شود
رئیس کمیسیون کشاورزی مجلس از اولین عرضه گوشت مرغ نژاد بومی آرین به 
بازار تا ۳۰ روز آینده خبر داد.سید جواد ساداتی نژاد در صفحه رسمی توییتر خون 
نوشت:»برای قطع وابستگی کشور به نژادهای غیر بومی  مرغ  و حفظ  امنیت غذایی ، 
از چند ماه قبل احیای نژاد بومی  مرغ آرین  در دستور کار  کمیسیون کشاورزی  قرار 
گرفت و در این راستا جلسات و اقدامات گسترده ای انجام شد. خوشبختانه تا سی 
روز آینده اولین گوشت مرغ نژاد بومی آرین به بازار عرضه خواهد شد.«حیوانات 
لاین به یک جمعیت خالص از حیوانات خاص )اعم از دام و طیور( اطلاق می شود 
که متعلق به یک نژاد مشخص با ویژگی های ژنتیکی کاملا مشخص بوده و صرفا 
با حیوانات خالص و هم نژاد خود آمیزش می کنند قادر به تولید حیواناتی مشابه 
خود هستند. ایران جزء معدود کشورهای دارنده  مرغ لاین به نام آرین است که 

می تواند مبدا تولید گوشت مرغ در کشور باشد.

 بیمه ۱3 هزار هکتار از اراضی زراعی کشــاورزان سیســتان و 
بلوچستان

ایسنا/سیســتان و بلوچســتان معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد 
کشاورزی استان سیستان وبلوچستان گفت: از ابتدای فصل کشت پاییزه تاکنون 
۱۳ هزار هکتار از اراضی کشت شده تحت پوشش بیمه قرار گرفته است.امان الله 
طوقی ۱۴ دیماه افزود: شرایط اقلیمی بگونه ای است که همواره شاهد حوادثی چون 
سیل، سرمازدگی، خشکسالی و هجوم آفات که تاثیر مستقیم بر روی فعالیت های 
بخش کشاورزی دارند هستیم واین امر سبب می شود تا توسعه بیمه محصولات 

کشاورزی در محور برنامه های بخش کشاورزی قرار داشته باشد.

شخم و شیار زودهنگام شالیزارهای مازندران در فصل کرونا
شــخم و شــیار زمستانه شــالیزارهای 
مازندران امســال در حالی حدود ۱۰ روز تا 
۲ هفته زودتر از ســال قبل آغاز شده است 
که برخی کارشناسان کشاورزی علت آن را 
خود مدیریتی کشاورزان در هنگامه شیوع 
کرونا و یا فرار از خستگی ناشی از خانه نشینی 

کرونایی می دانند.
کارشناسان کشاورزی علت شخم و شیار 
زودهنگام اراضی شــالیزاری را از بین بردن 
نسل کرم ساقه خوار به عنوان مهم ترین آفت 
برنج می دانند که سبب می شود تا در فصل 
کشت میزان مصرف سموم به حداقل برسد ، 
اما به نظر می رسد امسال برخی از کشاورزان 
به خاطر این که از وضعیت خانه ماندن ناشی 
از شــیوع ویروس کرونا خسته شده اند و یا 
با هدف این که  همه کشاورزان یکباره سر 
زمین ها برای فعالیت های کشاورزی حاضر 
نشــوند ، فرصت را غنیمت شمرده و  شخم 
و شیار زمستانی را زودتر از سال قبل شروع 

کرده اند.
بازدید میدانی خبرنگار ایرنا نشــان می 
دهد که کشــاورزان برنــج کار در مناطق 
مرکــزی مازندران از جمله بابل ، بابلســر ، 
محمود آباد ، فریدونکنار و آمل درحالی این 
روزها سرگرم انجام نخستین شخم زمستانی 
شالیزارهایشان هستند که در فصل زراعی 
گذشته اواخر دی  ماه شخم و شیار زمستانه 

را شروع کرده بودند.
سیراب کردن شــالیزار با روان آب های 
ناشــی از بارندگی زمســتانی و همچنین 
دستیابی به توافق مناسب تر برای پرداخت 
دستمزد به صاحبان تراکتور هم علت های 
دیگری اســت که سبب شده است تا شخم 

و شیار زمستانی امسال زودتر شروع شود.

طی ســال های اخیر با حمایت دولت ، 
تراکتور های ســبک وزن و مخصوص برای 
شخم و شیار وارد شالیزارهای مازندران شد 
، کاری که قبلا هر کشاورز با تیلر مخصوص 
خودش انجام می داد. این وضعیت اهمیت 
رســیدن به توافق مناســب تر در پرداخت 
دستمزد را برای کشاورزان از اهمیت بیشتری 

برخوردار می کند.
سال گذشته برای هر هکتار شخم و شیار  
اول زمین های شالیزاری میانگین ۴۵۰ هزار 
تومان دستمزد تعیین شده بود که این رقم 
امســال به ۶۰۰ هزار تومان افزایش یافت. 
کشــاورزان معتقدند اکنون که تقاضا برای 
فعالیت تراکتورها کم اســت و تراکتورداران 
هم به خاطر شرایط کرونایی مجبور به خانه 

نشینی هستند ، پیشــنهاد قیمت مناسب 
تر خریدار بیشــتری دارد و بعدا که تمامی 
کشــاورزان وارد مرحله شــخم زمســتانی 
شوند ، بازار با کمبود تراکتور مواجه شده و 
دستمزدهای درخواستی هم افزایش می یابد.

شخم زمستانه شالیزارها یکی از مهم ترین 
اقداماتی است که در افزایش تولید محصول 
برنج تاثیر گذار است و کارشناسان بر اجرای 
بموقع آن با روش های صحیح تاکید دارند.

شخم، عملیاتی است که منجر به زیر و رو 
و نــرم کردن خاک و هم چنین خرد کردن 
کلوخ ها می شود . بر اساس نظر کارشناسان 
کشــاورزی این عملیات نفوذ پذیری خاک 
نســبت به هــوا و آب، افزایش توان ذخیره 
آب، ازبین رفتن بذر علف های هرز به دلیل 

قرار گرفتن در معرض دید پرندگان و تاثیر 
سرما بر آنها ، زیر خاک کردن بقایای گیاهی 
فصل قبل و از بین بردن آفت کرم ساقه خوار 
را که به صورت زمســتان گذران در بقایای 
گیاهی وجود دارد ،به همراه خواهد داشت .

افزایش تولید محصول ، اســتفاده بهینه 
از نــزولات جوی ، کاهش مصرف ســموم 
شیمیایی و در نتیجه ارتقای سلامت محصول 
از مزیت های مهم مهم شخم زمستانه است.

رئیس اداره برنج جهاد کشاورزی مازندران 
روز دوشــنبه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا 
شخم و شیار زمســتانه را با هدف استفاده 
از آب فــراوان و از بین بردن علف های هرز 
اقدامی مهم و ضروری توصیف کرد و گفت 
: شخم و شیار شالیزارها و آب تخت کردن 

در فصول سرد سال در مرگ و میر لاروهای 
باقی مانده در ساقه و پوشال برنج موثر است.

علی محمد رمضانی با بیان این نکته که 
برخی از زمین های شــالیزاری که زهکش 
ندارند ، شخم و شیار زودهنگام و آب تخت 
کردن سبب از بین رفتن بهتر آفات می شود، 
افزود : کشاورزان همزمان باید علف های هرز 
حاشیه زمین های کشاورزی شامل ارداله، 
پلم، اشــکنی، وازمر، انواع مستک ها و شال 

تسبیح را از بین ببرند.
رئیس اداره برنج مازندران با بیان این که 
شالیکاران حتما از تراکتور های مخصوص 
شــالیزاری که سبک وزن هستند، استفاده 
کنند، ادامه داد : با توجه به این که به اندازه 
کافی از این نوع تراکتور وارد اســتان شده 

است، کمبودی وجود ندارد.
وی بــا توضیــح این نکته کــه در حال 
حاضر تمامــی رودخانه های اصلی و فرعی 
استان مازندران پر از آب است و هدایت آب 
به زمین های شالیزاری براحتی قابل انجام 
است ، گفت : طبق آمار شرکت آب منطقه 
ای .ضعیت ذخیره آب پشت سدها و آببندان 
ها نیز مناسب است. مازندران با تولید سالانه 
حدود یک میلیون تن برنج ســفید ، بیش 
از ۴۰ درصد نیاز کشــور بــه این محصول 

راهبردی را تامین می کند .
کشت برنج در مازندران به طور معمول 
با شخم و شــیار ، خزانه گیری و آب تخت 
کردن شالیزار از ماه اسفند آغاز می شود و به 
طور معمول در اواخر ماه فروردین به مرحله 

نشاء می رسد.
بر اساس آمار جهاد کشاورزی مازندران 
پارسال حدود ۲۱۵هزار هکتار از زمین های 

استان زیر کشت برنج رفته بود.

وزارت جهاد تخلف در حوزه نهاده های دامی را تایید کرد  

خراسان رضوی رتبه نخست جوجه ریزی مرغ سلامت را دارد

معاون اموردام وزارت جهاد کشاورزی گفت: تخلف در 
بخــش نهاده های دامی وجود دارد و این تخلفات را باید 

دستگاه های نظارتی پیگیری کنند.
مرتضی رضایی در برنامه گفتگوی ویژه خبری شبکه 
دو سیما با بیان اینکه ماه گذشته به دامداران و مرغداران 
8۵۰ هزار تن ذرت فروختیم و وضع بســیار خوب است، 
اضافه کرد: این مقدار نهاده برای حمل به ۴۰ هزار تریلی 
نیازمند اســت و وزارت جهاد کشاورزی چطور می تواند 
خروج این تعداد تریلی را از گمرک، فیزیکی کنترل کند.

وی با بیان اینکه اطلاعات سامانه انبارها ناقص است، 
افزود: داده ها در این زمینه باید برخط باشد.

رضایی گفت: برخی از داده ها برخط، اما برخی مانند 
اطلاعات خروج نهاده ها از گمرک کامل نیست.

معاون وزیر جهاد کشاورزی افزود: مشکل، فنی است 
که برخی داده ها در سامانه قرار نمی گیرد و برای برخورد 

دستگاه نظارتی، اطلاعات ناقص است.
وی اضافه کــرد: تخلف در بخــش نهاده های دامی 
وجــود دارد و این تخلفات را باید دســتگاه های نظارتی 

پیگیری کنند.
معاون وزیر جهاد کشــاورزی گفت: اگر وزارت جهاد 
کشــاورزی نداند در انبارهــای وزارت صمت یا گمرک 
چــه می گذرد چطور می تواند موضوع نهاده های دامی را 

کنترل کند.
رئیس مرکز توسعه تجارت الکترونیک وزارت صنعت، 
معدن و تجارت نیز در این برنامه گفت: ســامانه بازار گاه 
به سامانه جامع توســعه تجارت خیلی مربوط نیست و 
باوجود اینکه برای کنترل تعهدات وارد کننده مصوباتی 
وجود دارد تبادل اطلاعات بین گمرک و جهاد کشاورزی 
انجام می شود و روال از طریق سامانه جامع توسعه تجارت 

انجام نمی شود.
علی رهبری افزود: از واردکننده نهاده های دامی با ارز 
۴ هزار و ۲۰۰ تومانی در مرحله ثبت و ســفارش تعهد 
می گیریم که کالا بر اساس ضوابط وزارت جهاد در سامانه 
بازار گاه عرضه شــود و گمرک از وزارت جهاد کشاورزی 
استعلام می کند که آیا وارد کننده کالا را سامانه بازار گاه 

اعلام کرده است تا اجازه دهد کالا ترخیص شود.
وی اضافه کرد: این مرحله تبادل اطلاعات، مکتوب بین 
گمرک و وزارت جهاد کشاورزی انجام می شود و کنترل 

سیستمی در آن وجود ندارد.
رئیس مرکز توسعه تجارت الکترونیک وزارت صمت 
افزود: ممکن اســت کارشناس گمرک بیش از آنچه وارد 

کننده کالا اظهار کرده است کالا ترخیص کند.
رهبری گفت: یکسال پیش دسترسی هایی به وزارت 
جهاد کشــاورزی دادیــم، اما ایــن وزارتخانه گفت این 

دسترسی کافی نیست و آن را کامل کردیم.
رئیس مرکز توسعه تجارت الکترونیک وزارت صمت 
ادامه داد: بخشــی از اطلاعات گمرک ناقص اســت نامه 
نگاری کرده ایم که اطلاعات ســامانه بازار گاه به سامانه 

جامع تجارت بازگردد.
تلاش کردیم بر نهاده های دامی نظارت کنیم اما کامل 

محقق نشد!
وی اضافــه کرد: تلاش کرده ایم بــر نهاده های دامی 
نظارت داشته باشیم، اما این موضوع تاکنون کامل محقق 

نشده است.
رئیس مرکز توسعه تجارت الکترونیک وزارت صمت 
گفت: اطلاعات تجارت خارجی، شــفاف در بازار گاه قرار 

می گیرد، اما اطلاعات تجارت داخلی ناقص است.
وی با بیان اینکه اطلاعات ترخیص گمرک با نقص و 
تأخیر فرستاده می شود افزود: البته گمرک گام هایی را در 
این باره برداشــته، اما به نکته ایده ال نرسیده و آخرین 
فرصتی که برای آن در نظر گرفته شده ۱۱ بهمن است.

رئیس مرکز توسعه تجارت الکترونیک وزارت صنعت، 
معدن و تجارت افزود: داده های مربوط به نقل و انتقال و 
مالکیت کالا در بازار گاه وجود دارد و درباره انتقال مکان 
کالا، ورود گمرک به انبــارداری غیر مجاز و این وظیفه 

وزارت صمت است.

وی گفت: از ابتدای ســال تاکنون ۲۹ هزار بازرسی از 
انبارها داشته ایم که ۳ هزار پرونده تشکیل شده و 8۰۰ 
میلیارد تومان پرونده به سازمان تعزیرات ارسال شده است.

رئیس مرکز توسعه تجارت الکترونیک وزارت صمت 
افزود: به انبارها می گوئیم چرا اطلاعات را در سامانه جامع 
توسعه تجارت ثبت نکرده اید، اما متوجه می شویم آن ها 

اطلاعات را در سامانه انبارهای گمرک ثبت کرده اند.
وی اضافه کرد: برای این افراد پرونده تشکیل داده ایم، 
امــا تا زمانی که موازی کاری گمرک در انبارداری حذف 

نشود مشکل وجود خواهد داشت.
رهبری گفت: اگر از ۲۱ اسفند ۹8 وظایف گمرک در 
بخش انبارها انجام شــده است و بر اساس مقررات جلو 
می رود چرا در جلســه ۱۶ و ۱۷ شورای اجرایی فناوری 
اطلاعــات در بخــش انبارها مصوبه داریم و در جلســه 

هیجدهم انجام نشدن تکالیف گمرک بررسی می شود.
رئیس مرکز توسعه تجارت الکترونیک وزارت صنعت، 
معدن و تجارت افزود: رئیس جمهور نامه داده است که همه 
انبارها به سامانه جامع انبارها متصل شوند پس مصوبات 
مربوط به انبارهای شــرکت های عمومی و مناطق آزاد و 

بندری که کالاهای گمرکی نگهداری می کنند چیست؟
وی اضافه کرد: در پته گمرک، مقصد درج می شود و 

مقصد باید در سامانه گمرک اعلام وصول کند.
رئیس مرکز توسعه تجارت الکترونیک وزارت صمت 
ادامــه داد: مــوازی کاری گمرک در این بــاره در حال 

اصلاح است.

رهبری افزود: برای رهگیری کالاها، تقسیم کار انجام 
شده است و سامانه جامع تجارت با سامانه تجارت انبارها 

به یکدیگر وصل هستند.
رئیس مرکز توسعه تجارت الکترونیک وزارت صمت 
بابیان اینکه رصــد نهاده های دامی برعهده وزارت جهاد 
کشاورزی است گفت: اگر سامانه ها به یکدیگر وصل شوند 
تخلفات بسیار کم می شود، زیرا ممکن است در مکاتبات 

بین گمرک و وزارت جهاد، کالا از مسیر خارج شود.
مقصد نهایی یکسری از کالاها تغییر می کند و نظارتی 

از سوی وزارت صمت نیست!
روح الله لطیفی ســخنگوی گمرک ایران نیز در این 
برنامه گفت: مشکل این است که مقصد نهایی یک سری 
از کالاهــا تغییر می کند و هیــچ نظارتی از طرف وزارت 

صمت در آن نمی شود.
وی افزود: سامانه انبارهای گمرک از ۲۱ اسفند ۹8 بر 
اســاس توافق با ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز و وزارت 
صمت دیگر مسئولیتی ندارد و مسئولیت با سامانه جامع 

انبارهاست.
سخنگوی گمرک افزود: ترخیص کالا، قفل سیستمی 
شده است و سامانه جامع انبارها و گمرک زمانی می توانند 
کالا را ترخیص کنند که سامانه جامع انبارها، انبار مورد 
نظر را تأیید کند. وی اضافه کرد: شرط ترخیص کالا ثبت 
انبار در سامانه جامع انبارهای وزارت صمت است و سامانه 
گمرک انبارداری نیست بلکه کار حسابرسی و ترخیص را 
انجام می دهد که اگر وزارت صمت این اطلاعات را نیز به 

ما بدهد دیگر نیازی به این سامانه نداریم.
وی گفت: ما اطلاعات را به سامانه جامع توسعه تجارت 
می دهیم و این ســامانه موظف است داده ها را به سامانه 

بازار گاه بدهد.
ســخنگوی گمرک افزود: از ۲۹ خرداد سال گذشته 
وزارت جهاد کشاورزی، فیزیکی به کسانی که ثبت کالا 
می کردند مجوز ترخیص می داد، اما ابتدای دی موضوع 
قرنطینه در سامانه جامع گمرک به معنای تأیید سامانه 

بازار گاه شده است.
لطیفی گفت: زمانی که کالا از گمرک خارجی می شود 
گمرک مســئولیتی ندارد و وظیفه برعهده سامانه جامع 

انبارهای وزارت صمت است.
وی افزود: پس از خروج کالا از گمرک اطلاعات سامانه 
جامع توسعه تجارت و سامانه جامع انبارها داده می شود 
و به زودی ســامانه جامع تجارت به سامانه جامع انبارها 

متصل می شود.

مدیر طیور، زنبور عســل و کرم ابریشم سازمان جهاد 
کشــاورزی خراســان رضوی گفت: این استان در میزان 
جوجه ریزی مرغ سلامت رتبه نخست کشور را دارد و هم 
اکنون 8۰ درصد مرغ سلامت کشور برای تولید جوجه در 

این استان تولید می شود.
محمدمهدی یعقوب زاده افزود: هم اکنون در کل کشور 
نیــز  ۱۶۹ هزار قطعه مرغ مادر وجود دارد که ۱۲۰ هزار 

قطعه آن در اختیار خراسان رضوی است.
وی ادامه داد: بر این اساس در نخستین دوره جوجه ریزی 
این گونه ۱۶۰ هزار قطعه تولید در این بخش انجام شده 

است که از این حیث استان رتبه نخست را دارد.
مدیر طیور، زنبور عســل و کرم ابریشم سازمان جهاد 
کشاورزی خراسان رضوی گفت: عمر مفید تخم گذاری هر 
گله مرغ مادر بین ۹۰ تا ۱۱۰ هفته است که امکان تمدید 
هــم برای آن وجود دارد و  هم اکنون ۶ واحد جوجه مرغ 
ســلامت را در استان دریافت و پرورش این گونه در حال 
انجام است.یعقوب زاده افزود: حمایت و احیای تولید مرغ 
سلامت در قالب یک برنامه مدون و مورد توجه به استان 
اعلام شده است که با جدیت در حال پیگیری آن هستیم 
و در قالب برنامه ریزی های انجام شده تا پایان امسال یک 
میلیون و ۷۰۰ هزار قطعه جوجه ریزی مرغ ســلامت در 

استان انجام خواهد شد.
وی ادامه داد: سال آینده در این حوزه حدود ۴۵ میلیون 
قطعه جوجه ریزی و در سال پس از آن رشد ۱۰۰ درصدی 
در این زمینه هدف گذاری شــده است که البته مستلزم 
فراهم شــدن و همراهی شرایط مورد نظر و نیز استقبال 

تولیدکنندگان است.
مدیر طیور، زنبور عســل و کرم ابریشم سازمان جهاد 

کشاورزی خراســان رضوی گفت: نژاد مرغ سلامت، نژاد 
متفاوت تری است که خیلی رشد حجمی ندارد و در جریان 
تولید طی ۴۲ روز بهترین وزن را به خود می گیرد و بعد از 
آن رشدش کُند شده و همانند سایر انواع مرغهای گوشتی 
چربی به خود نمی گیرد بنابراین توجیه اقتصادی برای ادامه 

دوره وزن گیری ندارد لذا به بازار عرضه می شود.
یعقوب زاده افزود: جســت و خیز این نژاد مرغ بسیار 

بیشتر از مرغ های دیگر است بنابراین از نظر طعم و مزه به 
طور قطع متفاوت تر و به دلیل چربی پایین سالم تر است.

وی ادامه داد: به طور قطع با مصرف مرغ سلامت مردم 
تفاوت را احساس می کنند زیرا مرغ های فعلی موجود در 
بازار طعم مرغ های قدیم را ندارند که ناشــی از نژاد و نوع 
تحرک آنهاست بنابر این مرغ سلامت هم دارای چربی کمتر 

و هم احتمالا مزه بهتر و سلامت  بیشتر است.
مدیر طیور، زنبور عســل و کرم ابریشم سازمان جهاد 
کشاورزی خراسان رضوی گفت:این نژاد مرغ  به دلیل این 
که مدت طولانی از گردونه توسعه خارج بوده، همتراز سایر 
مرغها توسعه نیافته است بنابراین هم اکنون تیم کارشناسی 
و مشاوران متخصص موضوع همراه شده اند و مشغول کار 

موثر در این زمینه هستند.
یعقوب زاده افزود: هر مرغ مادر نژاد مرغ سلامت طی ۹۰ 
تا ۱۱۰ هفته عمر خود حدود ۱۱۰ تخم گذاشته و ۷۰ عدد 
از این تعداد به جوجه تبدیل می شود و قابل عرضه است.

وی اضافــه کرد: این نژاد مرغ بین یک کیلو و ۶۰۰ تا 
8۰۰ گرم وزن  دارد و پس از آن وزن گیری اش بسیار کُند 
می شود بنابراین توجیه اقتصادی برای ادامه نگهداری مرغ 
وجود ندارد ضمن این که ســرعت رشــد مرغ سلامت از 

نژادهای دیگر کمتر و به مدت ۴۲ روز است.
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رئیس اتحادیه کارگران قراردادی و پیمانی 
می گوید با شرایط اقتصادی حاضر، وضعیت 
بازار کار و کرونا که مزید بر علت شده دیگر 
کســی به فکر بازنشست کردن خود نیست 
و نیروهای کار در تلاشــند که شغل خود را 
حفظ کنند تــا بتوانند از عهده هزینه های 

زندگی برآیند.
فتح اله بیات با اشاره به طرح بازنشستگی 
پیش از موعد و حذف شرط سنی از آن، گفت: 
آنچه می دانیم این طرح برای کارمندان دولت 
است ولی بحث سن و سابقه در قانون کار هم 
به صراحت آمده است. مثلا وقتی شخصی با 
بیست سال سابقه بازنشسته می شود طی این 
بیست سال، کار سخت و زیان آور کرده و از 
نظر معیارهایی که وزارت بهداشت و درمان و 
کمیته مشاغل سخت و زیان آور مدنظر دارند 
و مواردی نظیر آلاینده سنجی، بررسی شرایط 
محیطی و غیره تشخیص داده شده که کارگر 
بیش از بیست سال در این شغل نماند و در 
چنین محیطی کار نکند. وی ادامه داد: کسی 
که ۲۰ سال یا ۲۵ سال کار کرده، حق بیمه 
هایش را هم پرداخته و می خواهد از آن در 
هر ســن و سالی که باشد استفاده کند این 
حق قانونی او است چه اشکالی دارد به جای 

او نیروی جدید بگیریم؟
رئیس اتحادیه کارگران قراردادی و پیمانی 
با بیــان اینکه بازار کار اکنون در شــرایط 
مناسبی قرار ندارد و کرونا نیز مزید بر علت 
شده است، اظهار کرد: در چنین شرایطی چه 
کارگر چه کارمند کسی دنبال بازنشستگی 
نیســت همه می خواهند سرکار بمانند تا از 
عهده هزینه های زندگی، هزینه مســکن و 
اجاره بهــا، خورد و خوراک و درمان برآیند. 
در واقع افراد به بازنشستگی فکر نمی کنند 
مگر آنکه دچار بیماری و از کار افتادگی شده 
باشند یا سابقه آنها برای پرداخت حق بیمه پر 

شده باشد که بخواهند از آن بهره مند شوند.
بیات درباره بازگشت مجدد کارمندان به 
بازار کار پس از بازنشستگی گفت: کارمندان 
بعد از بازنشستگی به بازار کار بر نمی گردند 
مگر تعداد بســیار اندک آن هم به این دلیل 
اســت که حقوق بازنشستگی کفاف هزینه 
معیشــت آنها را نمی کند و ناچار می شوند 
برای جبــران هزینه ها، خــود را در جایی 
مشــغول کنند ولــی در مــورد مدیران در 
ســطوح بالا این موضوع دیده می شود که 
پس از بازنشستگی عمدتا در قالب مشاور و 
با قراردادهای متفاوت دعوت به کار می شوند 
و به بازار کار بر می گردند. در وزارتخانه ها، 
دستگاهها و ســازمانهای دولتی می بینیم 
کسانی که به نوعی بازنشسته می شوند مجدد 
به کار برمی گردند و به عنوان مشاور و به اسم 

تجربه از آنها استفاده می شود لذا ما در بخش 
کارمندان جز یا حتی کارگران عادی پس از 
بازنشستگی، برگشت به بازار کار نداریم مگر 
عده کمی که به دلیل شرایط زندگی، اجاره 
نشــینی و ناکافی بودن حقوق بازنشستگی 

ناچار به کار مجدد شوند.
بیات درباره معیارهای امید به زندگی و بالا 
رفتن این شاخص در کشور نیز گفت: معتقدم 
زنده ماندن با زندگی کردن فرق می کند و 
اینکه ما کشورهای دیگر را با خودمان مقایسه 
کنیم باید دید بر چه اساس و معیاری صورت 
می گیرد. ممکن اســت کسی ۹۰ سال عمر 
کند ولی در چه شرایطی به این سن رسیده 
است. آیا همه 8۰ ساله ها در ایران در رفاهند؟ 
متاسفانه سالها به جای آنکه به معیشت کارگر 
و کارمند فکر کنیم به دنبال زدن از ســر و 

ته سن وسال و سابقه و حذف شرط سنی و 
بالا بردن سن بازنشستگی و مواردی از این 
دســت بوده ایم در حالی که اگر کارمند یا 
کارگر در محیط کار دلگرم باشند هیچ وقت 
به دنبال پر شــدن سابقه و خرید سربازی و 
فرار از محیط استرس آور کار نمی روند و در 
دوران بازنشستگی هم اگر حقوق و معیشت 
آنها تامین باشد بعد از بازنشستگی هرگز به 

کار مجدد فکر نمی کنند.
رئیس اتحادیه کارگران قراردادی و پیمانی 
در عین حال درباره پیشــنهاد افزایش سن 
بازنشستگی گفت: کسانی که دنبال چنین 
طرح هایی هستند لیست های واقعی بیمه 
را نظارت کنند و به ساماندهی قرادادهای کار 
بها بدهند تا امنیت شغلی بالا برود. بازرسان 
بررسی کنند و ببینند چند درصد کارفرمایان 

لیست واقعی دریافتی کارگران را گزارش می 
دهند و بر اساس آن حق بیمه می پردازند؟ 
اگر اضافه کاری، مدرک تحصیلی، ســختی 
کار، شیفت شب همه روی فیش بیاید و در 
حق بیمه رد شــود حقوق کارگر در دوران 
بازنشستگی پایین نمی ماند. مساله مهمتر 
قراردادهای موقت کار است. کارگری که سالها 
در یک مجموعه به شکل مستمر و دائم کار 
کرده چرا قرارداد او باید همچنان موقت باشد 
و امنیت شغلی او چه زمانی تضمین می شود؟

بیات در ادامه افزود: کســانی که نگران 
منابع ســازمان تامین اجتماعی هســتند و 
دلشان می سوزد ۳۰۰ هزار میلیارد تومانی 
که تامین اجتماعی طلبکار است مطالبه گری 
کنند تا معیشت بازنشستگان تقویت شود و 
بعد از ۲۵ سال یا ۳۰ سال بازنشستگی دنبال 

مسافرکشی نروند!
این مقام مســئول کارگری خاطرنشان 
کرد: اینکه تاکید می کنیم مطالبات تامین 
اجتماعی پرداخت شود به این دلیل است که 
منابع سازمان حق الناس است و از محل حق 
بیمه های کارفرمایان و کارگران تجمیع شده 
اســت. منابع صندوق بازنشستگی کشوری، 
صندوق تامیــن اجتماعی،  صندوق ذخیره 
فرهنگیان و شرکتهای شستا همه از حقوق 
بیمه شدگان است که نسل به نسل گذشته 
و به آیندگان می رسد و پشتوانه بازنشستگان 
کشــوری و تامین اجتماعی اســت که باید 
تقویت شود نه اینکه به آن دست درازی کنیم 
و مهمان ناخوانده سر صندوق تامین اجتماعی 
بیاوریم و بعد از سر و ته سن و سال و سابقه 
بزنیم که مبادا منابع صندوقها به خطر بیفتد 
 در حالی که کارمندان و کارگران گناهی ن

کــرده اند کــه بعد از ســالها پرداخت حق 
بیمه و تامیــن منابع آن بخواهند در دوران 

بازنشستگی از آن استفاده کنند.

کسی دنبال بازنشستگی نیست!

دوده و خفگی بر فراز آفتاب
آفتاب زمستان مطبوع است و مناظر کوه و دشت و شهر دیدنی و زیباست؛ 
اما این روزها خود خورشید هم در پس مه دود پنهان است، چه رسد به لذت 
از آفتابش. پدیده واژگونگی هوای ســرد و آلودگــی، اجازه رهایی از گازهای 
حبس شــده زیر سرما را نمی دهد و باعث خفگی در هوای کلان شهر می شود. 
واژگونگی هوا که در روزهای بسیار سرد و بسیار گرم خود را در تهران و دیگر 
کلان شهرهای ایران نشان می دهد، از دست تقدیر و طبیعت سر بر نمی آورد، 
بلکه از مجموعه سیاســت های نادرست در قیمت گذاری و مصرف سوخت های 
فســیلی، حتی در مصرف گاز طبیعی که سبک ترین مولکول این سوخت ها را 

دارد، ناشی می شود.
در اخبار آمده اســت که این روزها بیشتر نیروگاه ها و صنایع انرژی بر اجباراً 
به مصرف ســوخت مازوت روی آورده اند که حاوی گوگرد بالاســت و ضریب 
کربن با شدت بالا هم دارد. مصرف این سوخت در نیروگاه های نزدیک شهرها، 

شهروندان را در مه دود خفگی آور محاصره کرده است.
بر این فاجعه بیفزاییم که موتورســیکلت ها در این ایام بیشتر تردد را دارند 
که علاوه بر بی نظمی، بیشــترین گازهای خفگی آور را در شهر می پراکنند. در 
تهران از صبح علی الطلوع، نه البرز در شمال شهر دیده می شود و نه در سوی 
خاور برآمدن خورشــید بر فراز دماوند باشــکوه دیده می شود. تازه پیش بینی 
هواشناسی برای هفته پیش رو حکایت از دماهای زیر صفر پیش از دمیدن آفتاب 
دارد که بدترشــدن واژگونگی هوا و احتراز از تنفس را به همراه دارد! پرسش 
این اســت که چگونه ایرانی که دارنده بزرگ ترین ذخایر گازی جهان است و 
روزانه یک میلیارد مترمکعب سوخت نسبتاً پاک مصرف می کند، مجبور است 
بــرای جلوگیری از کمبود گاز، به مصرف انبوه مازوت روی آورد؟! این رویکرد 
در حالی رخ می دهد که اروپای صنعتی روزانه کمتر از این میزان گاز طبیعی 
به کار می گیرد و جلوی گســترش مصرف مازوت را گرفته است و در کاهش 
کاربری موتورهای درون سوز می کوشد و در سال های اخیر از شدت مصرف انرژی 

کاسته و هم زمان به افزایش مستمر تولید کالا و خدمات هم پرداخته است!
ریشه این فاجعه ایرانی، در مفت خواری و مفت خواهی سرمایه های بین نسلی، 
یعنی منابع نفت و گاز میهن نهفته است. حال آنکه بر اساس قواعد علم اقتصاد، 
نگهداری سرمایه های ملی، بزرگ ترین وظیفه دولت و ملت است و هیچ عدالتی 
از تضییع منابع و منافع ملی به دست نمی آید، بلکه به فرمایش امام علی )ع( 

از آن جز ظلم و جهل چیزی نمی زاید.
در یافتن راه حل این پدیده شوم و قابل پیش بینی و پیشگیری، نخست باید 

به پرسش های زیر پاسخ دهیم:
۱- چرا ثروت های بین نســلی کشور را نسل حاضر، حتی به صورت بودجه 

سالانه، دود هوا می کند؟
۲-  چرا قانون بهینه سازی سوخت و حمایت از تولید را بوروکرات های نفتی 

با تحمیل آیین نامه خلاف متن قانون از کار انداخته اند؟
۳- چرا مصرف انواع انرژی بر اثر تصمیم های غیراقتصادی و سیاســت های 
کوتاه بینی، به تاراج منابع متعلق به نسل های آینده تبدیل شده است؟ آیا این 

تضییع حق الناس نیامدگان نیست؟
۴- چرا بهای فروش نفت و گاز در داخل کشــور تبدیل به سرمایه گذاری و 
ایجاد اشتغال نمی شود و لاشه بودجه های سالانه همه آن را می بلعد؟! چندان 
که برخی عوامانه بر آوردن »پول نفت بر ســر سفره ها« و نه از طریق گردش 

آن در تولید و اشتغال اصرار دارند؟
۵- چــرا بهای ســوخت نیروگاه ها در برق بهــا از مصرف کننده برق گرفته 
نمی شــود؟ و چرا برخی معتقدند برق دزدی حلال اســت و معاف کردن بخش 

عمده ای از شهروندان بخشی از اجرای عدالت اجتماعی است؟
۶- چرا حتی هزینه حمل فراورده های نفتی به جایگاه های توزیع ســوخت 
و آوردن گاز بــه محل مصرف را باید از بیت المال پرداخت؟ درحالی که هزینه 
حمــل پیاز و هندوانه را مصرف کننده می پردازد؟! ولی دارندگان اتومبیل های 
خارجی چندمیلیاردتومانی هزینه حمل ســوخت وسیله خود تا جایگاه بنزین 

را نمی پردازند؟
۷- چرا هزینه های آلودگی محیط های همگانی، در بهای ســوخت مصرفی 

منظور نمی شوند؟
8- چــرا موتورســیکلت های بنزینی را با دوچرخه و ســه چرخه های برقی 

تعویض نمی کنیم؟
۹- چرا قانون توسعه انرژی های پاک که می تواند روزهنگام برق وسایل نقلیه 

برقی را تأمین کند و از شدت مصرف گاز و مازوت بکاهد، اجرائی نمی شود؟
۱۰- چرا کســانی که در تولید انرژی های پاک سرمایه گذاری کرده اند، باید 
ورشکســت شــوند؟ ولی حتی در زمانی که ذخایر ارزی کشــور را تصمیم به 
حراج دلار چهارهزارو ۲۰۰ تومانی به باد داد، بازگشــت سرمایه های داخلی و 
سرمایه های خارجی جذب شده و حمایت قانونی شده، منظور نشده که موجب 

آبروریزی برای اعتبار مالی کشور هم شده است؟
پاسخ به این چراها و چراهای دیگر در سیاست گذاری هایی است که فقط از 
منافع گروهی و رانتی دفاع می کند و دولت های ما را اسیر این دیدگاه ها کرده 
اســت. پیشنهاد می کنم پاسخ های فرهیختگان اقتصاد و انرژی را به مثابه یک 
وظیفــه ملی روزانه رصد کنیــم و برای اجرای آن ها زمان معین تعیین کنیم؛ 

آن هم نه به دست بوروکرات هایی که خالق فاجعه هستند.

 
 

 
 

 خبر

رئیس سازمان برنامه و بودجه با اشاره به پیشرفت فیزیکی 
مطلوب طرح ساخت پایانه نفتی جاسک، گفت: این طرح 
بزرگ به عنوان ظرفیتی ملی در عرصه های جهانی، با وجود 

تحریم ها در حال انجام است.
خبرنگار آوای اقتصاد /به گزارش پایگاه اطلاع رســانی 
شــرکت ملی نفت ایــران، محمدباقر نوبخــت، عصر روز 
دوشــنبه )۱۵ دی ماه( در حاشــیه بازدید از طرح در حال 
اجرای پایانه نفتی جاســک با بیان اینکه تا ســال آینده 
 شــاهد بهره بــرداری از این طرح بــزرگ خواهیم بود که

 مخازن عظیمی برای شــرکت ملی نفت ایران و صادرات 

نفــت ایجاد می کنــد، گفت: بایــد از بازارهــای خود و 
ســهمیه ای که در سازمان کشــورهای صادرکننده نفت 
 )اوپــک( داریم اســتفاده و نفت را بــه دارایی های دیگر و

 زیربناها تبدیل کنیم.وی افزود: مخازن در حال ســاخت 
در جاسک با ظرفیت ذخیره سازی ۱۰ میلیون بشکه نفت 
طرحی راهبردی برای کشور است، به ویژه اینکه هم اکنون 
 از خلیج فــارس هم فاصله گرفته ایم و ذخیره ســازی را در 

ساحل دریای عمان انجام می دهیم.
رئیس سازمان برنامه و بودجه تصریح کرد: خلیج فارس 
و تنگه هرمز برای کشــور اهمیتی ویــژه دارد، همچنین 

پایانه نفتی جاســک برای صادرات آینده نفت بسیار مهم 
تلقی می شود.

نوبخت با اشاره به اینکه طرح راهبردی پایانه نفتی جاسک 
با پیشرفت فیزیکی مطلوب در حال اجراست، گفت: این اقدام 
بزرگ با وجود تحریم ها درحال انجام است و  این طرح به عنوان 
ظرفیتی ملی قابل رقابت در عرصه های جهانی خواهد بود.

رئیس سازمان برنامه و بودجه دیروز )دوشنبه، ۱۵ دی ماه( در 
 سفری یک روزه به شهرستان جاسک استان هرمزگان، ضمن

 بازدید از مناطق سیل زده این استان، از طرح ساخت پایانه 
نفتی جاسک نیز بازدید کرد.

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس با تاکید بر ضرورت تحول در 
وزارت خارجه برای افزایش رایزن های اقتصادی، گفت: توسعه دیپلماسی 
اقتصادی لازمه جهش تولید بوده و ذات تولید به صادرات گره خورده است.

رضــا تقی پورانوری در گفت وگو بــا خبرنگار خبرگزاری خانه ملت در 
توضیــح چرایی کمبود رایزن های اقتصادی و بازرگانی ایران در خارج از 
کشــور، گفت: در این خصوص تحولی باید در وزارت امور خارجه صورت 
گیرد، متاسفانه وزارت خارجه علی رغم داشتن دانشکده ای برای تربیت 
نیروهای خود، در این زمینه و سایر زمینه ها یک محیط بسته ای درست 
کرده و از نیروهای ماهر در امر دیپلماســی به ویژه دیپلماسی اقتصادی 

بی بهره است.
نماینده مردم تهران، شمیرانات، ری، اسلامشهر و پردیس در مجلس 
شــورای اسلامی افزود: کمبود رایزن های اقتصادی و بازرگانی کاملا یک 
امر جدی است، ما وقتی از جهش تولید در کشور صحبت می کنیم، اگر 
جهــش در تولید اتفاق بیفتد کــه امیدواریم با برنامه ریزی بلند مدت و 
میــان مدت اتفاق می افتد، حتما یک حلقــه اصلی آن موضوع صادرات 

خواهد بود و عدم توجه به صادرات، جهش تولید را با موانع مواجه می کند.
وی یادآور شد: ظرفیت داخلی کشور برای استفاده از تولیدات داخلی 
محدود اســت، از ســوی دیگر ذات تولید در تعامل با دیگر کشــورها به 
ویژه همسایگان و کشورهای منطقه که جمعیت ۴۰۰ میلیونی را شامل 
می شــوند، گره خورده و لازمه آن هم وجــود رایزن های کافی و فراوان 

اقتصادی و بازرگانی است.
تقی پور با اشــاره به وجود نیروهای توانمند داخلی در کشــور، گفت: 
فقط کافی اســت شایســته گزینی از میان نیروهای داخلی انجام گیرد، 
یــک دوره کوتاهــی هم می توان برای آنها برگزار کــرد. این تفاق ظرف 
دو یا ســه ســال آینده می تواند عملیاتی شود لذا وزارت خارجه باید در 
گام اول بــا شایســته گزینی از نیروهای موجــود رایزن هایی را انتخاب 
کنــد و در گام دوم با برگزاری دوره های کوتاه مدت، نیروهای شایســته 
 و ماهــر را آمــوزش دهد و ضمــن تربیت، به ســفارتخانه های ایران در

 خارج از کشور اعزام کند.
عضو کمیســیون صنایع و معادن مجلس شــورای اســلامی کمبود 

رایزن هــای اقتصادی و بازرگانی ایران در خارج از کشــور را نقص جدی 
وزارت امور خارجه دانســت و افــزود: وزارت خارجه علی رغم تاکیدات 
فراوان تاکنون گامی را در این مسیر بر نداشته است و دنبال این موضوع 
نیســت. این در حالی اســت که در ضرورت افزایش رایزن های اقتصادی 
و بازرگانی ایران در ســایر کشــورها  تردیدی وجود ندارد. ما بازار ۴۰۰ 
میلیون نفری در منطقه داریم که باید از ظرفیت آنها برای بهبود وضعیت 

اقتصاد داخل استفاده کنیم.
وی یادآور شد: کمبود رایزن   های اقتصادی یا بزرگانی مرتبط با مشکلات 
بودجه ای دســتگاه دیپلماسی نیست، توسعه رایزن ها نه تنها منابع لازم 
برای همین بخش را تامین می کند بلکه ده ها برابر آورده برای دســتگاه 
دیپلماســی خواهد داشت. وزارت خارجه باید این موضوع را با اصرار در 
هیات دولت مطرح کند و حداقل به عنوان پروژه اجرا کند زیرا در افزایش 
صادرات داخلی تاثیر فراوان دارد. این به منظور تبدیل کار وزارت خارجه 
به بنگاه داری نیســت، دستگاه دیپلماسی می تواند در تسهیل صادرات و 

ثروت سازی نقش پررنگی داشته باشد.

رئیس سازمان برنامه و بودجه:

پیشرفت فیزیکی طرح راهبردی ساخت پایانه نفتی جاسک مطلوب است

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی گیلان:

لزوم تکمیل زیرساخت ها برای استقرار صنایع کوچک و متوسط

ضرورت تحول در وزارت خارجه برای افزایش رایزن های اقتصادی 

توسعه دیپلماسی اقتصادی لازمه جهش تولید است

 صنایع کوچک، به سمت پذیرش در فرابورس بروند
سرپرســت سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران با بیان اینکه 
در حــوزه صنایع کوچک، ۲۵ نوع حمایــت مختلف از واحدهای تولیدی انجام 
می شود، گفت: یکی از کارهایی که در این خصوص و به ویژه بحث تامین مالی 
توصیه می شود، رفتن به سمت پذیرش در فرابورس است و در این زمینه شرکت 
شــهرک های صنعتی آمادگی دارد که به واحدهــای تولیدی کمک و خدمات 

ارائه دهد.
اصغر مصاحب در حاشیه بازدید از واحدهای مستقر در شهرک صنعتی آبادان در 
جمع خبرنگاران اظهار کرد: یکی از برنامه های اصلی وزارت صمت در سال جهش 
تولید، احیاء و بازفعال ســازی واحدهایی است که از چرخه تولید خارج شده اند.

وی افزود: یکی از واحدهایی که امروز از آن بازدید شــد، امسال پس از گذشت 
هفت سال مجدد به چرخه تولید بازگشته است. استان خوزستان در این عرصه 
موفقیت خوبی داشته و بیش از ۴۰ واحد در خوزستان به چرخه تولید بازگشته 
است.سرپرست سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران تصریح کرد: 
بیش از یک هزار و ۱۰۰ واحد در ســطح کشور به چرخه تولید بازگشته اند که 
سهم استان خوزستان از این تعداد، ۴۰ واحد است و بر اساس برنامه ریزی های 
انجام شده، تا پایان سال این تعداد به ۶۴ واحد خواهد رسید.وی افزود: ستاد تسهیل 
در سطح استانی و ملی مصوبات بسیار خوبی دارد که باعث بازگشت صنایع به 
چرخه تولید می شود. در تلاش هستیم که با استفاده از ظرفیت ستاد تسهیل، به 
واحدهای تولیدی غیرفعال کمک کنیم که به چرخ تولید بازگردند. این کار منجر 
به رشد اقتصادی خواهد شد و به حل مسائل اشتغال کشور نیز کمک می کند زیرا 
اکنون اشتغال یک ضرورت برای کشور است.معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت 
با اشاره به فعالیت منطقه آزاد اروند در خوزستان نیز گفت: ارتباط بسیار خوبی با 
منطقه آزاد اروند داریم؛ منطقه آزاد اروند یکی از مناطقی است که ارتباط بسیار 

خوبی با حوزه صنعت دارد و این ارتباط در سطح کشور نیز نمود داشته است.

 مدیرعامل شــرکت شــهرک های صنعتی گیلان، با 
تاکید بر تکمیل زیرساخت ها برای استقرار صنایع کوچک 
و متوسط در استان، گفت: حمایت از تشکیل خوشه های 
صنعتی و راه اندازی فن بازارهای منطقه ای، از راهکارهای 

حمایت گسترده از صنایع کوچک و متوسط است.
فریبرز سعیدی کیا در دیدار با نماینده مردم شهرستان 
آســتارا در مجلس شورای اســلامی، با اشاره به اهمیت 
حمایت و توسعه صنایع کوچک، بر تکمیل زیرساخت ها 
برای استقرار صنایع کوچک و متوسط در استان تاکید کرد.

وی افزود: حمایت از تشکیل خوشه های صنعتی، مشارکت 
و همراهی در راه اندازی واحدهای راکد صنعتی، حمایت 

از صادرات با تشکیل کنسرسیوم های تخصصی تجاری و 
صادراتی و راه اندازی فن بازارهای منطقه ای، از راهکارهای 
حمایت گســترده از صنایع کوچک و متوســط اســت.

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی گیلان خاطرنشان 
کرد: در سال های اخیر افزایش آگاهی مصرف کنندگان و 
تغییرات مستمر سلایق و خواسته های مشتریان و مصرف 
کنندگان، موجب تغییرات مستمر در ساختار تولید شده و 
از آنجا که صنایع بزرگ به دلایل ساختاری، انعطاف لازم 
در جوابگویــی به نیاز تنوعی بازار مصرف را ندارند، زمینه 
رشد صنایع کوچک بیش از پیش فراهم شده است.غلامرضا 
مرحبا، نماینده مردم شهرستان آستارا در مجلس شورای 

اسلامی نیز اظهار کرد: تغییر سریع و گسترده فناوری تولید 
در دهه های اخیر، لزوم همسویی با نیاز بازارهای مصرف و 
فاصلــه گرفتن از تولید انبوه در صنایع بزرگ و گرایش به 
ســمت تولید انعطاف پذیر، از لازمه های بنیادین برای راه 
اندازی و حمایت از صنایع کوچک و متوسط است.وی اضافه 
کرد: صنایع کوچک و متوسط در راستای تعامل با صنایع 
بزرگ و مادر و در قالب یک زنجیره تولید مکمل نیازهای 
صنعتی کشور هســتند و از آنجا که بهره وری در صنایع 
کوچک بیشتر از صنایع متوسط و در صنایع متوسط نیز 
بیشتر از صنایع بزرگ است، بنابراین حمایت و توسعه آنها 

باید بیشتر از گذشته مورد توجه قرار گیرد.

ادامه خبر یک :  اما آن زمــان جمعیت ۳۰ میلیون بود و اکنون 8۵ 
میلیون. علاوه بر این دقت کنید که این واکنش برای شــهادت یک نظامی 
است؛ کسی که بیشترین هجمه رسانه ای علیه او در چند سال اخیر وجود 
داشــت شاید بهتر باشد بگویم در ۲۰ سال اخیر بیشترین هجمه رسانه را 
علیه حاج قاســم و بیشترین استقبال را از او داشتیم، فلذا جنگ روایت ها 

و قرائت ها قدرت امروز دنیا است.
وی با مثالی صحبت های خود را ادامه داد و گفت: یک عمر احساس مردم 
دنیا این بود که آمریکا قدرت بی بدیل اســت اما در یک بحران اجتماعی 
مثــل کرونا دیدید که بیشــترین تلفات را داد. آنــان این قرائت را به همه 

القا کرده بودند که شکست ناپذیری، قدرت، توانمندی و ... یعنی آمریکا.
خدادی در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه چرا جریان رسانه ای ما نسبت 
به بازتاب اخبار ســوریه و عراق موفق عمل نکرده است گفت: برای جریان 
رسانه ای ما ۳ اتفاق رخ داده است: اولاً کار رسانه ای به جای مهارت تبدیل 
به شغل شده است. در حقیقت شاغل رسانه داریم نه ماهر. دوماً فضا کمی 
شده است فکر می کنند اگر یک روزنامه یا خبرگزاری تعداد خبرش بیشتر 
باشد قدرتش بیشتر است مشکل سوم هم زندگی در گذشته رسانه در دنیای 

انحصار است ما هنوز نیوز منتشر می کنیم و حتی کار به گفت وگوی تلفنی 
نیز رسیده است. دقت کنید که نزدیک به ۳۲۰ روزنامه داریم.

معاون مطبوعاتی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در واکنش به سوالی مبنی 
بر حذف عکس حاج قاســم از اینستاگرام گفت: به نظر شما حذف عکس 
حاج قاسم از اینستاگرام به نفع آن شهید شد یا به ضررش؟ به نفعش شد، 
چرا که خودش تبدیل به خبر شد و چرایی و چگونگی و پیام شهادت حاج 
قاسم را بازنشر داد و آن را تکمیل کرد؛ حذف عکس به معنای عدم انتشار 
خبر نیست حتی اگر از سوی آمریکایی ها باشد. آمریکا این تصاویر را حذف 
کرد تا ماجرا رسمیت پیدا نکند و یا کسی نفهمد که این اتفاق افتاده است اما 
آیا واقعاً موفق بودند؟خدادی در بخش دیگری از صحبت های خود با اشاره 
به ویژگی های رســانه ای شهید سلیمانی گفت: شهید سلیمانی تبیینی کار 
می کرد و تبلیغی نبود. این موضوع در درون او نهادینه شده بود. مهمترین 
ویژگی او این بود که چند بعدی فعالیت می کرد؛ از روی مدل تبلیغی سر 
به خانواده شــهدا نمی زد بلکه اعتقاد داشــت و برای مدل تبیینی این کار 
را می کرد. بیشــتر از آن که اسمش مطرح شود اثرش مطرح می شد. پس 
گمانه ها در مورد ایشــان تبدیل به یقین شد و شبهاتی که برای او مطرح 

می کردند تبدیل به باور اما در نقطه مقابل شد.
وی خاطرنشان کرد: حاج قاسم پیام خلق می کرد و این پیام در کلامش 
نبود بلکه در کارش بود. در حقیقت ماهیت او خلوص بود او سال های سال 
زندگی در بیرون از خانه را انتخاب کرده بود و در ســخت ترین و پیچیده 
ترین و پر ریســک ترین نقاط دنیا زندگــی می کرد و حتی به عنوان یک 
ســیبل متحرک، حرکت می کرد افرادی بودند که هم او را ترور شخصیتی 
می کردند هم ترور فیزیکی، اما حاج قاسم با رفتارش از خود دفاع کرد. به 
نظرم رسانه های ما از حاج قاسم دفاع نکردند بلکه او خودش از خودش دفاع 
کرد. دقت داشــته باشید که ما یک گزارش تلویزیونی از حاج قاسم نداریم 
یا حتی گزارشــی که روزنامه ها و خبرگزاری ها از او رفته باشند نداریم و 
تمام تصاویر، تصاویر موبایلی است که دیگران گرفته اند. البته بخشی از آن 
به دلیل ماهیت شغلی اش است اما ماهیت خود او هم چنین بود. یکی از 
ویژگی های او این بود که در چهره او لبخند را می دیدی؛ به خاطر داشــته 
باشــید در جایی که صداقت باشــد و این صداقت الهی باشد، رفتار شما بر 
دلها می نشــیند. حاج قاســم بر دل  این مردم نشست و باعث شد جریان 

انقلاب اسلامی در جمهوری اسلامی بار دیگر به روز شود.
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سوگ »جهان پهلوان« ۵۳ساله شد

تیلور بیاید، یزدانی هم به ایتالیا می رود
مدیر تیم های ملی کشــتی آزاد گفت: اگر حضور در 
رقابت های بین المللی »ماتیو پلیکونه« ایتالیا به نفع کشتی 
کشــورمان برای حضور در المپیک باشــد حتما حضور 
خواهیم یافت. برای مثال اگر »دیوید تیلور« آمریکایی در 
این تورنمنت حضور یابد به طور حتم »حسن یزدانی« هم 

عازم این کشور خواهد شد.
»محسن کاوه« افزود: در این رابطه صحبت هایی شده 
و قرار است جلساتی را با »علیرضا دبیر« رییس، »حمید 
سوریان« نایب رییس فدراسیون و کادر فنی داشته باشیم. 
چرا که جام پلیکونه ایتالیا رنکینگ المپیکی نیست ولی 
برای پیکارهای جهانی سال آینده دارای رنکینگ است و 

حضور در این میدان می تواند، مفید باشد.
وی اظهار داشت: شاید صلاح باشد از میدان ایتالیا به 
این جمع بندی برسیم که حضور نمایندگان ایران به نفع 
کشتی کشــورمان در بازی های المپیک توکیو است که 
حتما حضور خواهیم یافت. برای مثال اگر »دیوید تیلور« 
آمریکایی حریف مستقیم »حسن یزدانی« در ایتالیا حضور 

یابد به طور حتم یزدانی را نیز به ایتالیا اعزام می کنیم.  
رقابت های کشتی آزاد و فرنگی »ماتیو پلیکونه« ایتالیا 
روزهای ۱۴ تا  ۱۷ اســفند ۱۳۹۹ در رُم پایتخت کشور 
ایتالیــا برگزار خواهد شــد.کاوه همچنین در واکنش به 
اتفاقات فینال لیگ برتر کشــتی آزاد گفت: بهتر است در 
رابطه با نکات مثبت و خوبی های لیگ صحبت کنیم اما 
در این رابطه تهمت هایی به من زده شد که دور از انصاف 
بود و همه آنها را به خدای خودشــان واگذار می کنم.وی 
بیان داشت: در کشــتی همواره صحبت از جوانمردی و 
پهلوانی می کنیم و حداقل انتظار می رود که ناجوانمردانه 
تهمت نزنیم و هر چند در دیدار فینال شاهد صحنه های 
خوبی نبودیم اما به نظرم اتفاقات خوبی در لیگ رخ داد که 
معرفی برخی کشتی گیران جوان بود و ظرفیت های جدید 
به حق و حقوقی رســیدند و درآمدزایی برای آنان داشت. 
با وجود همه اتفاقات در جهات مختلفی این موضوع لیگ 
ختم به خیر شد.مدیر تیم های ملی کشتی آزاد در خصوص 
نخستین اردوی تیم ملی نیز گفت: حدود ۱۰ ماه بود که 
آزادکاران از تمرینات به دور بودند و در مرحله نخســت 
اردوی خوبی برگزار شد و بعد از توقف تمرینی، آزادکاران 
تمرینات خوبی را پشت سر گذاشتند. در این شرایط مجبور 
هستیم که حرکت را آغاز کنیم. متاسفانه امسال مسابقات 
رده های مختلف نوجوانان، جوانان و امیدها برگزار نشد و 
سعی شد کشتی گیران نوجوان و جوانی که در سال گذشته 
در تیم های مختلف بودند را به اردو دعوت کنیم که با حضور 
آنان بسیار به آینده امیدوار شدیم و نشان دادند که آینده 

کشتی ایران را رقم خواهند زد.

 برگزاری ۸ مرحله اردو تا انتخابی المپیک
وی یادآور شــد: مرحله دوم اردوی تیــم ملی از روز 
پنجشنبه آغاز خواهد شــد و تا آغاز پیکارهای قهرمانی 
آسیا و گزینشی المپیک در آلماتی قزاقستان در مجموع 

8 مرحله اردو برگزار خواهد شد.
کاوه همچنیــن در خصوص اینکه نتایج انتخابی تیم 
ملی برای انتخاب ملی پوشان در پیکارهای قهرمانی آسیا 

و گزینشی المپیک تاثیرگذار است یا خیر؟ گفت: به طور 
حتم تاثیرگذار خواهد بود و کسانی که در انتخابی تیم ملی 
نتیجه لازم را گرفتند به شرط حضور در تمرینات و رعایت 
نظم و انضباط اردوی برای مسابقات قهرمانی آسیا انتخاب 
خواهند شد. البته در رابطه با انتخاب ملی پوشان جلساتی 
باید برگزار شود چرا که امسال متاسفانه مسابقات گزینشی 
و قهرمانی آسیا در آلماتی قزاقستان در فاصله نزدیک برگزار 
می شــود و باید یک تصمیم خوب بگیریم که هم بتوانیم 
ســهمیه های لازم را بگیریم و هم در کنارش تیم ملی در 
قهرمانی آسیا با قدرت ظاهر شوند.رقابت های گزینشی قاره 
آسیا ۲۰ تا  ۲۲ فروردین ۱۴۰۰ و رقابت های قهرمانی آسیا 
روزهای ۲۳ تا ۲8 فروردین ۱۴۰۰ در شهر آلماتی قزاقستان 
برگزار خواهد شد.رضا اطری، حسن یزدانی و یدالله محبی 
در پیکارهای جهانی سال ۲۰۱۹ موفق به کسب سهمیه 
در وزن های ۵۷، 8۶ و ۱۲۵ کیلوگرم شدند و نمایندگان 
کشــورمان باید در وزن هــای ۶۵، ۷۴ و ۹۷ کیلوگرم در 

پیکارهای گزینشی حضور یابند.

 سوادکوهی برای تغییر وزن باید تصمیم بگیرد
مدیر تیم های ملی کشتی آزاد در خصوص حاشیه های 
تغییر وزن »علی سوادکوهی« آزادکار تیم استقلال در لیگ 
از ۷۹ به ۷۴ کیلوگرم در گفت: کشتی یک ورزش آماتور 
است و برای حضور در تیم ملی خود کشتی گیر باید منافع 
مالی و حقیقی خودش را در این زمینه در نظر بگیرد. اینکه 
ممکن است من با تغییر وزن تیم ملی را از دست دهم و 
این دست خود کشتی گیر است و باید برنامه ریزی لازم را 
انجام دهد.وی ادامه داد: در مورد سوادکوهی نیز به عنوان 
مدیــر تیم های ملی اعلام می کنم که او اگر قصد دارد به 
وزن ۷۴ کیلوگرم بیاید باید زودتر تصمیم بگیرد چرا که 
در این وزن باید در مسابقات گزینشی برای کسب سهمیه 
المپیک حاضر شویم. از سوی دیگر باید شرایط استاندارد 
کشتی یعنی وزن طبیعی و قانونی را در مسابقات رسمی 
در نظر بگیریم که صبح روز مسابقات باید وزن کشی کنند 
و برهمین اساس کشتی گیر خودش باید این موارد را در 

نظر داشته باشد.کاوه بیان داشت: اما شرایط تغییر وزن در 
لیگ کشتی با تیم ملی فرق دارد. بسیاری از کشتی گیران 
گاهی در وزنی در لیگ کشتی می گیرند که در انتخابی تیم 
ملی و مسابقاتی همچون جام تختی نمی توانند در آن وزن 
کشتی بگیرند. در لیگ ساعت ۵ یا ۶ بعدازظهر وزن کشی 
می کنند و ممکن است بعد از ظهر فردا یا پس فردا کشتی 
بگیرد. اینگونه نیست که یک کشتی گیر در لیگ تغییر وزن 
داده باشد و به عنوان جایگاه فنی آن را لحاظ کنیم و حتی 
در لیگ امکان دارد یک کشتی گیر امروز وزن کشی کرده 
باشد و ۳ روز بعد کشتی بگیرد. برهمین اساس همه این 
موارد باید لحاظ شــود و همانطور که لیگ را ملاک قرار 
می دهیم باید اینگونه موارد را نیز مد نظر قرارداد تا دچار 
اشتباه نشویم. شاید یک کشتی گیر در لیگ با تغییر وزن 
موفق به پیروزی شود اما کشتی را در شرایط غیرطبیعی 
برده و برهمین اساس شرایط فنی کشتی گیر در آن وزن 
باید در شرایط فنی و در مسابقات رسمی سنجیده شود.  
وی همچنین در خصوص برگزاری جام جهان پهلوان 
تختی نیز گفت: جام تختی یکی از برنامه های فدراسیون و 
از تورنمنت هایی است که در اتحادیه جهانی کشتی به ثبت 
رسیده و اتحادیه جهانی نیز اصرار دارد که همه تورنمنت ها 
برگزار شود. از سوی دیگر باید ببینیم که در کشور خودمان 
اصلا وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی و ستاد مقابله 
با کرونا در ورزش مجوز برگزاری این رقابت ها را می دهد؟ 
و با توجه به شــرایط شیوع ویروس کرونا در جهان بحث 
حضور تیم های خارجی نیز مطرح است. سعی داریم بیشتر 
در رقابت های رسمی حاضر شویم و به همین دلیل همه این 
موارد را باید در نظر بگیریم. امیدوارم هر چه زودتر از شَرِ این 
ویروس خلاص شویم و ابتدا مردم به زندگی عادی برگردند 
و بعد از آن هم در شرایط طبیعی چرخ کشتی نیز بچرخد.

 شرایط استاندارد و بی نظیر خانه های کشتی 
مربی اسبق تیم ملی کشتی آزاد در خصوص بازسازی 
خانه های کشتی شهید »ابراهیم هادی« و شهید »مصطفی 
صدرزاده« در مجموعه ورزشی آزادی تهران گفت: برخی 

دوستان صحبت هایی را مطرح می کنند در شرایطی که 
اعزامی نداریم پس بودجه فدراسیون چگونه هزینه شده؟ 
باید بگوییم که در یک سال گذشته اگر شرایط خوابگاهی 
خانه کشتی شهید »ابراهیم هادی« را نسبت به قبل مقایسه 
کنید مشــاهده خواهید کرد که چقدر شرایط و کیفیت 
بهتر شده و سیســتم هوا و شرایط سالن برای تمرینات 
اســتاندارد شده است. موضوع دوم بازسازی خانه کشتی 
شــهید صدرزاده است که بعد از تکمیل بازسازی به یک 

کمپ تمرینی بی نظیر تبدیل خواهد شد.
وی بیان داشــت: به طور حتــم با بهره برداری از خانه 
کشتی شهید صدرزاده می توانیم برنامه های خوبی را داشته 
باشــیم. صحبت هایی نیز مطرح می شود که فدراسیون 
برای رده های پایه و جوانان آینده نگری و پشتوانه ســازی 
ندارد. بلافاصله با افتتاح سالن شهید صدرزاده برنامه های 
پشتوانه سازی فدراسیون نیز آغاز خواهد و اردوها را شروع 
می کنیم. این برنامه ها در صورتی که رده های نوجوانان و 
جوانان مسابقات رسمی نیز نداشته باشند به صورت جدی 

دنبال خواهد شد.
کاوه یادآور شــد: سالن جهانبخت توفیق در مجموعه 
ورزشی شهید شیرودی تهران نیز بعد از بازسازی از شرایط 
خوبی برخوردار شده و اگر شــرایط کرونایی اجازه دهد 
برناه هایی را در سطح باشگاهی و تمرین کشتی علاقمندان 
خواهیم داشت. به هر حال بعد از بازسازی این ۳ سالن به 

عنوان سرمایه های کشتی باقی خواهند ماند.

 دوست داریم روس ها در المپیک باشند
این مربی با سابقه و سازنده کشتی تهران در خصوص 
پیش بینی نتایج در المپیک توکیو و احتمال حضور نداشتن 
روس ها به دلیل محرومیت، خاطر نشان کرد: دوست داریم 
روس ها در المپیک حضور داشته باشند و هر قدر با شکست 
حریفان قدرتمند به مدال دست پیدا کنی، ارزشمندتر است 
و واقعیت این اســت که اگر کشــوری مانند ایران نیز در 
مسابقات کشتی در المپیک حضور نداشته باشد مسابقات 
زیر سووال می رود و به همین دلیل علاقمندیم که روس ها 

در المپیک حضور داشته باشند.

 حضور در صربستان شاید نمایش خوبی بود
وی در خصوص حضور پرقدرت تیم ملی کشتی آزاد 
روسیه در جام جهانی انفرادی در صربستان نیز گفت: این 
پیکارها مسابقات قهرمانی جهان نبود و چند تیم قدرتمند 
جهان اصلا نماینده ای نداشتند و سایر تیم ها نیز با نفرات 
اصلی به صربستان رفته بودند. اگر ما می خواستیم یک تیم 
خوب عازم جام جهانی انفرادی کنیم باید لیگ زودتر تعطیل 
می شــد و اگر تیم ایران نیز اعزام می شد شاید یک برنامه 
تبلیغاتی به نفع فدراسیون و کادر فنی بود. در این پیکارها 
تیم روســیه با همه نفرات حضور داشت اما نگاه کنید که 
ترکیه به عنوان تیم دوم با چه نفراتی دوم شــد و شاید با 
حضور تیم کامل کشتی آزاد ایران و کسب عنوان دومی، 
نمایش خوبی نیز برای مردم داشــتیم. از سوی دیگر اگر 
لیگ را به موقع به اتمام نمی رساندیم، نمی توانستیم اکنون 

اردو برگزار کنیم و برای مسابقات پیش رو آماده شویم.

مراســم پنجــاه و ســومین ســالگرد 
درگذشــت جهان پهلوان تختی، امســال 
در شــرایطی متفاوت و زیر سایه سنگین 
محدودیت های کرونایی برگزار می شــود؛ 
اما عاشقان این اسطوره مردانگی همچنان 

به او وفادار هستند.
هفدهم دی ماه هر سال، روز گرامیداشت 
جهان پهلوان تختی اســت که همگان از 
او بــه عنوان قهرمانــی بی بدیل و پهلوانی 
جاودان در ورزش ایران زمین یاد می کنند. 
مردی که روز پنجم شــهریور ماه ســال 
۱۳۰۹ در جنوب تهران به دنیا آمد و در روز 
هفدهم دی ماه ۱۳۴۶ در اوج محبوبیت و 
افتخار چشــم از جهان فروبست و تأثیری 
عمیــق در تاریخ ورزش ایــران به یادگار 
گذاشت. از جهان پهلوان تختی یک فرزند 
به نام بابک به یادگار مانده؛ فرزندی که بر 
خلاف پدر، راه کشتی را در پیش نگرفت، 
اما همــواره با یاد و خاطــره پدر زندگی 
می کنــد و حتی نام فرزندش را هم به یاد 

جهان پهلوان، »غلامرضا« گذاشته است.

 بزرگمردی کــه در میان مردم 
زندگی کرد

جهــان پهلــوان تختی مثــل خیلی از 
بچه محل های خــود در خانی آباد تهران، 
تحصیلاتــش را تا مدارج بــالا ادامه نداد 
و تنها ۹ ســال در دبســتان و دبیرستان 
منوچهــری خانی آبــاد تحصیــل کرد. او 
در خصوص دوران درس و مدرســه خود 
هم گفتــه بود: »خاطرات زیادی از دوران 
تحصیلــم ندارم و هیچ وقت شــاگرد اول 

نشــدم، اما زندگی در میــان مردم کوچه 
و بــازار درس هایــی به مــن آموخت که 
معتبرترین دانشگاه ها هم نمی توانست این 
چنین به من درس زندگی دهد. زندگی به 
من آموخت مردم را دوست بدارم و در حد 

توان به آنان کمک کنم.«
به گواه بسیاری از پیشکسوتان و رفقای 
نزدیک تختی، او به هیچ عنوان اهل انتقاد 
و یا درد دل با رفقا و بروز دادن روحیاتش 
نبود و شــاید همین مورد باعــث انزوا و 

سکوت او شده بود. 
اما همین مرد آرام، توانســت در عمق 
ذهــن و دل مردم ایران جاودانه شــود و 
تأثیری بی بدیــل از رفتار و منش پهلوانی 

خود بر تاریخ پرفراز و نشیب ورزش ایران 
زمین بر جای بگذارد.

 او راز جاودانگی را می دانست
به هر حال با وجــود ماندگاری جهان 
پهلوان در تار و پــود تاریخ معاصر ایران، 
خورشید زندگی او خیلی زود غروب کرد. 
روایت های فراوانی از علت و چگونگی مرگ 
جهان پهلوان تختــی وجود دارد که عدم 
ســندیت و قطعیت هر کدام از آنها باعث 

رازآلود ماندن این اتفاق تلخ شده است.
جســد تختــی در روز هفدهم دی ماه 
۱۳۴۶ در اتاقــش در هتــل آتلانتیــک 
تهران پیدا شــد. او دو روز قبل از مرگش 

وصیت نامه ای را در دفترخانه اسناد رسمی 
به ثبت رساند و کاظم حصیبی را به عنوان 
سرپرســت فرزندش بابک کــه تنها ۴ ماه 

داشت معرفی کرده بود.
 تختی تبلور آرزوهای یک ملت بود. او 
سمبل تاریخ ماســت. مردی که در میان 
مردم زیست و در نهایت پیکرش با حضور 
خیل عظیمی از همین مردم و کوچه و بازار 

در ابن بابویه شهر ری آرام گرفت.
متأســفانه سالهاســت صحنــه ورزش 
ایــران از وجود قهرمانــان و پهلوانان این 
چنینی خالی است و شاید بتوان ادعا کرد 
کمتر ورزشــکاری توانسته همچون تختی 
تأثیرگــذاری خاصی در بحــث فرهنگ و 

زندگی روزمره هوادارانش داشته باشد.

ورزش  افتخارات  نخستین  ثبت   
ایران توسط تختی

جهان پهلوان تختی نه تنها در پهلوانی و 
جوانمردی، شهره عام و خاص بود، بلکه نام 
پر آوازه اش در فهرست رکوردهای ورزشی 
ایران هم می درخشــد. تختی نخســتین 
کشــتی گیر ایرانی بود که توانست در سه 
وزن مختلــف صاحب مدال هــای جهانی 
و المپیک شــود. او در رقابت های جهانی 
۱۹۵۱ و المپیک ۱۹۵۲ در ۷۹ کیلوگرم، 
در بازی های المپیــک ۱۹۵۶ و ۱۹۶۰ و 
رقابت های جهانی تهران و یوکوهاما در 8۷ 
کیلوگرم و مسابقات جهانی ۱۹۶۲ تولیدو 
در وزن ۹۷ کیلوگرم صاحب مدال شــد و 
رکوردی ماندگار از خود بر جای گذاشت.

همچنین تختی نخســتین ورزشــکار 
ایرانی لقب گرفت که در سه المپیک موفق 
به کسب مدال شد، رکوردی که پس از او 
تنها توســط محمد نصیری و هادی ساعی 
تکرار شد. ضمن اینکه جهان پهلوان تختی 
با کسب هفت مدال در رقابت های المپیک 
و قهرمانــی جهان از رکوردداران کســب 
بیشــترین مدال از نظر رنگ و کیفیت در 

میان کشتی گیران ایرانی است.
در نهایــت باید به این نکته نیز اشــاره 
داشــت که تختی بــه عنوان نخســتین 
ورزشــکار ایرانی در چهار المپیک شرکت 
کرد. رکوردی که ســال ها بعد تنها توسط 
امیررضا خادم از المپیک ۱۹88 سئول تا 

۲۰۰۰ سیدنی تکرار شد.

کاپیتان تیم ملی پینگ پنگ در لیگ رایگان بازی می کند! 
کاپیتان تیم ملی تنیس روی میز گفت: به دلیل پایین بودن مبلغ قراردادهای 

لیگ تصمیم گرفتم به صورت رایگان برای تیم پدافند بازی کنم.
افشین نوروزی درباره ی اینکه به چه دلیل در لیگ برتر تنیس روی میز 
عضو تیم پدافند هوایی که یک تیم نظامی است و پولی هم پرداخت نمی کند 
شده است، بیان کرد: باید متاسف باشم تیم پتروشیمی بندرامام که تیمی بسیار 
با ســابقه و خوب بود را از دست دادیم. به نظرم این تیم در سالهای گذشته 
بازوی فدراسیون بود و وقتی این چنین تیمی دارد از دست می رود باید همه 

به ویژه مسئولان فدراسیون به تکاپو بیفتند و نگذارند که این اتفاق بیفتد.
او ادامه داد: پتروشــیمی سالها حمایت های خوبی انجام می داد و باعث 
می شــد خیال بازیکنان تا حدودی راحت باشد که می توانند چرخ زندگی 
خود  را بچرخانند و با دغدغه فکری کمتری تمرین کنند. حتی این تیم در 
موفقیت های بین المللی تاثیر گذار بود چون با حمایت خود باعث می شد 
ورزشکاران  با آرامش خاطر تمرین کنند و تمرین خوب نیز تاثیر خود را  در 

نتایج مسابقات بین المللی می گذاشت.
نوروزی با اشاره به تاثیر مشکلات مالی در نحوه عملکرد بازیکنان گفت:  
وقتی ورزشکار حامی مالی نداشته باشد باید صبح تا ظهر به دنبال شغل باشد 

و در این صورت انرژی و  زمان تمرین  را از دست می دهد و وقتی هم خوب 
نتواند تمرین کند نتیجه خوبی هم در مســابقات نمی گیرد. امسال شرایط 
لیگ طوری شد که مبلغ قراردادها پایین آمد. پیشنهادی که امسال به من 
شــد نصف پولی بود که سال گذشته گرفتم بنابراین قبول نکردم و تصمیم 

گرفتم به صورت رایگان برای پدافند هوایی بازی کنم. 
ملی پوش تنیس روی میز در پاسخ به این پرسش که  درآمد بازیکنان از 
لیگ است و چگونه چنین تصمیمی گرفت که رایگان بازی کند؟ تصریح کرد:

مبلغی که قرار بود بگیرم نســبت به تعهدی که باید می دادم ناچیز بود. 
امسال  دو بازیکن خوب داریم که اصلا قرارداد نبستند و چند بازیکن خوب 
دیگر هم پولی گرفته اند که اصلا ارزش گفتن ندارد. در کل مبالغ خیلی چشم 
گیر نیست. به غیر از تیم فراسنج که بازیکنان خوب را جذب کرده است و مدیر 
عامل این تیم عضو هیات رییسه فدراسیون است، فکر نمی کنم بازیکنان بقیه 
تیم ها مبلغ زیادی دستشان را بگیرد چون باید  ۲۰ درصد هم از قرارداد خود 
را به عنوان مالیات به فدراسیون بپردازند. از این رو به نظرم تصمیم درستی 
گرفتم.نوروزی در مورد اینکه بهتر نبود لیگ زودتر برگزار می شد، گفت: این 
را مسئولان باید پاسخ بدهند. فکر می کنم شرایط کرونا این اجازه را نداده بود 

اما همین که لیگ برگزار شد باز هم  جای شکر دارد. امیدوارم دور برگشت 
و پلی آف هم منظم برگزار شود. خیلی ها پیش بینی می کردند تیم فراسنج 
چون بازیکنان خوبی گرفته کار سختی نداشته باشد اما مقابل تیم ما بازی 
مساوی شد حتی شانس پیروزی هم داشتیم. شهردای کرج هم تیم خیلی 
خوبی است و مربی  این تیم خیلی زحمت کشید. در کل رقابت بین تیم ها 

نزدیک است و به نظرم نتیجه نهایی غیر قابل پیش بینی باشد. 
نوروزی در پاسخ به پرسش دیگری مبنی براینکه همچنان به دنبال این 
است که در تیم ملی باشد ، تاکید کرد: به حضور مجدد در تیم ملی امیدوارم. 
البته رقیبان جوان و ســختی دارم. نوشا ونیما عالمیان، امیر حسین هدایی، 
امین میر الماسی و سروش امیری نیا  در لیگ های اروپایی بازی می کنند  
و قطعا آمادگیشان حفظ می شود. بازیکنان  خوبی هم در لیگ بودند مثل 
سهرابی، آریا امیری، موسوی و امین احمدیان که آینده دار هستند. فکر می 
کنم کارم در رقابت با آنها سخت باشد. اما من فراز و نشیب های زیادی را در 
زندگی ورزشــی ام  دیده ام. از این رو خودم را برای رقابت با جوان ها آماده 
نگه می دارم. اتفاقا بعد از برگزاری دور رفت لیگ، انگیزه ام بیشــتر شده تا 

جدی تر تمرین کنم و برای دور برگشت آماده تر باشم.

 PSG به دنبال خرید نهایی مویس کین
باشگاه پاری سن ژرمن قصد دارد انتقال قرضی مویس کین را نهایی کند.

به گزارش اسپورت، مویس کین بعد از درخشش در یوونتوس راهی لیگ برتر 
انگلیس شــد و پیراهن اورتون را برتن کرد. این بازیکن ایتالیایی تا سال ۲۰۲۴ با 

اورتون قرارداد دارد اما او در تابستان سال قبل به پاری سن ژرمن پیوست.
مویس کین در پاری سن ژرمن عملکرد بسیار خوبی داشته است تا جایی که 

در ۱۶ بازی توانسته که ۹ گل به ثمر رساند.
این بازیکن جوان ایتالیایی مثلث خوبی را در کنار نیمار و ام باپه ساخته است و 

به همین خاطر پاری سن ژرمن به خرید نهایی او علاقه دارد.
روزنامه ســان انگلیس با تایید ابراز علاقه پاری ســن ژرمن برای انتقال نهایی 
مویس کین نوشت که تیم پاریسی برای خرید قطعی این بازیکن باید ۳۱ میلیون 

یورو به اورتون پرداخت کند.
این روزنامه همچنین نوشــت که مائوریتسیو پوچتینو، سرمربی جدید پاری 
سن ژرمن به مویس کین علاقه دارد انتقال دائمی او را یکی از اولویت های خود 

عنوان کرده است.
پاری ســن ژرمن بعد از اخراج توماس توخل تصمیم گرفت که پوچتینو را به 

عنوان سرمربی جدید خود معرفی کند.

 رکوردی خاص برای قطر در سال 2۰2۰
کشــور قطر در سال ۲۰۲۰ که به سال کرونا معروف شد توانست میزبانی ۷۷ 

بازی بین المللی را برعهده بگیرد که این یک رکورد در جهان بود.
به گزارش الرای، سال ۲۰۲۰ به خاطر ویروس کرونا یک سال خاص بود. کرونا 
جهان فوتبال را هم تحت تاثیر قرار داد و باعث شد تا رقابت های مختلف فوتبالی 

به تاخیر افتند.
لیگ قهرمانان آســیا بعــد از وقفه ای طولانی مدت بــه صورت متمرکز و به 
میزبانی قطر برگزار شــد. میزبان جام جهانی ۲۰۲۲ توانست در این آزمون بزرگ 

موفق ظاهر شد.
کمیته برگزاری رقابت های فوتبال در قطر اعلام کرد که این کشور در سال ۲۰۲۰ 
میزبانی ۷۷ بازی بین المللی را برعهده گرفت که این یک رکورد در سراسر جهان بود.

طبقه اعلام این کمیته ۵۵ دیدار لیگ قهرمانان آســیا در سه ورزشگاه میزبان 
جام جهانی ۲۰۲۲ برگزار شد.

قطری ها اعلام کردند که در این شــرایط خاص کرونایی آنها میزبان ۳۰ تیم 
فوتبال با ۹۰۰ نفر شدند و توانستند ۷۷ بازی را برگزار کنند.

 واکنش باشگاه الهلال به خبر جذب کاستا
باشگاه الهلال عربستان مذاکره برای جذب دیگو کاستا را رد کرد.

به گزارش الریاضیه، الهلال عربســتان برای تقویت خط حمله خود به دنبال 
جذب یک مهاجم سرشناس است. پیش از این از تکسیرا برزیلی به  عنوان گزینه 
مورد علاقه الهلال سخن به میان آمد و اکنون نوبت به دیگو کاستار رسیده است.

سایت اسپورت ۲۴ عربستان اعلام کرد که الهلال برای عقد قرارداد دو و نیم ساله 
با دیگو کاستا پیشنهاد ۱۷ میلیون یورویی به این بازیکن داده است.

باشگاه الهلال به این خبر واکنش نشان داد. یک مسئول این باشگاه در گفت و 
گویی که با الریاضیه داشت تاکید کرد که این باشگاه هیچ تماسی با دیگو کاستا 

نداشته است.
کاســتا در بازگشت به اتلتیکو مادرید عملکرد خوبی از خود نشان نداده است 
و روز ســه شنبه هفته قبل بود که این باشگاه اسپانیایی از توافق با او برای فسخ 

قرارداد خبر داد.
از آرسنال هم به عنوان یکی دیگر از مشتریان کاستا سخن به میان آمد اما بعید 

به نظر می رسد که چنین پیشنهاد بالایی به این بازیکن ۳۲ ساله بدهد.

 دلیل اصلی افت سانچو
رئیس باشگاه بوروســیا دورتموند از دلیل اصلی افت ستاره انگلیسی این تیم 

سخن به میان آورد.
به گزارش کیکر، جیدون سانچو در فصل قبل بهترین بازیکن دورتموند بود. این 
ستاره جوان انگلیسی در ۳۴ بازی بوندسلیگا در فصل قبل توانست ۱۷ گل به ثمر 

رساند و ۱۷ پاس گل هم بدهد.
اما سانچو در فصل جاری نمایشی ناامید کننده داشته است تا جایکه او در ۱۲ 
بازی تنها یک گل به ثمر رسانده است که آن هم در دیدار اخیر برابر ولفسبورگ بود.

هانس یواخیم واتسکه، رئیس اجرایی باشگاه بوروسیا دورتموند درباره دلیل افت 
سانچو گفت:به نظرم سانچو به صورت ناخودآگاه خود را آماده انتقال به یک تیم 
دیگر کرده بود. خبرهای زیادی درباره جدایی این بازیکن به گوش رسید و همین 
باعث شد تا او تمرکزش را از دست دهد. او بسیار به این موضوع فکر کرد و همین 

باعث شد تا با افت محسوس مواجه شود.
این بازیکن انگلیســی تا آستانه پیوستن به منچستر یونایتد پیش رفت اما در 
نهایت دو باشگاه بر سر رقم انتقال این بازیکن به توافق نرسیدند و او مجبور شد 

که در دورتموند باقی بماند.

 خودمان هم نمی دانیم مشکل چلسی چیست
دفاع برزیلی چلسی عنوان کرد که در فهم مشکلات این تیم درمانده است.

به گزارش دیلی میل، چلسی در فصل نقل و انتقالات هزینه های گزافی کرد و 
بیش از ۲۰۰ میلیون پوند صرف خرید بازیکنان جدید کرد که از جمله 8۹ میلیون 
پوند برای خرید کای هاورتز از بایر لورکوزن هزینه کرد ولی این تیم اصلا اوضاع 

خوبی ندارد و فرانک لمپارد )سرمربی( در آستانه اخراج از این تیم قرار دارد.
آبی پوشان در شش مسابقه اخیر لیگ برتر انگلیس چهارمین شکست خود را 
متحمل شــده اند و در رده هشــتم جدول رده بندی قرار گرفته اند و  ۷ امتیاز از 

»لیورپول« صدرنشین عقب هستند.
تیاگو سیلوا که از پاری سن ژرمن خریداری شد درباره شرایط تیم خود گفت: 
نیمه اول بازی با سیتی برای ما دردناک بود زیرا سطح بازی حریف نشان می داد 
که فاصله زیادی با آنها داریم. در نیمه دوم واکنش تیم ما بهتر بود ولی هنوز فاصله 

زیادی با تیم مقابل داشتیم.
من نمی دانم چلسی چه مشکلی دارد. اگر بفهمم چه خبر است، می توانم چند 
توصیه داشــته باشــم اما لیگ برتر انگلیس یکی از سخت ترین لیگ های جهان 
است. ما باید بیشتر کار کنیم و به عنوان یک تیم، قدرتمندتر باشیم. چلسی باید 

برای دیدار بعدی آماده شود.
چلسی بعد از دیدار با مورکامب در جام حذفی باید در لیگ برتر در خانه فولام 

به میدان برود.

 فلچر به کادر فنی منچستریونایتد اضافه شد
بازیکن سابق منچستریونایتد به عنوان عضو جدید به کادر فنی این تیم اضافه شد.

به گزارش تایمز، باشگاه منچستریونایتد تایید کرد که دارن فلچر عضو جدید کادر 
مربیگری تیم منچستریونایتد و دستیار اوله گنار سولسشایر خواهد بود.

فلچر که پس از حضور در آکادمی بین سالهای ۲۰۰۳ تا ۲۰۱۵ در یونایتد بازی 
کرد، از ماه اکتبر مربیگری زیر ۱۶ ساله ها را بر عهده داشت اما اکنون برای همکاری 

با تیم اصلی قدم گذاشته است.
سولسشــایر گفــت: دارن دی.ان.ای یونایتــد را دارد و دقیقاً می داند که یک 
بازیکن منچستر یونایتد چه کاری لازم است انجام دهد. او در آغاز کار مربیگری 
خود است و تجربه حضور در زمین و خارج از زمین همراه با ذهنیت برنده، تعهد 

و سخت کوشی را دارد.
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شماره : 995

ورود علی کریمی به انتخابات فدراسیون فوتبال

زشت است بگویم کمیته المپیک از کشتی حمایت نمی کند
سرمربی تیم ملی کشتی فرنگی با گلایه از بی توجهی 
مسئولان به رشته های مدال آور ایران در المپیک، گفت: 
مسئولان فقط در حد رقابت های آسیایی حمایت می کنند 

اما مدال المپیک می خواهند.
محمد بنا درباره وضعیت فرنگی کاران حاضر در اردوی 
تیم ملی، اظهار کرد: نزدیک به یک سال است که کشتی 
گیران مانند بســیاری از رشته های دیگر به دلیل شیوع 
کرونا و تعطیلی بیشتر مسابقات و اردوها، از وضعیت ایده 
آل بدنی به دور هســتند که طبیعتا دور از انتظار نیست. 
مسابقات لیگ کشتی و مباحث مربوط به درآمد کشتی 
گیران باعث شد فرنگی کاران در رقابت های لیگ حاضر 
شوند و مقداری در شرایط تمرینی و مسابقه قرار گیرند، 
البته این میزان آمادگی و تمرین فاصله زیادی با شرایط 

ایده آل و حضور در رقابت های مهم بین المللی دارد.

 انگیزه کشــتی گیران به آینده امیدوارمان 
می کند

ســرمربی تیم ملی کشــتی فرنگی، افزود: مهمترین 
موضوعی که من در اردوی ۱۱ روزه تیم ملی دیدم، انگیزه 
بالای  تمامی کشــتی گیران از جوان ها تا باتجربه ها بود 
که من و سایر اعضای کادر فنی را به آینده بیش از پیش 

امیدوار کرد.

 تا المپیک بیشتر نمی مانم
وی در پاســخ به این سوال که آیا با این اوصاف بیشتر 
به کســب نتیجه مطلوب در رویدادهای پیش رو امیدوار 
شده یا خیر، خاطرنشان کرد: به هر حال پایان هر تلاشی 
بحث نتیجه اســت اما نتیجه ای که پایدار باشد به سود 
کشتی خواهد بود. با توجه به شرایط سنی که دارم نهایتا 
تا المپیک سرمربی تیم ملی هستم و پس از آن دیگر نمی 
توانم به کار ادامه بدهم. باید جوانترها بیایند و کار را جلو 
ببرند. به شخصه خیلی علاقه دارم کمک کنند و گروهی 
جوان با اســتعداد بیایند و پس از المپیک توکیو با هدف 
کسب موفقیت در المپیک پاریس کار را در دست بگیرند.

 کرونا هم به دغدغه هایمان اضافه شده است
بنا در ادامه در پاسخ به این سوال که با توجه به اهمیت 
کسب ۳ سهمیه باقی مانده المپیک در کشتی فرنگی، به 
ترکیب مورد نظر خود در رقابت های کسب سهمیه المپیک 

در قزاقستان رسیده است یا خیر، گفت: در مجموع ۷ مرحله 
اردو تا مسابقات آسیایی و کسب سهمیه المپیک داریم که 
یک مرحله آن برگزار شد. قصد داریم ۱۰ کشتی گیر به 
قهرمانی آســیا و ۳ کشتی گیر نیز به رقابت های کسب 
سهمیه اعزام کنیم. همیشه طی سال هایی که در تیم ملی 
مربیگری کردم هدفم این بود که با کمک کادر فنی بهترین 
ها را با طی کردن یک مسیر مشخص انتخاب کنیم. ممکن 
است ۲ یا ۳ کشتی گیر همیشه در اوزان مختلف مد نظر 
کادر فنی باشند که در یک مسیر از هم حتی در لحظات 
آخــر جلو بزنند و خود را اثبات کنند، بنابراین نمی توان 
با قطعیت در مورد انتخاب یک کشتی گیر صحبت کرد، 
از سوی دیگر ما همیشه نگرانی بابت مصدومیت کشتی 
گیــران را نیز داریم که اینبــار بحث کرونا نیز به دغدغه 

هایمان اضافه شده است.

 بهترین ها را برای کسب سهمیه اعزام می کنیم
سرمربی تیم ملی کشتی فرنگی تصریح کرد: با این وجود 
در دو وزن از ۳ وزنی که باید به مســابقات کسب سهمیه 
برویم، در هر کدام ۲ کشــتی گیر را مد نظر داریم و در 
وزن دیگر نیز یک کشتی گیر حضورش در مسابقات قطعی 
است اما این به معنای قطعی شدن ترکیب نفرات نخواهد 
بود و تا لحظه آخر وضعیت کشــتی گیران را در اردوها و 

مسابقات رصد می کنیم تا بهترین نفرات را اعزام کنیم .

 بابت ناداوری در قزاقستان نگرانیم
وی با ابراز نگرانــی از احتمال ناداوری در رقابت های 
کسب ســهمیه المپیک به میزبانی قزاقستان، گفت: ما 
همیشه در کشور قزاقستان بابت داوری مشکل داشتیم. 
قزاق ها با قرقیزها و ازبک ها همیشه با هم هستند و یکسری 
از عوامل نیز از آن ها تبعیت می کنند. ممکن اســت به 
لحاظ داوری در قزاقستان کمی اذیت شویم. در اوزان ۶۷ 
و ۹۷ کیلوگرم هیچ کس سهمیه نگرفته اما در 8۷ کیلوگرم 
ازبک و قرقیز سهمیه گرفته اند. بیشترین نگرانی ما در وزن 
۶۷ کیلوگرم است که چهره های خوبی از آسیا برای کسب 

سهمیه به میدان می آیند.

 نگاه مسئولان المپیکی نیست
بنا در ادامه گفتگو با ایســنا، درباره اینکه آیا اینبار در 
آستانه المپیک از حمایت مسئولان ورزش رضایت دارد یا 
خیر، گفت: فدراسیون که با بازسازی خانه کشتی شهید 
ابراهیم هادی و همچنین خانه کشتی شهید صدرزاده سعی 
کرده تا حد توان امکانات لازم را برای تیم های ملی کشتی 
تامین کند تا با آرامش به فکر تمرین باشند. بحث اصلی 
این است که نگاه مسئولان ورزش ایران المپیکی نیست.

 چرا در فوتبال انقدر پول مفت به باد می دهند؟
وی تصریح کرد: هر چند در این شــرایط سختی که 
مردم در آن بسر می برند، صحبت از مادیات و پول سخت 
است اما چطور در رشته های دیگر)فوتبال( مدام پول های 
مفــت را در پرونده هایی که دارند بر باد می دهند اما به 
چشم نمی آید؟ صاحبنظران کشورهای قدرتمند در ورزش 
می گویند برای هر طلای المپیک باید یک میلیون دلار 
هزینه شود. آیا برای کشتی، تکواندو، کاراته و وزنه برداری 
که امیدهای کسب مدال در المپیک هستند، این هزینه 
انجام شده است؟ این نباشد که فقط نزدیک المپیک که 

می شود بیایند و یک سلام و علیکی بکنند.

 مربی تیم ملی با حقوق 3 میلیون و ۸۰۰ هزار 
تومانی چکار کند؟

سرمربی تیم ملی کشتی فرنگی افزود: البته به شخصه 
صالحی امیری رییس کمیته ملی المپیک را دوست دارم 
و می دانم تلاشش را می کند اما زشت است بگویم کمیته 
المپیک کمکی به فدراسیون کشتی نمی کند. مسئولان در 
حد آسیا حمایت می کنند اما مدال المپیک می خواهند. 
کمــک های من در کادر فنی تیم ملی فقط ۳ میلیون و 
هشتصد هزار تومان حقوق می گیرند. در این اوضاع خراب 
اقتصادی و گرانی ها این مبلغ آیا کفاف مخارج ســنگین 
را می دهد؟ امیدوارم در فرصت باقیمانده حداقل بخاطر 

المپیک بیشتر شاهد حمایت مسئولان باشیم.

 هر کس اندازه شعورش از کشتی درک دارد
وی در پایان درباره انتقادات تند امید نوروزی از او پس 
از عدم دعوت سعید عبدولی به اردوی تیم ملی گفت: من 
هیچ صحبتی در اینباره ندارم و تمرکزم بر روی کارم است. 
هر کس به اندازه شعور و فهمش از کشتی درک دارد. هیچ 
گاه به حواشی توجهی نداشتم و عکس العمل نشان ندادم. 
قضاوت با مردم است و آن ها باید درباره افراد نظر بدهند. 
بنده به عنوان سرمربی تیم ملی اختیار تام دارم و سعی مان 
این است با کمک همکارانم درباره تیم ملی بهترین تصمیم 
را بگیریم. من کارم را بلدم و سال هاست مشغول این کار 
هستم. برایم اصلا اهمیتی ندارد کسی چه می خواهد و چه 
می گوید، بلکه مهمترین موضوع موفقیت تیم ملی و شاد 
شدن دل مردم است. هر چه که به صلاح تیم ملی باشد 

انجام می دهم. هیچوقت هم ادعایی نداشتم .

علی کریمی، ســتاره اســبق فوتبال کشــورمان برای حضور در انتخابات فدراسیون 
فوتبال اعلام آمادگی کرد.

چهاردهم دی ماه ثبت نام هیات رییســه فدراســیون فوتبال به طور رسمی آغاز شد 
و در همین رابطه علی کریمی، ســتاره اسبق تیم ملی فوتبال ایران، باشگاه پرسپولیس، 

بایــرن مونیخ و ... آمادگی خود را برای حضور در این انتخابات اعلام کرد.
براســاس قوانین جدید، اهالی فوتبال هم می توانند بدون سابقه مدیریتی برای حضور 

در کارزار انتخابی نامزد شوند.
پیام علی کریمی که در صفحه رســمی خود در شــبکه اجتماعی اینستاگرام منتشر 
شــده، بدین شرح است: می خواهم همچنان کنار مردم سرزمینم باشم و برای سربلندی 
دوباره فوتبال ایران، به عنوان کاندید در پســت ریاســت فدراسیون فوتبال در انتخابات 
شرکت کنم. تغییرات اساسی از سوی فیفا و ای اف سی در اساسنامه شکل گرفته و حالا 
فوتبالی ها راحت تر می توانند وارد عرصه انتخابات شوند و من امیدوارم در روز ۱۰ اسفند 
فوتبال ایران عزیزمان یک روز پاک و عاری از هر گونه زد و بندهای ناسالم را تجربه کند.
تا روز بیســتم دی ماه نامزدها فرصت دارند تا برای حضور در انتخابات ثبت نام کنند.

 

 

چرا در رسیدگی قضایی به پرونده متخلفان قرارداد ویلموتس تعلل می شود؟

 با شایستگی این بازگشت باشکوه را رقم زدیم
سرمربی بایرن مونیخ بعد از بازگشت باشکوه برابر ماینتس به ستایش از عملکرد 

شاگردانش پرداخت.
به گزارش کیکر، بایرن مونیخ در هفته چهاردهم رقابت های بوندسلیگا بازگشت 

باشکوهی برابر ماینتس داشت.
بایرن در این دیدار خانگی با دو گل عقب افتاد اما توانست ۵ گل به ثمر رساند 

تا یک ریمونتادای باشکوه را رقم زند.
فلیک در نشســت خبری بعد از بازی گفت: بازی را بد آغاز کردیم اما بســیار 
خوب به پایان بردیم. تعویض هایی که در نیمه دوم انجام دادیم بسیار خوب بودند 

و نتیجه را رقم زدند.
او ادامه داد: به نظرم ما در این بازی بهتر از حریف بودیم و با شایستگی به پیروزی 
دست پیدا کردیم. در نیمه دوم بسیار خوب بودیم. تفکرات بازیکنان این بازگشت 

باشکوه را رقم زد. ماینتس با شهامت بازی را آغاز کرد و دو گل به ثمر رساند.
فلیک درباره آســیب دیدگی گنابری گفت: او از ناحیه پا دچار کشیدگی شده 
است. هنوز وضعیت آسیب دیدگی گنابری مشخص نیست. امیدوار هستیم که هر 

چه سریعتر به شرایط بازی برگردد.
فلیک در پایان گفت: خوشحالیم که در این دیدار سخت سه امتیاز را به دست 
آوردیم. ما با شایســتگی به پیروزی دســت پیدا کردیم و امیدواریم که این نتایج 

ادامه داشته باشد.
بایرن مونیخ با پیروزی که در این بازی به دست آورد ۳۳ امتیازی شد و در صدر 

جدول رده بندی قرار گرفت.

 خوشحالی کیمیش از ریمونتادای برابر ماینتس
بازیکن ملی پوش بایرن مونیخ از پیروزی قاطع برابر ماینتس بسیار خوشحال 

است.
به گزارش کیکر، بایرن مونیخ در هفته چهاردهم رقابت های بوندسلیگا درحالیکه 
با ۲ گل از ماینتس عقب افتاد توانست ۵ گل به ثمر رساند تا یک بازگشت باشکوه را 
رقم زند.گل نخست بایرن را در این بازی جاشوا کیمیش به ثمر رساند.این بازیکن 
که بعد از مدتها برای بایرن مونیخ گلزنی کرد، گفت: ماینتس بازی بسیار خوبی را 
به نمایش گذاشت. آنها بسیار دونده بودند و می توانستند گل سوم را هم به ثمر 
برسانند. خوشبختانه به بازی برگشیم و توانستیم بازگشت باشکوهی داشته باشیم 
او ادامه داد: شرایط برای ما سخت شده بود اما همه بازیکنان اطمینان داشتند که 
این نتیجه تغییر می کند و بازنده نخواهیم شــد. اعتماد به نفس بالا باعث شد تا 
همه چیز تغییر کند و نه تنها دو گل را جبران کردیم بلکه ۵ گل به ثمر رساندیم 
تا با شایســتگی سه امتیاز را کسب کنیم.بایرن مونیخ با پیروزی که در این بازی 
به دســت آورد ۳۳ امتیازی شد و با دو امتیاز اختلاف نسبت به لایپزیگ به صدر 

جدول رده بندی بازگشت.

 لئوناردو به تنهایی توخل را اخراج کرد
کاپیتان ســابق پاری سن ژرمن مدعی شــد که اخراج توماس توخل تصمیم 

شخصی لئوناردو بود.
به گزارش اســپورت، توماس توخل باوجود آنکه نتایج درخشانی با پاری سن 
ژرمن کسب کرد اما به شکل غیر منتظره ای از هدایت تیم اخراج شد تا پوچتینو 

رسما هدایت این تیم را برعهده گیرد.
تیاگو ســیلوا درباره اخراج توخل گفت: این یک تصمیم بســیار سخت بود اما 
قابل پیش بینی بود و من اصلا شوکه نشدم. به نظرم لئوناردو مدیر ورزشی باشگاه 
به تنهایی این تصمیم را گرفت. او توخل را اخراج کرد. نمی دانم که این تصمیم 

درست بود یا نه.
کاپیتان ســابق پاری سن ژرمن ادامه داد: اطمینان دارم که این اخراج حداقل 
برای این زمان از فصل برنامه ریزی نشده بود. باید دید که تیم با مربی جدید چه 

نتایجی به دست خواهد آورد.
او درباره پوچتینو گفت: او با تاتنهام نتایج درخشــانی به دست آورد. به نظرم 
پوچتینو انگیزه لازم را دارد. او به خوبی با شرایط باشگاه آشنا است چرا که سابقه 
بازی کردن در تیم را دارد. پاری سن ژرمن بازیکنان بزرگی در اختیار دارد و می 
تواند با هر مربی موفق باشد. من همچنان از طرفداران و دوستداران این تیم هستم.

 واکنش لمپارد به احتمال اخراجش از چلسی
سرمربی چلسی عنوان کرد شایعات اخراجش از این تیم او را اذیت نمی کند.

به گزارش ساکرنت، در ادامه دیدارهای هفته جاری لیگ برتر انگلیس دو دیدار 
برگزار شد که در یکی از بازی ها منچسترسیتی توانست با نتیجه ۳ بر یک چلسی 

را در ورزشگاه استمفوردبریج شهر لندن شکست دهد.
فرانک لمپارد ســرمربی چلســی بعد از این دیدار درباره گمانه زنی ها درباره 
اخراجش از چلسی گفت:  این شایعات اذیتم نمی کند. من می دانم که هیچ چیز 
آسان به دست نمی آید. . یک ماه پیش ، مردم در حال بحث در مورد زمان امضای 
قرارداد جدید چلسی با من بودند. کار من ادامه کار و آماده سازی بازیکنان است.

چلسی اکنون دوره سختی را پشت سر می گذارد. من این را می فهمم زیرا مدت 
هاست که اینجا بازی می کنم. من می فهمم که وقتی چندین مسابقه را در مدت 
زمان کوتاهی از دست می دهید چه سوالاتی پیش می آید. شخصی می گوید که 
ما پول زیادی خرج کرده ایم. اما واقعیت این است که بسیاری از بازیکنان مصدوم 

شدند و بازی نکردند.
او در ادامه صحبت های خود گفت: تیم ســازی صبر و درد می خواهد. وقتی 
مربی باورنکردنی مثل گواردیولا به منچستر سیتی آمد، تیم شرایط سختی را پشت 
سر گذاشت. ما داستان های سیتی و لیورپول را به یاد می آوریم. البته من خودم 
را در این سطح قرار نمی دهم. من فقط می توانم در مورد چلسی صحبت کنم. ما 

اکنون یک دوره سخت داریم ولی این دوران سپری می شود.

 ثبت 2 رکورد دیگر به نام مسی
مهاجم بارسلونا در دیدار برابر اوئسکا دو رکورد به نام خود ثبت کرد.

رکورد شکنی های لیونل مسی در لالیگا ادامه دارد. مهاجم بارسلونا یکشنبه شب 
مقابل اوئسکا رکورد ۵۰۰ بازی در لالیگا را به نام خود ثبت کرد تا اولین بازیکن 
خارجی شود که به این آمار دست می یابد. به نوشته میستر چیپ ستاره آرژانتینی 
برای اینکه بتواند رکورد تاریخی زوبی زارتا را بشکند حداقل تا سال ۲۰۲۴ باید در 
تیم کاتالانی بماند. دروازه بان بازنشسته در لالیگا ۶۲۲ بار با پیراهن تیم های اتلتیک 

بیلبائو، بارسلونا و والنسیا به میدان رفت. 
مســی از لحاظ تعداد بیشــترین بازی به عنوان بازیکن خارجی در مقایسه با 
رکوردهای پنج لیگ برتر اروپایی جایگاه ســوم را به خود اختصاص داده اســت. 
بهترین رکورد به رایان گیگز ولزی تعلق دارد که ۶۳۲ بازی در لیگ برتر انگلیس 
انجام داد. خاویر زانتی آرژانتینی در سری آ ۶۱۵ بار به میدان رفت. این رکورد در 
بوندسلیگا به کلودیو پیزارو پرویی اختصاص دارد که ۴۹۰ بار در این رقابت ها به 

میدان رفت. در لیگ یک فرانسه ویتورینو هیلتون برزیلی ۴۹۴ بازی انجام داد. 
به نوشته آس، کاپیتان بارسلونا دیشب یک رکورد دیگر به خود اختصاص داد 
و سیصدمین پاس گلش را ثبت کرد. تک گل پیروزی آبی اناری ها با پاس مسی 
و گلزنی دی یانگ به ثمر رسید. ستاره آرژانتینی ۲۶۰ پاس گل با پیراهن بارسلونا 
داده است. این آمار در ۷۵۰ بازی به ثبت رسید. او در ۱۴۲ بازی که برای تیم ملی 

آرژانتین انجام داد توانست ۴۰ پاس گل دهد. 
کســی که بیشترین منفعت را از ۳۰۰ پاس مسی برده لوییس سوارس است. 
ســتاره بارســا ۳۹ پاس گل به مهاجم اروگوئه ای داد. بعد از او نیمار )۲۰(، پدرو 
)۱8(، ساموئل اتوئو )۱۲(، داوید ویا )۱۲( و الکسیس )۱۱( ببشترین پاس گل را 

از کاپیتان آبی اناری ها دریافت کرده اند.

هشت عضو هیات رئیسه فدراسیون فوتبال به علت اهمال  در پرونده مارک 
ویلموتس مجرم شناخته  و برای آن پرونده قضایی تشکیل شده است اما از 
چندین ماه قبل تاکنون هیچ خبری از نتایج رسیدگی قضایی و پیگیرهای 

بعدی آن در دست نیست.
نام نویسی برای انتخابات فدراسیون فوتبال از یک شنبه، ۱۴ دی ماه آغاز شد 
و نامزدها می توانند برای کرسی ریاست و هیات رئیسه این فدراسیون نام نویسی 
کنند. بعد از اتمام نام نویسی در ۲۰ دی، فرآیند دریافت مدارک و رسیدگی به 
صلاحیت نامزدهای مختلف آغاز خواهد شد تا در ۱۰ اسفند، چهره های اصلی 
و نهایی، آخرین رقابت خود را برای تصاحب ساختمان خیابان سئول آغاز کنند.

با این حال بحث مهم در این دوره، چگونگی حضور مجدد اعضای کنونی 
هیات رئیســه این فدراسیون در انتخابات است چرا که طبق آخرین اطلاع، 
سازمان بازرسی کل کشور علیه هشت نفر از اعضای هیات رئیسه اعلام جرم 

کرده و پرونده آن ها راهی دادسرا شده است.
نیک روشن است که ورود دستگاه قضایی به این ماجرا، دخالت دولت در 
امور فوتبال نیست، موضوعی که برخی با پررنگ کردن آن بدنبال سرپوش 

گذاشتن به تخلفات محرز خود در ماجرای ویلموتس بودند. 
در واقــع بعد از فاجعه بزرگ در قــرارداد مارک ویلموتس و محکومیت 

فدراســیون فوتبال ایران به پرداخت غرامت ۶.۲ میلیون یورویی به سرمربی 
سابق تیم ملی، مجلس و قوه قضاییه تحقیق و تفحص در این پرونده را شروع 
کردند. پیش از همه سازمان بازرسی کل کشور پیش قدم شد و بعد از بررسی 
مدارک، اقدامات هیات رئیسه وقت را غیرقانونی قلمداد کرد و با تکمیل جزییات، 
پرونده راهی قوه قضاییه شد. با این حال در همان زمان اعلام شد که حکم 
توقیف اموال اعضای هیات رئیسه صادر شده تا بنوعی رسما رسیدگی به این 

پرونده آغاز شده باشد.
از سوی دیگر مجلس شورای اسلامی از طریق دیوان محاسبات و کمیسیون 
اصل ۹۰ به این پرونده ورود کرده و جلســاتی با حضور هیات رئیسه برگزار 
شد و احتمال می رفت از این سمت و سو هم نتایج ملموسی برای شفافیت 

بیشتر این پرونده حاصل شود.
هرچند در ادامه نیز عده ای با توجیه اینکه تکلیف نهایی پرونده ویلموتس 
به علت درخواست تجدیدنظر فدراسیون فوتبال هنوز مشخص نیست، بدنبال 
توقف رسیدگی قضایی این پرونده بودند. بر این اساس بنظر می رسد با همین 
استدلال این موضوع نیز از روند پیگیری قضایی خارج شده است، چرا که سئول 
نشــینان ادعا می کردند محکومیت هیات رئیسه فدراسیون فوتبال به معنی 
خطاکار بودن فدراسیون در این پرونده است و ممکن است وکلای ویلموتس 

از این موضوع به نفع خود استفاده کنند. موضوعی که نیازمند شفاف سازی 
از سوی مراجع قضایی است.

واقعیت این است که از اوایل شهریور سال جاری تاکنون اظهارنظر معتبری 
از سوی نهادهایی حقوقی و قضایی درباره چگونگی رسیدگی قضاییی به این 
مطالبه اهالی فوتبال اعلام نشــده و مشخص نیست رسیدگی به پرونده این 

افراد در چه مرحله ایی است؟
شفاف سازی درباره پرونده کسانی که در پنج سال گذشته امور فوتبال را 
در اختیار داشتند و اتفاقات نه چندان خوبی را هم رقم زده اند، قطعا دغدغه 
ملی اســت و به برگزاری هر چه بهتر انتخابات فدراسیون فوتبال نیز کمک 

خواهد کرد.
هم چنین یقینا پاسخ به این پرسش که بالاخره آیا غرامت ویلموتس از این 
افراد به عنوان متخلف دریافت می شود و آیا این افراد مجرم هستند یا اسناد 
و مدارک حکم به تبرئه آن ها می دهد، نیز میتواند بسیاری از گره های کور 
پرونده ویلموتس و تکلیف پول هدر رفته از جیب بیت المال را نیز روشن کند.

امید است که دستگاه قضایی با ورود قاطع و رسیدگی عادلانه ابهامات افکار 
عمومی در این مهم را هرچه زودتر روشن کند و درباره جزییات رسیدگی ها 

نیز اطلاع رسانی کند.

باید برای بسکتبال زنان خوشحال باشیم
ســرمربی تیم بسکتبال زنان نارسینا می گوید حضور بازیکنان و مربیان 
خارجی در لیگ برتر بسکتبال زنان باعث افزایش سطح مسابقات شده است.

تیم بســکتبال نارســینا تهران تاکنون در تمام دیدارهای خود در لیگ 
برتر زنان پیروز شــده اســت و در صدر جدول گروه اول قرار دارد. این تیم 
با جذب ســه بازیکن خارجی یکی از مدعیان اصلی قهرمانی در لیگ برتر 

محسوب می شود.
ندا عسگرنیا، سرمربی نارسینا در مورد شرایط تیم خود به ایسنا گفت: تا 
به امروز اتفاق های خوبی افتاده است و  بدون شکست بوده ایم. امیدوارم بعد 
از این هم بازیکنان با تلاش این روند خوب را ادامه بدهند. البته پیروزی و 
صدرنشینی تیم ما ملاکی برای این نیست که حتما قهرمان می شویم. تمام 
هدفمان قرار گرفتن روی ســکو است، اما رقبایمان واقعا خوب هستند و از 
نفرات با تجربه ای استفاده می کنند. از طرف دیگر بسکتبال غیر قابل پیش 

بینی است، بنابراین تلاش می کنیم تا به بهترین امسال دست پیدا کنیم.
او در ادامــه افزود: ســعی کرده ایم برنامه هایمان را بر اســاس منطق و 
کیفیت مسابقات سازماندهی کنیم که خوشبختانه تاکنون نتیجه گرفته ایم 
اما تیم های دیگر هم برنامه ریزی خود را دارند و گروه ما در دور برگشــت 
بکش بکش است. تیم های گروه اول سخت هستند و مسابقات رسما میدان 

جنگ است.
سرمربی نارسینا در مورد تاثیر حضور مربی و بازیکنان خارجی در لیگ 
برتر بسکتبال زنان ایران گفت: مربی خارجی مهرام تازه آمده است و مطمئنا 
زیرســاخت های اولیه تیم  از قبل به صورت منطقی چیده شده بوده و این 

مربی بهترش می کنند. حضور مربیان و بازیکنان خارجی روی کیفیت لیگ 
تاثیر می گذارد و باید برای بسکتبالمان خوشحال باشیم . تا جایی که می دانم 

بــرای اولین بار بعد از انقــلاب، این تعداد لژیونر و بازیکن خارجی در لیگ 
داریم. ما هم دو بازیکن خارجی داریم و نفر سوم هم که نیجریه ای-آمریکای 

است به تازگی به ما پیوسته و در پست ۴ و ۵ بازی می کند.
او در مــورد حقوق و هزینه هایی که بازیکنان خارجی دریافت می کنند، 
گفت: اسپانسر هر تیمی به تناسب بودجه ای که برای تیم خود در نظر گرفته، 
بازیکن جذب می کند. ممکن است یک بازیکن با درصد بالاتری جذب شود، 
اما اگر بخواهیم بسکتبال را بهبود دهیم باید بازیکنان خارجی تزریق کنیم، 
تا روزی به جایی برسیم که بازیکنان ایران در کشورهای دیگر لژیونر شوند 
چون واقعا پتانسیل بالایی دارند و مطمئن هستم که در آینده اتفاق می افتد.

عسگرنیا در مورد دیدارهای باقی مانده تیم نارسینا در دو هفته پایانی دور 
برگشت گفت: این هفته مسابقه سختی با گروه بهمن خواهیم داشت. این 
تیم به برد نیاز دارد و با انگیزه به زمین می آید. ما هم برای حفظ صدرنشینی 
به این برد نیاز داریم ، بنابراین مطمئنم که بازی قشــنگی خواهیم داشــت 
و افسوس می خورم که تماشاگر نمی توانند شاهد این مسابقه باشند. هفته 
آخر هم دو بازی مقابل نامی نو و مهرام داریم و با توجه به اینکه زمان برای 

ریکاوری خیلی کم است، کار سخت می شود.
سرمربی تیم بسکتبال زنان نارسینا در پایان از رسانه ها به دلیل انعکاس 
اخبار زنان تشــکر و بیان کرد: از شــما تشکر می کنم که اخبار را رسانه ای 
می کنید تا بقیه از وضعیت بسکتبال آگاه شوند. خانم های ایرانی با توجه به 
افتخاراتی که در محدودیت ها خلق می کنند، بی نظیر هستند و اخبار شما 

باعث می شود که مردم بیشتر با آنها آشنا شوند.
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امام علی علیه السلام
نهَی رَسولُ الّله صلی الله علیه و اله 

جُلُ طولَ اللَّیلِ کَالجیفَةِ  أن یکَونَ الرَّ
المُلقاةِ، وأمَرَ باِلقِیامِ مِنَ اللَّیلِ 

لاةِ.  دِ باِلصَّ وَالتَّهَجُّ
پیامبر خدا صلی الله علیه و آله از 

این که کسی تمام شب را چون 
مردار دورافکنده ای ]در بستر 
افتاده[ باشد، نهی فرمود، و به 
برخاستن در پاره ای از شب و 

خواندن نماز شبانگاهی فرمان داد. 

دعائم الإسلام: ج۱ ص2۱۱ 

 دلار                         2۵۸,۹۴۰ 
 یورو                          3۱۷,۷۱۰ 
 پوند انگلیس           3۵۷,2۷۰

 درهم امارات               ۷۱,۹۱۰   
 لیر ترکیه                   3۵,3۰۰
 سکه امامی        ۱22,۶۷۰,۰۰۰
 بهار آزادی          ۱2۱,۰۰۹,۰۰۰
 نیم سکه              ۶۴,۰۰۰,۰۰۰

 ربع سکه              ۴۴,۰۰۰,۰۰۰ 
 سکه گرمی          2۴,۰۵۰,۰۰۰
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 و 
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ترامپ هنوز دنبال آرای دزدیده شده است!

فناوری

 کشف ماده نهایی گمشده برای حیات در یک دنباله دار
 »۶۷P/Churyumov-Gerasimenko« محققان با کشف فسفر در دنباله دار

سرانجام ماده نهایی گمشده برای ایجاد حیات در یک دنباله دار را یافتند. 
 به نقل از آی ای، ما مدت هاست که در پی آن هستیم که دریابیم زندگی 
و حیات چگونه در سیاره دوست داشتنی ما شکل گرفته است و آنچه تاکنون 
می دانیم این اســت که تمــام مولکول های بیولوژیکی روی زمین از شــش 
عنصر شــیمیایی به نام های »کربن، هیدروژن، نیتروژن، اکســیژن، فسفر و 
گوگرد«)CHNOPS( تشــکیل شده اســت. در گذشته، اغلب این عناصر را در 

دنباله دارها یافته ایم.
چهــار مورد از این عناصر یعنی کربن، هیدروژن، نیتروژن و اکســیژن از 
ترکیبات اصلی ســیارک های کربنی هستند، در حالی که مورد پنجم یعنی 
۶۷P / Churyumov-« در تجزیه و تحلیل شیمیایی دنباله دار )sulfur(گوگرد

Gerasimenko« کشف شد. اکنون محققان در همین دنباله دار موفق به کشف 
ششمین و آخرین عنصر گمشده حیات یعنی فسفر شده اند.

محققان دانشگاه »تورکو«)Turku( در بیانیه مطبوعاتی در مورد این یافته 
اظهار داشــتند: این اولین بار اســت که این شش عنصر)CHNOPS( ضروری 
برای زندگــی در مواد جامد دنباله دارها یافت می شــود. کربن، هیدروژن، 
نیتروژن، اکســیژن و گوگرد در مطالعات قبلی توسط تیم »تجزیه و تحلیل 
توده یونی ثانویه«)COSIMA( یافت شــده بود و اکنون فســفر کشف شده در 
این دنباله دار، آخرین مورد از عناصر »CHNOPS« اســت. کشف فسفر نشان 
دهنده تحویل عناصر لازم برای شــکل گیری حیات بر روی کره زمین جوان 

توسط دنباله دارها است.
این یافته ممکن اســت ســرانجام فاش کند که واقعاً ستاره های دنباله دار 
بوده اند که میلیاردها سال پیش حیات را برای کره زمین به ارمغان آورده اند.

»COSIMA« ابزاری است که روی فضاپیمای »روزتا«)Rosetta( متعلق به 
آژانــس فضایی اروپا قرار دارد. این فضاپیما، این دنباله دار و ذرات گرد و غبار 
دنبال آن را بین ســپتامبر ۲۰۱۴ تا سپتامبر ۲۰۱۶ ردیابی کرد که منجر به 
یافتن فسفر در مجاورت این دنباله دار شد. ۶.۵ سال طول می کشد این دنباله 

دار به دور خورشید بچرخد.
لازم به ذکر است که عنصر »فلورین« نیز در این دنباله دار شناسایی شده 

است، اگرچه اهمیت و نقش آن هنوز مشخص نشده است.

 کهکشان مارپیچی که خانه ۴ ابرنواختر بوده است
ناســا تصویری از یک کهکشــان مارپیچی را منتشر کرده که خانه چهار 

ابرنواختر متفاوت بوده است. 
 )۲۷۷۰ NGC(»۲۷۷۰ ناســا تصویری از کهکشان مارپیچی »ان جی ســی
 Hubble Space(»منتشــر کرده که پیشتر توسط »تلســکوپ فضایی هابل

Telescope( ثبت شده است.
این کهکشان مارپیچی، خانه چهار ابرنواختر متفاوت بوده است. ابرنواخترها 
زمانی شکل می گیرند که خاموشی یک ستاره در حال مرگ آغاز شود. ستارگان 
در این زمان، نامتعادل می شوند، کنترل خود را از دست می دهند و به صورت 
خشــنی منفجر می شوند تا جایی که پیش از محو شدن، نوری به اندازه کل 

کهکشان ساطع می کند.

 منابع محدود ماه جنگ دیگری را ایجاد خواهد کرد
امکان ایجاد درگیری بین دولت ها یا شــرکت های خصوصی بر سر منابع 

محدود ماه دانشمندان را نگران کرده است. 
به نقل از ایندیپندنت، تحقیقات جدید حاکی از اینســت که دانشمندان 
نگران احتمال غارت ســریع ماه توسط شرکت های خصوصی برای به دست 

آوردن منابع ارزشمند آن هستند.
 the Center for Astrophysics(»مرکز اخترفیزیک هاروارد و اسمیتسونیان«
Harvard & Smithsonian |( در این مقاله جدید می گوید: فقدان سیاست ها و 
توافق نامه های بین المللی می تواند منجر به تنش، ازدحام بیش از حد و گسترش 

سریع پروژه های استخراج ماه شود.
آب و آهن از مهمترین و با ارزش ترین موادی هســتند که می توان از ماه 
استخراج کرد که به شرکت ها در ایجاد زیرساخت ها و توسعه کشاورزی کمک 
خواهد کرد و این موضوع همچنین باعث جلوگیری از صرف هزینه های سنگین 

برای انتقال این مواد از زمین می شود.
مارتین الویس)Martin Elvis(، ستاره شناس در مرکز اخترفیزیک هاروارد 
 Philosophical« و اسمیتســونیان و نویســنده اصلی این مقاله که در مجله
Transactions of the Royal Society A« منتشــر شده است گفت: بسیاری 
از مردم فضا را مکانی برای صلح و همدلی بین ملت ها می دانند اما مشــکل 
اینجاست که هیچ قانونی برای مشخص کردن کسانی که حق استفاده از منابع 
ماه را دارند وضع نشده است و تعداد قابل توجهی آژانس فضایی و سایر شرکت ها 

در بخش های خصوصی قصد دارند طی ۵ سال آینده روی ماه فرود بیایند.
وی افزود: ما نقشــه های زیادی از ماه را بررســی کردیم و متوجه شدیم 
مکان های زیادی برای منابع مورد نظر وجود ندارد و آن هایی که پیدا کردیم 
بسیار کوچک هســتند. این موضوع باعث بالا رفتن احتمال درگیری بر سر 
این منابع موجود می شود.معاهدات موجود، مانند معاهده  فضا در سال ۱۹۶۷ 
برنامه ی قاطعی جهت محافظت از اجرام آســمانی در برابر استفاده شرکت ها 
ارائه نمی دهد. بر طبق این معاهده ماه و سایر اجرام آسمانی باید توسط تمام 
کشورهای عضو این پیمان منحصراً برای اهداف صلح آمیز استفاده شود، اما 
مختص دولت ها نیست. ایالات متحده بر بندی تاکید داشت که به شرکت های 
تجــاری اجازه می دهد، تا زمانی که تحت نظر مســتمر دولت و دارای مجوز 
هستند بتوانند در فضا جستجو کنند. برخلاف نظر ایالات متحده روسیه معتقد 

بود که اکتشافات فضایی باید محدود به دولت ها باشد.
معاهــده دیگری به نام پیمان ماه در ســال ۱۹۷۹ توســط هیچ یک از 
کشورهایی که در خودشان پرواز فضایی انجام می دادند مانند ایالات متحده، 

روسیه، چین، ژاپن یا اعضای آژانس فضایی اروپا تصویب نشده است.
دکتر جیل استوارت، رئیس سیاست های فضایی در دانشکده اقتصاد لندن، 
پیش از این به ایندیپندنت گفته بود: این معاهده تلاش می کند تا به مالکیت 
منابع به دســت آمده از فضا بپردازد که تا حدودی توسط جامعه بین المللی 
رد شد. در ســال ۲۰۲۰ توافقنامه آرتمیس Artemis اعلام شد. این معاهده 
مجموعه ای از موافقت نامه ها اســت و کشورهایی را که با ایالات متحده برای 
بازگشت به ماه کار می کنند موظف به رعایت شفافیت در کار خود می کند و 
طبق آن شرکت ها فقط برای »اهداف صلح آمیز« می توانند فضا را کاوش کنند 

و باید تضمین کنند که برای نجات هر فضانوردی که در حین انجام مأموریت 
به خطر می افتد با هم همکاری کنند. با این حال، این معاهده هنوز از اجسام 
آسمانی در برابر بهره برداری بیش از حد برای یافتن منابع محافظت نمی کند.

آلانا کرولیکوفسکی)Alanna Krolikowski( استادیار سیاست علوم و فناوری 
در »دانشگاه علم و صنعت میسوری« و یکی از نویسندگان مقاله در بیانیه ای 
گفت: بزرگترین مشکل این است که دولت ها، شرکت های خصوصی و دیگران 
همگی مکان ها و منابع یکسانی را مورد هدف قرار می دهند اما این مکان ها و 
منابــع محدودند و ما ماه دیگری نداریم که به آن نقل مکان کنیم. این تمام 

قمری است که باید با آن کار کنیم.
در حالی که داشــتن یک نظام حقوقی جامع و بین المللی جهت مدیریت 
منابع فضا دور از ذهن به نظر می رســد اما بنیادهای خصوصی مهمی از قبل 
وجود دارند و ما می توانیم اقدامات محلی را آغاز کرده و یا حداقل تدبیری برای 

حل مشکلات پیش بینی شده برای این نقاط در ماه اتخاذ کنیم.
کرولیکوفسکی افزود: دولت ها همچنین باید پیامدهای بدتر مانند ازدحام 
بیش از حد و دخالت در هر مقر را شناســایی کنند و از آنها به عنوان پایه و 
اساس برای قانونگذاری استفاده کنند. قوانین موجود که از آب های مشترک 
مانند اقیانوس ها یا دریاچه های محلی روی زمین محافظت می کنند، می تواند به 
عنوان مبنایی برای وضع این مقررات مورد استفاده قرار گیرند، اما سیاستگذاران 

باید در مورد نحوه طبقه بندی این منابع تصمیم بگیرند.
کرولیکوفسکی گفت: آیا این منابع بخشی از قله های همیشه روشن ماه که 
نور خورشــید همیشه به آنها می تابد هستند و یا واحدهایی از انرژی هستند 
که از صفحات خورشیدی نصب شده در آنجا تولید می شوند؟ در چه سطحی 
می تــوان آنها را واقعاً مورد بهره برداری قرار داد؟ چگونه باید منافع حاصل از 

این فعالیت ها توزیع شود؟
رســیدن به توافق در پاســخ به این ســوالات پیش شرط رسیدن به یک 

همکاری موفقیت آمیز بر روی این نقاط جذاب ماه است.
ولادیمیر پوتین، رئیس جمهور روســیه سال گذشته هشدار داد احتمال 
ایجاد یک رقابت فضایی جدید بین کشــورش و ایالات متحده، به گسترش 
فناوری های ضد قمری و »ســلاح های فضایــی« که قادر به هدف قرار دادن 

زمین و سایر اشیا در مدار زمین هستند، منجر خواهد شد.

 روش جدیدی برای افزایش کارآیی سلول های خورشیدی
پژوهشگران »دانشگاه اســتنفورد« در بررسی جدید خود، روشی را برای 
تولید ســلول های خورشیدی ارائه داده اند که کارآیی و سرعت ساخت آنها را 

افزایش می دهد. 
 Perovskite solar( »به نقل از نیواطلس، »سلول های خورشیدی پروسکایت 
cells( از نظر کارآیی به سرعت در حال پیشرفت هستند و یکی از مشکلاتی که 
در این میان وجود دارد، سرعت تولید است. پژوهشگران »دانشگاه استنفورد« 
)Stanford University(، روش جدیدی برای ســاخت سلول های خورشیدی 
ارائه داده اند که موجب می شود تولید این سلول ها بسیار سریع تر از همتایان 

سیلیکونی آنها صورت بگیرد.
 سیلیکون دهه ها بر بازار سلول های خورشیدی تسلط داشته اما در سال های 
اخیر، در خطر از دست دادن جایگاه خود قرار گرفته است. پروسکایت، گزینه 
جدیدی است که با سرعت، مراحل پیشرفت را طی می کند و از کارآیی کمتر 
از چهار درصد در ســال ۲۰۰۹، به کارآیی بیش از ۲۰ درصد در سال جاری 
رسیده است. پروسکایت، گزینه ای ارزان تر و کم مصرف تر برای ساخت است.

 پروسکایت، بی نقص نیســت. پایداری کمتری نسبت به سیلیکون دارد؛ 
بنابراین تولید انبوه آن دشوار است و این فرآیند اغلب معایبی را به همراه دارد 
که موجب می شــود سلول های تولید شده، زودتر تخریب شوند. پژوهشگران 
دانشگاه اســتنفورد، روش جدیدی را ارائه داده اند تا پروسکایت را به صورت 

پایدار و در مقادیر مفید، با سرعت بیشتری تولید کنند.
 این روش جدید، با استفاده از رباتی با دو نازل صورت می گیرد که یکی از 
آنها، مخلوط مایعی از پیش سازهای پروسکایت را روی یک صفحه شیشه ای 
اسپری می کند و نازل دوم، مایع حاوی پلاسما را می پاشد که به سرعت، به لایه 
نازکی از پروسکایت تبدیل می شود. با این روش می توان لایه های پروسکایت 

را با سرعت بیشتر و هزینه کمتر به تولید انبوه رساند.
 محصول نهایی که در این آزمایش به دست آمد، حدود ۱8 درصد کارآیی 
دارد. اگرچه این موفقیت برای پروســکایت بد نیســت اما پژوهشگران سعی 
دارند راهی پیدا کنند تا مطمئن شــوند که ســلول ها برای مدت بیشــتری 

کارآیی خواهند داشت .

 ریزارگانیسم هایی که به محصولات کشاورزی در جذب فسفر 
کمک می کنند

پژوهشگران آمریکایی در بررسی جدید خود دریافتند که نوعی ریزارگانیسم  
می تواند به گیاهان در جذب فسفر کود کمک کند. 

به نقل از نیواطلس، کودهای کشاورزی معمولا حاوی فسفر هستند زیرا این 
ماده برای پرورش گیاهان ضروری است. در هر حال ممکن است که فسفر در 
خاک محبوس شــود و در دسترس محصولات کشاورزی نباشد. پژوهشگران 

باور دارند که شاید افزودن یک میکروب بتواند کربن را آزاد کند.
هنگامی که فسفر به عنوان بخشی از کود به کار گرفته می شود، واکنش هایی 
را با مواد معدنی موجود در خاک نشان می دهد و به تشکیل ترکیباتی می پردازد 
که ریشــه گیاه نمی تواند آنها را جذب کند؛ به همین دلیل فسفر به سادگی 

در خاک باقی می ماند.
کشــاورزان برای جبران این مشکل، مقدار زیادی کود به مزارع می دهند. 
این کار نه تنها پر هزینه است، بلکه موجب می شود که مقدار زیادی از کود 

به آبراه های اطراف راه یابد و آنها را آلوده کند.
 )University of Washington( »گروهی از پژوهشگران »دانشگاه واشنگتن
به سرپرســتی پروفسور »شارون دوتی« )Sharon Doty(، در بررسی پیشین 
خود کشف کردند که ریزارگانیسم های موجود در ریشه موسوم به »اندوفیت« 
)Endophyte(، به درختان در حال رشــد امکان می دهند تا فسفر را از خاک 
بیرون بکشند. این گروه پژوهشی در بررسی جدیدی که با همکاری »آزمایشگاه 
ملی شمال غربی پاسیفیک« )PNNL( آمریکا انجام داده اند، اندوفیت های ریشه 
درختان وحشــی را جمع آوری کردند و آنها را به خاکی افزودند که فسفر به 
همراه ترکیبات شــیمیایی در آن محبوس شده بود. بررسی ها نشان داد که 
این ریزارگانیســم ها می توانند ترکیبات شیمیایی را تجزیه کنند. گیاهان و 
درختان با این روش می توانند فسفر را به وسیله ریشه های خود جذب کنند.

بلومبرگ از تلاش مایکروســافت برای تولید تراشــه ی اختصاصی برپایه ی 
معماری آرم خبر داد. ظاهرا ردموندی ها قرار است از این تراشه در سرورهای 

آژور و شاید سرفیس ها استفاده کنند.
خبرکزاری بلومبرگ ســاعاتی پیش با انتشار گزارشی اختصاصی به نقل از 
منابع آگاه، مدعی شد مایکروسافت می کوشد مسیری مشابه اپل در پیش بگیرد 
و تراشــه هایی اختصاصی برپایه ی معماری آرم )ARM( برای ســرور و احتمالا 

یکی از محصولات خانواده ی سرفیس در آینده تولید کند.
بر اســاس گزارش بلومبــرگ، پردازنده های اختصاصــی مبتنی بر معماری 
آرم قرار اســت در ســرورهای پلتفرم ابری آژور )Microsoft Azure( استفاده 
شوند. به علاوه، بلومبرگ می نویسد مایکروسافت مشغول بررسی شرایط است 
تا گزینه ی اســتفاده از تراشه ای دیگر در دســتگاه های خانواده ی سرفیس را 
بســنجد. بااین حال، فعلا مشخص نیست پروژه ی استفاده از تراشه ای دیگر در 

دستگاه های سرفیس به سرانجام می رسد یا خیر. 
مایکروسافت در حال حاضر در بسیاری از دستگاه های خانواده ی سرفیس و 
ســرورهای ابری آژور از تراشه های ساخت اینتل استفاده می کند که مبتنی بر 
معماری x8۶ هســتند. مایکروســافت پیش تر برای ساخت تراشه ی سرفیس 
لپ تاپ ۳ و ســرفیس پرو ایکس با شــرکت های ای ام دی )AMD( و کوالکام 
همکاری کرده و همین موضوع نشان می دهد فرایند گذار از تراشه های اینتل 

از مدت ها پیش آغاز شده است. 
سال گذشته، مایکروسافت در همکاری با کوالکام، تراشه ی SQ۱ را برپایه ی 
معماری آرم برای ســرفیس پرو ایکس تولید کرد و در ســال جاری میلادی 

 SQ۲ بودیم. ردموندی ها اعلام کردند SQ۲ شاهد رونمایی مدل جدید آن با نام
نسخه ی تغییریافته ی تراشه ی ۵G ۲ 8cx Gen Snapdragon محسوب می شود 
کــه کوالکام در ایفا ۲۰۲۰ معرفی کرده بود؛ بااین حال SQ۲ توانایی اتصال به 
شبکه ی ۵G را ندارد. مایکروسافت همچنین برای ساخت سرفیس لپ تاپ ۳ 
با ای ام دی برای ساخت نمونه ای سفارشی از تراشه های سری رایزن همکاری 
کرد.  استفاده از معماری آرم در سرورها قطعا اتفاقی درخورتوجه خواهد بود 
و آثار متعددی در پی خواهد داشــت؛ به ویژه برای اینتل. مدتی پیش، اپل با 
رونمایی رســمی تراشه ی M۱ اعلام کرد فرایند کنار گذاشتن تراشه های اینتل 
را در محصولاتش آغاز کرده اســت و پس از دو ســال، اینتــل را کاملا کنار 
می گذارد. در حال حاضر، پردازنده های اینتل بازار سرور را قبضه کرده اند و ای 
ام دی به مرور زمان تلاش می کند سهمش را به لطف پردازنده های سری اپیک 

)EPYC( در بازار سرور افزایش دهد. 
ناگفته نماند طبق گزارش بلومبرگ، مایکروســافت در سال های اخیر بارها 
مهندسان پردازنده را استخدام کرده است تا بتواند توانایی هایش در این حوزه 

را تقویت کند. 
آمازون، رقیب بزرگ مایکروسافت در حوزه ی ابری، نیز تهدیدی مهم برای 
اینتل و ای ام دی محســوب می شود. سال گذشــته، این شرکت تراشه هایی 
اختصاصــی با نام Graviton ۲ را برپایه ی معماری آرم برای خدمات تحت وب 

آمازون )AWS( رونمایی کرد که تراشه ای بسیار باکیفیت محسوب می شود. 
سرورهای مبتنی بر معماری آرم با وجود عملکرد مناسب و کاهش هزینه ی 

شرکت ها،  هنوز بخش بسیار کوچکی از کل بازار سرور را تشکیل می دهند.

 مایکروسافت تراشه آرم برای سرور و لپ تاپ می سازد

ساکنان آمریکا همچنان اجازه دارند از پهپادهای DJI استفاده کنند

پس از تحریم های وزارت بازرگانی ایالات متحده علیه DJI، این شــرکت در 
بیانیه ای مطبوعاتی گفت ســاکنان آمریکا همچنان می توانند محصولاتش را 
بخرند و استفاده کنند.  پس از تحریم وزارت بازرگانی ایالات متحده علیه دی 
جی آی )DJI(، این شرکت با انتشار بیانیه ای مطبوعاتی اعلام کرد ساکنان آمریکا 
همچنان می توانند پهپادها و محصولات دیگر این شــرکت را بخرند و استفاده 
کنند. روز گذشــته، وزارت بازرگانی آمریــکا در اطلاعیه ای غیرمنتظره اعلام 
کرد DJI در فهرست سیاه این وزارت موسوم به Entity List قرار گرفته است و 
شرکت های آمریکایی اجازه ندارند فناوری های خود را دراختیار DJI قرار دهند.

وزارت بازرگانی در اطلاعیه  اش دو دلیل برای تحریم کردن DJI عنوان کرد: ۱. 
جمع آوری غیرقانونی داده های ژنتیکی؛ ۲. تجزیه و تحلیل یا نظارت غیرقانونی بر 
مکان های مختلف. وزارت بازرگانی می گوید DJI با اقدامات خود باعث شده است 
حقوق بشر در چین به طورگسترده نقض شود. مدتی پیش، گزارشی منتشر شد 
که ادعا می کرد DJI به چین پهپاد داده است تا این کشور از آن ها برای نظارت 
روی ارودگاه های بازداشت مسلمانان در منطقه ی سین کیانگ استفاده کند. 

در همین زمینــه، به تازگی DJI بیانیه ی جدیدی دراختیار رســانه ی ورج 
قرار داده و گفته اســت از تصمیم وزارت بازرگانی ایالات متحده مأیوس شده 
است و با وجود قرارگیری نامش در Entity List، ساکنان آمریکا می تواند مثل 
همیشــه به خرید و اســتفاده از محصولات DJI ادامه دهند. DJI می گوید خود 
را بــه تولید نوآورانه ترین محصولات صنعت پهپاد متعهد می داند؛ محصولاتی 
که DJI را تعریف می کنند و به دنیا مزیت می رســانند. DJI فعلا نگفته اســت 

قرارگرفتن نامش در Entity List وزارت بازرگانی ایالات متحده چه آثار منفی 
برای این شرکت در پی دارد. 

خبرگزاری بلومبرگ در گزارشی اختصاصی نوشت مکانیسم تحریم DJI شبیه 
 به مکانیسمی است که وزارت بازرگانی برای تحریم کردن هواوی در پیش گرفته 
 DJI بود. این یعنی شــرکت های آمریکایی اجازه  ندارند فناوری های خود را به
به منظور تولید پهپاد ارائه دهند. البته در نظر داشــته باشــید وزارت بازرگانی 
گفت آیتم هایی که به منظور شناسایی و درمان بیماری های عفونی کاربرد دارند، 
به صورت پرونده به پرونده بررسی می کند. DJI نه تنها به کاربران عادی محصول 
می فروشــد؛ بلکه با نهادها و شرکت های مختلف نیز در ارتباط است؛ زیرا در 
حوزه ی تولید پهپاد رهبر بازار محســوب می شــود و فاصله ی بسیار زیادی با 
رقبایش دارد.  این نخســتین باری نیســت که دولت ایالات متحده به پهپادها 
حســاس می شود و تلاش می کند دسترســی به آن ها را محدود کند. آمریکا 
نگرانی زیادی درباره ی پهپادها دارد و اکنون با قراردادن DJI در فهرست سیاه 

وزارت بازرگانی، این شرکت را تهدیدی برای امنیت ملی محسوب می کند. 
وزارت دادگستری ایالات متحده چند ماه پیش اعلام کرد خرید آن دسته از 
پهپادهای خارجی ممنوع است که با بودجه ی آژانس های دولتی تولید می شوند. 
ناگفته نماند این قانون DJI را نیز شــامل می شود. به علاوه وزارت کشور ایالات 
متحده اعلام کرد برای بررسی های بیشتر، ناوگان هواپیماهای بدون سرنشین 
خــود را از مرحله ی عملیاتی خارج می کند. DJI بارها به ادعاهای آمریکایی ها 

پاسخ داده و گفته این ادعاها بی اساس هستند.


